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ناگزیر به طی مسیر تحولیم
عملیاتیشدنجدولپخشجامعسیمادرآیندهنزدیک

معــاون ســیمای رســانه ملی بــا تأکید بــر این کــه برای ایفــای وظایفمــان در 
ایــن جنــگ ترکیبی، ناگزیر به طی مســیر تحولیم، گفت: اگر متحول نشــویم 
مضمحل می شــویم فلذا اگر بخواهیم محتوای پاک و سالم در اختیار مردم 
قرار دهیم باید هم افزا شــویم و به جای رقابت داخلی، هماهنگ و یکپارچه 

حرکت کنیم تا از رقابت رسانه ای داخلی و خارجی عقب نیفتیم. 
 به گزارش جمله به نقل از روابط  عمومی رســانه ملی، محســن برمهانی در 
ششــمین نشست سراســری افق تحول رســانه ملی با عنوان »سیما در مسیر 
تحول« در جمع بندی مباحث مطرح شده، با بیان این که ۳۰۰ شبکه معاند 
علیه کشــورمان تولید محتوا می کنند و بی ســابقه اســت، اظهار کرد: از ســوی 
دیگــر در شــرایط جغرافیایــی و منطقــه ای خاصی قــرار داریم و بــرای ایفای 
وظایفمــان در ایــن جنگ ترکیبی، ناگزیر به طی مســیر تحولیم و اگر متحول 

نشویم مضمحل می شویم. 
 وی افــزود: آیا می توانیم در چنین شــرایطی قاب خنثی در تلویزیون داشــته 
باشیم؟ قطعا خیر، البته که هنوز در وضعیت مطلوب نیستیم و برای بازدهی 
بالاتــر بایــد حرفه ای تــر، به روزتر و دقیق تــر عمل کنیم فلذا اگــر بخواهیم در 
قیاس با دیگر رســانه ها محتوای پاک و سالم در اختیار مردم قرار دهیم باید 
هماهنگ و یکپارچه حرکت کنیم، امروز همدل ترین تیم در سیما را داریم که 

وظیفه دارم از همکارانم قدردانی کنم. 
 در ادامه ، سلیم غفوری، قائم مقام معاون سیما با اشاره به لزوم برنامه ریزی 
متفاوتی در حوزه ســیما، اظهار کرد: این مهم در ســه قرارگاه طراحی، تولید 
و پخــش انجام شــد، از گذشــته ایــن بحث مطرح بــود که شــبکه ها به علت 
نیازمندی آنتن از صبحگاه تا شــبانگاه باید برنامه ریزی کنند و لازم بود فشار 
آنتن را از شبکه برداریم فلذا تأسیس مرکز سیمرغ با همین نیت انجام شد 
که به شــکل مستقیم درگیر آنتن نباشد و با دست بازتری تولیداتش را پیش 

ببرد.
 وی افزود: ســیمرغ در دو حوزه نمایشــی و غیر نمایشــی شکل گرفت و خانه 
تولیدات جوان باشــگاه که از عوامل رشــد سازمان در آینده خواهد بود، شکل 

گرفت و تاکنون کارهای قابل توجهی نیز تولید کرده است. 
 قائم مقام معاون ســیما در ادامه درباره علت تحویل فیلمنامه پلمپ شده 
به ســیمافیلم، خاطرنشــان کرد: تصمیم ســازمان این بود که هیچ ســریالی 
بــدون متن کامل وارد تولید نشــود فلذا در گذشــته تهیه کننــده متن کامل در 

دســت نداشت و مدیران نمی دانستد ســرانجام کار چه خواهد بود، سیاست 
پلمپ شدن به همین علت اجرایی شد. 

 وی با اشاره به وجود ۲۰ شبکه ذیل معاونت سیما گفت: مرکز تولید آثار کوتاه 
)تاک( نیز تشکیل  شد تا به معرفی برنامه های تلویزیون در قالب بسته های 
بازرگانــی کوتاه بپــردازد فلذا یک بخش جدی کار مرکز تــاک به معرفی آثار 
شبکه های سیما اختصاص یافته است، همچنین انبوهی از میان برنامه ها و 

موشن گرافی ها را تولید می کنند که رنگ آمیزی آنتن را متحول کرده است.
 غفــوری در ادامــه عنــوان کرد: بســتر پخش شــبکه جام جم هم متناســب با 
شــرایط روز تغییر کرد، رســانه های نویــن و روابط عمومی هم ادغام شــد که 

اقدام مثبت و روبه جلویی بود. 
 وی در پایان با بیان این که جدول پخش جامع سیما با احصای نیازهای روز 
طراحی شــد، گفت: حســن جدول پخش جامع این اســت که از هم پوشــانی 
جلوگیری می کند و به زودی وارد فاز دقیق عملیاتی و اجرایی خواهد شد فلذا 
ایــن کار مانع هدررفت منابع ســازمان خواهد شــد و از این بــه بعد از جدول 
پخــش به تولید می رســیم و نه برعکس، بودجه ســیما نیز بر اســاس همین 

جدول پخش بسته خواهد شد.

بیمه

وزیربهداشتاعلامکرد؛

 بدهی ۳۵۰۰۰ میلیاردی تامین اجتماعی
 به وزارت بهداشت 

وزیر بهداشت از پیوستن ۲۷ هزار نیروی جدید به تیم سلامت کشور خبر داد و گفت که 
این اقدام باعث کاهش بار  کاری کادر درمان و بهبود کیفیت خدمات بهداشتی خواهد 
شد.   دکتر محمدرضا ظفرقندی، وزیر بهداشت، در حاشیه نشست با مدیران سازمان 
بیمــه ســلامت، اظهار کــرد: ارزیابی نقش کلیدی بیمه ســلامت در تنظیم ســلامت، 

ارتقای نظام سلامت و پیشگیری از بیماری ها از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
 وی همچنین افزود: در حوزه بیمه ســلامت، اقدامات ارزشــمندی در گذشــته انجام 
شده است و این تلاش ها پایه ای محکم برای گام های آینده در مسیر ارتقای سلامت 
جامعه خواهد بود.  وی اظهار کرد: در حال حاضر، در بیمه سلامت حدود ۴۵ میلیون 
نفر تحت پوشــش قــرار دارند که ۹۰ درصــد از آن ها به صورت رایگان بیمه شــده اند و 
تنها درصد کمی سهم پرداخت دارند. روستاییان، عشایر و اقشار محروم نیز از جمله 
گروه هایــی هســتند که مشــمول خدمات ایــن بیمه می شــوند. بیمه ســلامت یکی از 
خدمات بزرگی است که دولت با حمایت گسترده خود، هزینه های درمانی این اقشار را 
تأمین می کند. حتی افرادی که تحت پوشش هیچ بیمه ای نیستند، در صورت بستری 
شدن در مراکز درمانی دولتی، هزینه های درمانی آن ها توسط بیمه سلامت پرداخت 
می شــود. همچنین پنج دهک پایین کشــور از نظر درآمدی، به صــورت رایگان تحت 
پوشــش بیمه ســلامت قرار دارنــد.  وی درخصوص برنامه های آینده بیمه ســلامت 
تصریح کرد: نخســت، اصلاح و تکمیل طرح پزشــکی خانواده و نظام ارجاع از جمله 
اولویت هایی اســت که برای بیمه ســلامت در نظر گرفته شده است. دوم، ساماندهی 
پرونــده الکترونیک ســلامت بــرای هر ایرانی که به واســطه آن بتوانیم نظــام درمان و 
تنظیم گــری حوزه ســلامت را به صورت دقیق تر پایش کنیم. ایــن امر اهمیت ویژه ای 
دارد، چراکه تجویز دارو باید روندی منطقی داشــته باشد. از منظر علمی و اقتصادی، 
ضروری است که مصرف دارو در چارچوبی اصولی و هدفمند دنبال شود.  ظفرقندی 
عنوان کرد: در کشــور ما، متوســط تجویز دارو در هر نســخه حدود چهار قلم اســت، در 
حالی که این عدد در دنیا بین ۱.۵ تا حداکثر ۲ قلم است. این آمار نشان دهنده آن است 
که تجویز دارو در کشــور منطقی نیســت و نیاز به بازنگری و اصلاح دارد. در این زمینه، 

آموزش عمومی می تواند نقش بسیار مهمی ایفا کند.
 وی افزود: درصد بالایی از مردم کشور با مشکل چاقی مواجه هستند که این معضل 
زمینه ساز بیماری هایی نظیر دیابت، ناباروری و فشارخون می شود. اگر بتوانیم با کمک 
رسانه ها و صدا و سیما آگاهی بخشی لازم را انجام دهیم و مردم را نسبت به اهمیت 
پیشگیری از چاقی آگاه کنیم، می توانیم از شیوع این بیماری ها به میزان قابل توجهی 

جلوگیری کنیم.  
وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: اگر سرطان ها در مراحل ابتدایی تشخیص داده شوند، 
می توانیــم درمان هــای موثرتر و کم هزینه تری ارائه دهیم. مــردم باید به غربالگری و 
چکاپ وضعیت سلامتی خود و اطرافیان شان اهمیت دهند تا بیماری ها را در مراحل 
اولیه شناسایی و درمان کنیم. آموزش عمومی در این زمینه یکی از برنامه های موثر و 

بلندمدت است.
 وی افــزود: جهت گیــری نظارتــی در راســتای بهبــود بیمه ســلامت و تکمیــل پرونده 
الکترونیک از جمله اولویت های اساسی است که باید به آن توجه ویژه شود تا فرآیند 

درمان و مراقبت های بهداشتی به شکلی منظم و کارآمد پیش رود.
 وی در خصوص تأمین منابع برای بیمارســتان ها و دانشگاه های علوم پزشکی کشور 
گفت: این موضوع از دو جنبه اهمیت دارد؛ نخســت اینکه بیمارستان ها و دانشگاه ها 
باید بتوانند پرداخت های به موقع به داروخانه ها و شــرکت های دارویی انجام دهند و 
دوم اینکه داروخانه ها و شــرکت ها باید قادر باشند اقلام و مواد اولیه را به موقع تأمین 
کنند. همچنین، پرداختی های کارکنان نیز باید به  موقع صورت گیرد تا هیچ خللی در 

روند خدمات بهداشتی و درمانی ایجاد نشود.
 وی افزود: بیمه ها )تامین اجتماعی و بیمه سلامت( باید بتوانند پرداخت ها را به روز 
و به موقع انجام دهند. بیمه سلامت از این نظر شرایط بهتری دارد، اما در مورد بیمه 
تأمین اجتماعی پرداخت ها عقب افتاده اند که در حال پیگیری هستیم. در این زمینه 
جلساتی با وزارت رفاه و بیمه تأمین اجتماعی برگزار کرده ایم و دولت نیز کمک هایی 
در نظــر گرفتــه اســت تــا پرداخت هــا به روزتر شــود، به ویــژه پرداخت های پرســنلی و 
شــرکت های دارویــی.  وی ادامه داد: کل طلبی که مــا از حوزه تأمین اجتماعی داریم، 
حدود ۳۵ هزار میلیارد تومان است. دانشگاه های ما در سراسر کشور نیز حدود ۳۵ هزار 
میلیارد تومان مطالبات از تأمین اجتماعی دارند که با پیگیری های انجام شده، مقرر 
شــده بخش عمده ای از آن طی هفته های آینده پرداخت شــود. مطالبات دانشگاه ها 
از مجموعــه بیمه ها، دولــت، طرح دارویار و بخش های دیگر، رقم بزرگتری اســت که 
بخشی از آن برعهده بیمه ها و بخشی دیگر مربوط به مراجعی است که باید از دولت 

در زمینه دارویار و سایر ردیف های بودجه ای دریافت کنیم.
 وزیر بهداشت عنوان کرد: در حوزه کادر درمان دو موضوع مهم به نتیجه رسیده است. 
اول اینکه در جلسه ای که با سازمان اداری استخدامی داشتیم، مجموعاً ۲۴ هزار نیروی 
جدید در حوزه درمان اضافه شدند که فرصت بسیار خوبی است. اگر به مجوزهایی که 
در سه ماهه اخیر اخذ کردیم توجه کنیم، ۲۷ هزار نفر به تیم ملی سلامت پیوسته اند که 
از این تعداد، ۱۲ هزار نفر از گروه پرستاری و بقیه از سایر گروه ها، از جمله تکنسین های 

اتاق عمل و اورژانس، هستند. این اتفاق بسیار مثبتی است.
 بنابــر اعــلام وزارت بهداشــت، وی ادامــه داد: روز گذشــته در شــورای تعیین حقوق و 
دستمزد، مذاکراتی انجام شد و توانستیم فرمول و راهکاری برای افزایش اضافه کاری 
پرســنل مشــمول قانون ارتقای بهــره وری ارائه دهیم که این فرمول تصویب شــد. در 
مجموع، پرستاران با افزایش نیرو، دیگر مجبور به اضافه کاری اجباری نخواهند بود و 
با انگیزه و امید بیشتری به کار خود ادامه خواهند داد.  وزیر بهداشت افزود: همچنین، 
با اصلاح فرمول اضافه کاری، پرداختی ها افزایش خواهد یافت و می توانیم خدمات با 

کیفیت تری از کادر درمان انتظار داشته باشیم.

 روابط عمومي سازمان منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس

آگهي  ارزيابي كيفي مشاوران
 سازمان منطقه 

ويژه اقتصادي انرژي 
پارس

شناسه 1853351 م الف 1

خدمات مشاوره به صورت همزمان داراي ارزيابي كيفي نوع مشاوره

سازمان منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس ¬ استان بوشهر، عسلويه، ساختمان همايش هاي خليج فارس  نام و نشاني مناقصه گزار

37،500،000،000  ريال مبلغ تقريبي برآورد  اوليه

1- دارا بودن گواهی افتا در زمينه خدمات مديريتی افتا ) مشاوره و استقرار استانداردهای امنيت اطلاعات(- دارا بودن حداقل رتبه 2 الزامی می باشد.
2- دارا بودن گواهی رتبه بندی شورای عالی انفورماتيک در زمينه )امنيت فضای توليد و تبادل اطلاعات(- دارا بودن حداقل رتبه 2 الزامی می باشد.

3- دارا بودن گواهی افتا در زمينه خدمات عملياتی افتا ) امن سازی و مقاوم سازی سامانه ها، زيرساخت ها و سرويس ها( الزامی می باشد.

شرايط شركت در مشاوره

www.setadiran.ir از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس اينترنتي نحوه دريافت استعلام ارزيابي كيفي  مشاوران

پنج روز پس از چاپ آگهي نوبت دوم آخرين مهلت اخذ فرم هاي استعلام ارزيابي 
كيفي از سامانه ستاد

10 روز پس ازتاريخ آخرين مهلت اخذ فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي آخرين مهلت بارگذاري مدارك و مستندات 
در سامانه ستاد

4- 2150 0773137      نمابر : 07731372155 تلفن  كميسيون مناقصات

توجه: امكان تغيير در زمان و مهلت هاي تعيين شده وجود دارد. در صورت انجام هرگونه تغيير، مراتب از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به مناقصه گران 
اطلاع رساني خواهد گرديد.

نوبت دوم

   روابط عمومی شركت گاز استان تهران

 تجديد فراخوان مناقصه عمومی ) ارزيابی شکلی يک مرحله ای( به شماره 2003092769000105
شركت ملی گاز ايران
شركت گاز استان تهران

)سهامی خاص(

شناسه 1855976 م الف 1 

    شركت گاز استان تهران در نظر دارد مناقصه مندرج با مشخصات و شرايط ذيل 
را از طريق مناقصه عمومی به پيمانكار واجد شرايط واگذار نمايد .

1- نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: 
- شــركت گاز اســتان تهران  ) نماينده دســتگاه مناقصه گزار : مديريت بهره 

برداری(
- تهران ، بزرگراه اشــرفی اصفهانی ، بالاتر از بزرگراه همت ، خيابان اسلاميان، 
خيابان باباطاهر ، نبش خيابان اســتاد نظری غربی ســاختمان شهدای گاز استان 

تهران ،  كد پستی : 1469615781 دورنگار :  81972794 
2-  موضوع مناقصه و مدت اجراء : 

- ارائــه خدمــات مديريت بــر اطلاعات ، آرشــيو فنی و خدمــات توليد محتوای 
الكترونيک وتصوير برداری از مدارک مناطق تهران .

- مدت اجراء پروژه : 365  ) سيصد و شصت و پنج ( روز  تقويمی .
3- نــوع و مبلغ تضمين شــركت در مناقصه مطابــق آيين نامه تضمين معاملات 
دولتی) مصوبــه شــماره 123402/ت 50659 ه- مــورخ 94/09/22 هيات 

محترم وزيران(  به مبلغ 3/941/289/335   ريال
4- محل ، زمان و مهلت دريافت اسناد، ارسال اسناد و گشايش پيشنهادها :

4-1- محل اجرای كار : واقع در مناطق گازرسانی تهران و توابع آنها .

4-2- زمان و محل دريافت اسناد مناقصه از سامانه : از تاريخ 1403/10/12 
تا تاريخ 1403/10/19 و محل آن در سامانه تدارک الكترونيكی دولت )ستاد(  
4-3- مهلت تكميل و بارگذاری اســناد مناقصه و ســاير مدارک درخواستی در 
ســامانه : از تاريخ 1403/10/24 تا ســاعت 19/00  تاريخ 1403/11/06 و 

محل آن در سامانه تدارک الكترونيكی دولت )ستاد(  
4-4- تاريــخ گشــايش پاكات : مواعد مندرج در ســامانه  تــدارک الكترونيكی 
دولت)ستاد( می باشد و محل گشايش آن سالن كنفرانس ساختمان شهدای گاز 

استان تهران به آدرس مندرج در بند يک می باشد .
5- برآورد اوليه كارفرما : 78/825/786/700  ريال

6- شرايط متقاضي : 
1- داشتن گواهينامه صلاحيت انفورماتيک از سازمان مديريت و برنامه ريزي 

كشور .
2-  داشتن گواهينامه افتا .

3- داشتن حداقل 2 كار مشابه .
4- ثبت نام و اخذ كد اطلاع رسانی مناقصات از سازمان مديريت و برنامه ريزي 

كشور  .
5- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت به شماره 1456

نوبت اول

0202

0202
 رئیس مجلس شورای اسلامی :

دولت هیچ خلاء قانونی برای 
مدیریت بازار ارز ندارد

رهبر انقلاب:

  ايران در عرصه  رسانه باید دقت
تلاش و ابتکار خود را مضاعف کنیم

    چهار شنبه   12دی 1٤03   30 جمادی الثانی 1٤٤6قمری   1 ژانویه 2025  سال هشتم    شماره 1979    8 صفحه    قیمت: 5000تومان

بَرچالش هایی که روندی روبه رشد دارد و تسلیم و بی عملی محض مدیران؛ 
َ
تحلیل جملــه بر هشدارهای جدی کارشناسان اقتصادی درخصوص ا

ناترازی؛ نامی شیک برای بحران
صفحه 02

0٤0٤0606 02020707

0808

 ماجرای غیب شدن
 کالاها در بنادر ايران

افشاگری های دکتر مسعود پزشکیان ریاست جمهوری ایران همچنان ادامه دارد و در 
تازه ترین مورد مسعود پزشکیان بر لزوم جمع آوری و اتصال داده های اقتصادی به صورت 
هوشمند و خوداظهاری تأکید کرد و از اهمیت اصلاح مقررات برای عملیاتی کردن سامانه 
جمع آوری اطلاعات خبر داد. او همچنین بر ضرورت همکاری میان نهادهای مختلف برای 
کاهش فساد و فرار مالیاتی تاکید کرد. وی ادامه داد:  در حال حاضر گاهی پیش می آید 
که رد یک کالا پس از ترخیص از بندر، گم می شود و بعد از مدتی سر از بازارهای آزاد در 
می آورد، این مسئله ناشی از آن است که ما به داده ها تسلط نداریم..

J O M L E H

 گزارش جملــه از افشاگری جديد
رئیس جمهور و عمق فساد در بازار دلالان؛

سخنگوی دولت خبر داد؛ 

 صرفه جویی ۳۰ میلیون مترمکعبی
 گاز با پویش۲ درجه کمتر

تحلیل جملــه از یک انصراف شوکه کننده؛  

کاوی دلایل عدم حضور ایران  وا
کسپوی 2025 ژاپن در ا

معاون منابع طبیعی مازندران:  

 خشکی میانکاله 
نگران کننده شده است

پرسپولیس در برابر هوادار؛   

 فرصتی برای 
بازگشت به صدر

 ولادت حضرت
 عیسی مسیح  )ع( 

و سال نو میلادی 
مبارک باد



نوشــتن ایــن ســطور حــدود ده یــا پانزده ســال قبل، 
احتمــالاً جرم بــود و ممکن بود نویســنده را به جرم 
ســیاه نمایی، به راهروهای دستگاه قضا و دالان های 
زنــدان بکشــاند امــا ای کاش نبــود، ای کاش گفتــن 
ســخن حــق، جــرم نبــود و مجــازات نداشــت و ای 
کاش دو دهــه قبــل، مدیران و نمایندگان هشــدارها 
را می شــنیدند و کار بــه امروز نمی رســید کــه کارد به 

استخوان رسید. 
اقتصــاد  علــم  کارشناســان  از  یکــی  قبــل  ســال  ده 
درخصــوص شــش اَبَرچالــش کــه کشــور را تهدیــد 
می کنــد هشــدار داده بــود و نــام آن اَبَرچالش هــا و 
راه هــای احتمالــی مواجهــه بــا آن را گفتــه بــود امــا 
کســی توجهــی بــه آن نداشــت و امــروز رســیدیم به 
شــرایطی که همه حرف از ناترازی می زنند، ناترازی 
انــرژی، ناتــرازی بودجــه، ناتــرازی آب، ناتــرازی در 
حــوزه محیط زیســت و ناتــرازی چه و چه تا شــانزده 

اَبَرچالش.
امروز شــاید افکار عمومی از خود بپرســد »ناترازی« 
دقیقــاً یعنــی چــه و مــا بایــد بــرای افــکار عمومــی 
صادقانــه تبییــن کنیــم کــه ناتــرازی نامــی شــیک و 
قابل تحمــل بــرای بحــران اســت. به بیان روشــن ما 
در حوزه های مختلف دچار بحران هســتیم و ســطح 
بحــران نیــز به جایی رســیده اســت کــه تقربیــاً همه 
کارشناســان اعم از چپ و راســت سیاسی، سیاسیون 
مســتقل و رجــال مذهبی بــه آن اعتــراف می کنند و 
بدتر از آن، عموم شــهروندان در زندگی روزانه خود 
آن را احســاس می کننــد و گاه بــه چشــم می بینند و 

دیگر کاری از دســت انکار مدیران ساخته نیست.    
و  انــرژی  کــه  بحرانــی  یــا  ناتــرازی  دو  روزهــا  ایــن 
معیشــت مــردم را هــدف قــرار داده اســت، بیش از 
دیگــر ناترازی هــا در کــف جامعه دیده می شــود و و 
دولت مــردان نیــز گویا کاملاً آچمز هســتند و کاری از 

دست شان ساخته نیست.

در  اقتصــاددان  خوش چهــره  محمــد  گذشــته  روز 
همیــن زمینه در مصاحبه با یکی از روزنامه ها گفت:  
»آشفته بازاری که امروز در اقتصاد کشور وجود دارد 
بسیار نگران کننده است و باید جدی گرفته شود. اگر 
شــرایط به سمتی حرکت کند که چالش های موجود 
در کشــور بــه هم نزدیک شــود، نســبت بــه مدیریت 
چنین بحرانی خوشــبین نیســتم و معتقدم شــرایط 
به ســمتی حرکت خواهد کرد که دیگــر نمی توان به 

راحتی آن را کنترل کرد.«
این ســخنان اســتاد دانشــگاه و اقتصاددانی از درون 
جبهــه انقــلاب اســت و نمی تــوان وی را متهــم بــه 
غرب گرایی کرد و آنچــه که می گوید دقیقاً هماهنگ 
بــا درک و فهــم عمومی اســت کــه در بســتر جامعه 
و توســط مــردم درک می شــود. مــردم می بیننــد که 

هر ســال، ســفره آنان کوچک تر و زندگــی برای آنان 
دشــوارتر می شود. بســیاری از غذاهایی چون گوشت 
قرمــز، ماهی، میوه و ســبزیجات که بــرای خانه تهیه 
می کردنــد از دســترس آنــان خارج شــده و بســیاری 
از مــردم نیــز تــوان خریــد همیــن مــرغ و حبوبات را 
ندارند و بســیاری از کسب و کارها به نابودی نزدیک 
شده اســت، صنایع که زیرساخت های اقتصاد کشور 
بــه اضمحــلال می رونــد  هســتند در رکــود و گاه رو 
و امیــد بــه خانــه دار شــدن جوانــان، صد ســال را رد 
کــرده و تمایــل به ازدواج تا حــد قابل توجهی، پایین 
آمده اســت و مدیران دولــت و همچنین نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی، یا هیچ حرفی نمی زنند یا 
غرق در بحث های سیاسی و جنگ بر سر قدرت گیر 
کرده اند. به عنوان یک روزنامه نگار لازم است این را 

هــم مورد تأکید قرار دهیم که موضوعی که بالاترین 
نقــش را در ایجاد این بحران ها یا ناترازی ها داشــته 
اســت، تندروی در حوزه سیاســت خارجی اســت که 
موجب شــد نظــام جهانی با وضع تحریم ها، کشــور 

مــا را از جغرافیای اقتصادی جهان حذف کند. 
شــرایط  امــروز  کــه  صادقانــه  امــا  اســت  دردنــاک 
هولناکــی داریم، در جغرافیــای جهان حضور داریم 
در یک منطقه مهم و بین دو دریا بر ســر ســفره های 
عظیــم نفت و گاز اما گویا هیچ کس ما را نمی بیند و 
نفــت ما را نمی خرد و با مــا معامله نمی کند و حتی 
تجهیــزات و تأسیســاتی که برای دسترســی به منابع 

خود نیاز داریم را به ما نمی فروشد.
نمی شــود که همه کشــورهای دنیا، گناهکار باشــند و 
ما خوب ! اساســاً چرا بایــد ادعایی را در جهان طرح 
کنیم که موجب خشــم کشــورهای مهــم و تأثیرگذار 
در جهان شود و ما را از نقشه اقتصادی جهان حذف 

کنند و فقر و فلاکت از در و بام کشــور بالا برود ؟
امروز نیز به تعبیر دکتر خوش چهره زمان به نفع ما 
نیســت و هرچه جلوتر برویم، ناترازی ها یا بحران ها 
عمیق تــر و  حــل آن ناممکن تــر خواهــد شــد و لازم 
اســت همه دلســوزان، به جای نشســتن بــر صندلی 
ادعــا و تهدیــد کــردن ایــن و آن، بــر کرســی خــرد و 
عقلانیت بنشــینند و تــلاش کنند مشــکلات را تدبیر 
کنند و متأســفانه حق با حســن روحانی است که روز 
گذشــته گفتــه بود: »تــا تحریم برداشــته نشــود، تا با 
دنیــا تعامل ســازنده نداشــته باشــیم و اف ای تی اف 
اجــرا و روابــط بانک هــای ما بــا جهان برقرار نشــود، 
چه آقای دکتر پزشکیان باشد، چه هر رییس جمهور 
دیگری با هر قدرتی روی کار بیاید، مشــکلات کشــور 

حل نمی شود.«
مســعود پزشــکیان کــه امــروز رییــس دولــت اســت 
وظیفه و تکلیفی ســنگین دارد و لازم است صادقانه 
هــم با مــردم و هم بــا ســایر ارکان حاکمیت ســخن 

بگوید و مســیر درست حل این بحران ها را برود.   

رهبر انقلاب:

  در عرصه  رسانه باید
  دقت، تلاش و ابتکار خود

 را مضاعف کنیم
حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی به نشست افق تحول رسانه 
ملی، بر نقش بی بدیل رسانه ها در پیکارهای کنونی جهان تأکید 
کردنــد و فرمودنــد: در عرصه  رســانه بایــد دقت ، تلاش و ابتــکار خود را 
مضاعــف کنیم.حضــرت آیت الله خامنــه ای در پیامی به نشســت افق 
تحول رســانه ملی که با حضور رئیس و مدیران ســازمان صداوســیمای 
جمهوری اسلامی ایران برگزار شده است، بر نقش بی بدیل رسانه ها در 
پیکارهای کنونی جهان تأکید کردند. ایشان توانایی رساندن پیام و روایت 
واقعیــت را عاملــی مهم تــر از ابزارهای نظامی در تعییــن پیروز میدان 

دانسته و خواستار دقت، تلاش، و ابتکار بیشتر در عرصه رسانه شدند.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به شرح زیر است:

بسمه تعالی
جناب آقای جبلی

شما و این حضرات نقش بی بدیل رسانه و تبلیغ را در پیکارهای کنونی 
جهان-که بیش از همیشه است- میدانید.

امروز پیروزی یک طرف را توانایی او در گرفتن و رســاندنِ پیام و روایت 
او از واقعیت، رقم میزند؛ بســیار پیش و بیش از آنکه ابزارهای نظامی 
وارد میــدان شــوند و در آن اثــر بگذارنــد. ما در این عرصــه ی مهم باید 
 دقــت و تــلاش و ابتــکار خــود را مضاعــف کنیم. ایــن پیام مــن به این 

همایش است./  سید علی خامنه ای

سخنگوی دولت خبر داد؛

صرفه جویی ۳۰ میلیون 
 مترمکعبی گاز با پویش

۲ درجه کمتر
فاطمــه مهاجرانی ســخنگوی دولت بیان کرد: بــا اجرای پویش 
دو درجه کمتر، صرفه جویی های قابل توجه ای در کشــور صورت 
گرفــت، به طوری که ۵ درصد در مصرف برق و ۳ درصد در مصرف گاز 
صرفه جویی شــد، با اجــرای این پویش ۳۰ میلیــون مترمکعب هم در 

مصرف گاز صرفه جویی شده است.

ایران ناظر انتخابات ریاست 
جمهوری بلاروس می شود

دمیتــری کالتســوف، ســفیر بــلاروس در ایــران با علــی زینی وند 
معاون سیاسی وزیر کشور در وزارت کشور دیدار کرد.

بــا توجــه بــه برگــزاری انتخابات ریاســت جمهوری کشــور بــلاروس در 
۲۶ ژانویــه، در ایــن دیــدار ســفیر بــلاروس در تهــران بــه نمایندگــی از 
کشــور متبوعــش، از زینی وند معاون سیاســی و رئیس ســتاد انتخابات 
کشــورمان دعوت کرد تا به همراه هیأتی به عنــوان ناظر بین المللی در 
انتخابات این کشــور حضور داشــته باشند. زینی وند نیز ضمن استقبال 
از این دعوت، انتخابات در ایران را یکی از دموکراتیک ترین و امن ترین 
انتخابات ها دانست و گفت: انتخابات با محوریت وزارت کشور، شورای 
نگهبان و مجلس شورای اسلامی در ایران برگزار می شود و همه احزاب 

و گروه ها در ایران می توانند در انتخابات ها حضور داشته باشند.

زینی وند:

وزارت کشور با تمدید دوره 

فعلی شوراها مخالف است
علی زینی وند در جمع اعضای ستاد انتخابات کشور گفت: ما در 
مجموعــه معاونــت سیاســی بایــد تمــام اقداماتی را کــه باعث 
تثبیت پایه های این نهاد می شــود، انجام دهیم و کاری کنیم که مردم 

اثرگذاری انتخابات و رای شان را در حکمرانی کشور ببینند.
معاون سیاســی وزیر کشــور با تاکید بر اینکه باید معدل رفتار سیاســی 
کشور به پختگی و عقلانیت برسد، افزود: با وجود پمپاژ مداوم ناامیدی 
در فضای مجازی و حقیقی، جامعه ایرانی امیدوار است و با رفتارهای 
اجتماعــی خــود و حضــور در کارهــای خیریــه، جشــن ها و مراســم ها 
مختلف این موضوع را ثابت کرده است.زینی وند اظهار کرد: دعواهای 
سیاســی بیهوده به ضرر کشــور اســت و ضرورت دارد در راســتای شعار 
رئیــس جمهــور محترم، وفــاق و همگرایــی در بین حاکمیــت و مردم 
افزایش یابد. معاون سیاســی وزیر کشــور با اشاره به تشکیل اتاق فکر با 
هم اندیشــی همکاران با سابقه و نخبگان گفت: لایحه جامع انتخابات 
به استناد سیاست های کلی نظام تنظیم و به روزرسانی می شود. قانون 
انتخابــات باید دقیق و شــفاف تنظیم شــود به طوری کــه در زمان اجرا 
هیچ گونه شــبهه و اختلافی ایجاد نشــود. وی ادامه داد: مردم این دوره 
شوراها را برای چهار سال انتخاب کرده اند و وزارت کشور با تمدید دوره 
فعلی شــوراهای اســلامی شهر و روستا مخالف اســت اما مجلس نهاد 
قانون گذاری است و هر قانونی تصویب شود ما مجری آن خواهیم بود. 

در حال حاضر مبنای عمل قطعی ما قانون فعلی است.

ادامه بررسی بودجه ۱۴۰۴ در 

مجمع تشخیص مصلحت نظام
در جلســه فوق العاده هیئت عالی نظارت به ریاســت دکتر علی 
لاریجانی و با حضور اکثریت اعضا و نمایندگان دولت، مجلس و 
ستاد کل نیروهای مسلح، بررسی مغایرت لایحه بودجه ۱۴۰۴ کل کشور 

با سیاست های کلی نظام ادامه یافت.
بنا به نظر کمیسیون اقتصادی مجمع که گزارش آن در این جلسه ارائه 
شــد ،۱۲ بند از تبصره هــای ۲و۳ بودجه ۱۴۰۴ مغایر سیاســت های کلی 
ابلاغی بود.پس از ارائه گزارش کمیســیون اقتصادی مجمع و اســتماع 
نظــر نماینــدگان رئیس کمیســیون تلفیق مجلــس، ســازمان برنامه و 
بودجه و ابراز نظر اعضا هیئت عالی نظارت ۲ مورد از ۱۲ مورد مغایرت 
با سیاســت های کلی گزارش شده از ناحیه کمیسیون اقتصادی مجمع 
را مغایــر با سیاســت های کلی نظام تشــخیص داد و ۲ مــورد دیگر هم 
را دارای ابهــام دانســت. این مغایرت ها و ابهامات می بایســت توســط 
مجلس شورای اسلامی مرتفع شوند.شایان ذکر است این هیئت صرفاً 
مصوبــه مجلس در خصوص »میزان ســهم دولــت از منابع حاصل از 
صــادرات نفت خــام، میعانات گازی و خالص صــادرات گاز« را مغایر 
سیاســت های کلی نظام قانون گذاری دانســت.خاطر نشان می سازد بر 
اساس مقررات نظارت، مصوبات مجلس شورای اسلامی در خصوص 
بودجه می بایســت با سیاست های کلی ابلاغ شده توسط مقام معظم 
رهبری، انطباق داشــته باشد.جلســه فوق العاده هیئــت عالی نظارت 
 بــرای بررســی بودجــه ۱۴۰۴ چهارشــنبه ۱۲ دیمــاه ۱۴۰۳ نیــز برگــزار

خواهد شد.
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خبــر ویــژه

محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دســتور جلســه علنی 
مجلس شورای اسلامی، گفت: فرارسیدن سالروز یوم الله 
۹ دی، روز بصیرت و آگاهی ملت ایران را گرامی می دارم.

وی ادامــه داد: حماســه ۹ دی قیام مردم مســلمان ایران 
بــرای دفاع از آرمان ها و مقدســات دینی و دفاع از امنیت 
و آرامــش ایران عزیز بــود. ملت ایــران در آزمون تاریخی 
۹ دی ســربلند و موفق ظاهر شــد و نقشه دشمنان ایران و 

ایرانی را با یک خروش ملی و به موقع بر هم زد.
رئیــس مجلــس شــورای اســلامی تصریــح کــرد: در برابر 
عظمــت و آگاهــی ملــت رشــید ایــران کــه همــواره خــار 
 چشــم دشــمنان ایــن آب و خــاک بوده انــد، ســر تعظیم

فرود می آورم.

موضوع ارز چهارشنبه در جلسه شورای هماهنگی   
سران قوا بررسی می شود

قالیباف در ادامه، گفت: این روزها افزایش لجام گســیخته 
قیمــت ارز لطمه زیادی به زندگی مردم وارد کرده اســت. 
متاســفانه اقتصاد ایران ســال های ســال اســت کــه پیوند 

مستقیمی با قیمت ارز پیدا کرده است.
وی ادامــه داد: آنچه امروز می بینیم، تکرار چرخه قدیمی 
افزایــش ناگهانــی و سرســام آور قیمــت ارز بعــد از مدتی 
ثبات اســت که بارها آن را دیده ایم، ولی هیچگاه تصمیم 

نگرفته ایم آن را به صورت ریشه ای حل کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: مجلس با تکیه 
بر تجربیات موفق دیگر کشــورها بــا تصویب قانون بانک 
مرکزی، اقتدار بانک مرکزی را در خصوص سیاســت های 
پولــی و ارزی ارتقا داد و در ماده ۱۱ قانون برنامه هفتم نیز 
ایــن نهاد را تنها مرجع سیاســت گــذاری و تصمیم گیری 
در زمینــه ارز دانســت و تمــام اختیــارات لازم را به او عطا 
نمود و سرپیچی از تصمیمات بانک مرکزی را برای تمام 

دستگاه ها و نیز بخش خصوصی جرم دانست.
قالیبــاف تاکید کــرد: بنابراین دولــت و بانک مرکزی هیچ 
خلأ قانونی برای مدیریت و اتخاذ تصمیمات لازم جهت 

ثبات بخشی به بازار ارز ندارند.
وی ادامــه داد: در بعــد نظارتی نیز مجلــس با هدف رفع 

کاســتی ها و کمــک دولــت در ثبــات بخشــی بــه بــازار، از 
همــه ظرفیت های خود اســتفاده نمود. جلســات متعدد 
نماینــدگان  مکــرر  جلســات  اقتصــادی،  کمیســیون های 
جلســه  مرکــزی،  بانــک  در  تخصصــی  کمیســیون های 
غیرعلنی چند ســاعته و چندین جلســه در ســطح هیئت 
رئیسه و رؤسای کمیسیون های مرتبط، بخشی از اقدامات 
نظارتــی مجلــس بــوده اســت کــه طــی آن جلســات بــه 
بررسی سیاست ها، تصمیمات و اقدامات بانک مرکزی و 
دولــت، آثار و نتایج این اقدامات به خصوص آثار تورمی، 
برنامه هــای آتی، میزان تطابق بــا قوانین و برنامه هفتم، 
اقدامات سایر دستگاه ها و در نهایت پیشنهادات مختلف 

پرداخته و تذکرات لازم به دستگاه های ذی ربط داده شد.
رئیس مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: همچنین در 
جلســه سران قوا بحث ارز مورد بررسی قرار گرفت و مقرر 
شــد تــا در شــورای هماهنگی اقتصادی ســران قــوا در روز 

چهارشنبه موضوعات پیگیری و عملیاتی شود.
وی ادامه داد: ماحصل این جلسات و پیگیری ها این است 
کــه مســئله بی ثباتی در بازار ارز و مهــار قیمت آن یک امر 
غیرقابل حل نیســت، همان طور که بسیاری از کشورهای 

دارای شرایط مشابه کشور ما از این مشکل عبور کردند.
قالیبــاف افــزود: البتــه ایــن امــر نیازمند یک بســته جامع 
سیاســتی و برنامــه جامــع اقــدام اســت کــه طــی آن هــم 
محدودیت هــای ارزی و هــم ظرفیت هــای موجود جهت 

افزایش عرضه ارز و نحوه مدیریت منابع ارزی دیده شده 
باشــد. رئیس مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: اعتماد 
به مردم و جلب مشــارکت آن ها، حــذف نرخ های رانتی، 
تســهیل ورود ارز بــه شــبکه اقتصــادی کشــور، حمایــت از 
صادرکننــدگان خــرد و کلان، توجه به بازار غیررســمی در 
برنامه ریزی ها، کاهش ســفته بازی در بازار ارز با اســتفاده 
از ابزارهای اقتصادی، انتشار اوراق ارزی برای خروج ارز از 
اقتصاد، الزام سازمان ها و شرکت های دولتی و شبه دولتی 
بــه رعایــت قانــون در کنــار پیوســت رســانه ای و مدیریت 
فضای مجازی بخشــی از اقدامات این بســته ارزی اســت 
کــه می توانــد منجر به مدیریت ارز و ثبات بخشــی به بازار 

ارز شود.
قالیباف بیان کرد: از آنجایی که مجلس شــورای اســلامی 
مجــادلات  کشــاندن  و  غیرکارشناســی  نظرهــای  اظهــار 
بی حاصل به فضای رســانه ای را در بی ثباتی بازار ارز موثر 
می داند، وظیفه خود می داند تا وظایف تقنینی و نظارتی 
را تا حد امکان در محیط های تخصصی و اجرایی به انجام 
رساند و از کشــاندن این مباحث در صورت عدم ضرورت 

به میان مردم و رسانه ها پرهیز کند.
وی گفــت: بــا وجــود پیگیری هایــی کــه مجلس بــه بدون 
جنجال آفرینــی امــا موثر انجام داد، متاســفانه عــده ای با 
نــگاه سیاســی از مطالبه به حق مردم اســتفاده نادرســت 
می کننــد تــا مجلــس را وادار بــه اخــذ تصمیماتــی کننــد 
کــه نتیجــه اش بی متولی شــدن کنتــرل قیمت ارز اســت؛ 
مجلــس هیچــگاه چنین تصمیماتــی نخواهــد گرفت که 

باعث رهاشدگی قیمت ارز شود.
استیضاح در اوج بحران قیمت ارز، خطا است

قالیباف با بیــان اینکه همه به خصوص نیروهای انقلابی 
بایــد بــه ایــن امر توجه داشــته باشــند کــه مــردم فقط به 
دنبــال کنترل قیمت ارز هســتند، اظهار کرد: تــا زمانی که 
جلســات نظارتی در سطوح مختلف مجلس و پیگیری ها 
در جلسات هماهنگی بین قوا به بن بست نرسد، اقداماتی 

مانند استیضاح در اوج بحران قیمت ارز، خطا است.
وی تصریــح کرد: چنین تصمیمی هر چند ممکن اســت 
بــرای مجلــس آورده سیاســی بیــاورد، اما آنچــه در عمل 

اتفاق می افتد لطمه به اقتصاد و زندگی مردم اســت چرا 
که بازار ارز را برای چند ماه بدون متولی می کند و مسئولان 
اجرایی توجیه کافی برای رها کردن قیمت ارز پیدا خواهند 

کرد.
قالیبــاف در ادامــه، گفــت: در حالــی که دشــمنان ایران از 
هــر فرصتــی برای ضربــه زدن به اقتصاد کشــور اســتفاده 
می کننــد، بــازار ارز بــه تصمیمــات شــجاعانه، مدبرانــه و 

آگاهانه نیاز دارد.
وی تاکید کرد: بر این اســاس، طبیعی است که وارد شدن 
به فرایند اســتیضاح در مقطــع فعلی خلاف منافع مردم 
اســت و فقــط یــک اقــدام نمایشــی و سیاســی محســوب 
می شود. رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: البته 
مجلس شــورای اســلامی از حق خود در صــورت نیاز و در 
شرایطی که اوضاع اصلاح نشود و راه دیگری باقی نمانده 

باشد، استفاده خواهد کرد.
قالیباف متذکر شــد: نمایندگان فراموش نخواهند کرد که 
رهبر حکیم انقلاب در دیداری که ما با ایشــان داشتیم، به 
موضــوع تعامل ســازنده با دولت جدید تصریح داشــتند 
و بنــده ایــن موضــوع را بــه عنــوان توصیــه موکــد ایشــان 
یادداشــت کــردم. همچنین ایشــان صراحتــاً فرمودند که 
موفقیت رئیس جمهور موفقیت همه ماست و از همه ما 

خواستند که این مسئله را از بن دندان باور کنیم.
سیاســت مجلس کمک به دولت برای حل مسائل مردم 
اســت رئیــس مجلــس شــورای اســلامی گفت: براســاس 
چنین تکلیف روشنی که رهبر انقلاب برای مجلس تعیین 
فرمودند، سیاست ما کمک به دولت و یاری رئیس جمهور 

برای حل مسائل مردم است.
وی تصریح کرد: البته روشــن است که مجلس در راستای 
پیگیری خواسته های مردم از همه ابزارهای نظارتی خود 
از جملــه ســوال، اســتیضاح، تحقیق و تفحــص و پیگیری 
قضایــی در هر موضوعی که لازم باشــد و هــر زمانی که به 
حل مســئله مردم کمک کند، برای کارآمدتر شدن دولت 
اســتفاده خواهــد کــرد، البتــه اســتفاده از ایــن ظرفیت هــا 
مشــروط به این اســت که نتیجه آن کمک به دولت برای 

حل مسائل مردم باشد.

مسعود پزشکیان رئیس جمهور در نشستی 
بــا اعضــای اتــاق بازرگانــی ایــران، ضمــن 
اســتقبال از برگزاری نشســت های مشترک 
میــان دولــت و بخــش خصوصی، بــر لزوم 
همــکاری مشــترک بــرای رفــع مشــکلات 
اقتصــادی و کاهــش فشــار بــر مــردم تأکید 
کــرد و گفت: دولت بــرای ایجاد بســترهای 
لازم جهــت تســهیل فعالیت هــای بخــش 
خصوصــی عزم جدی دارد و بــاور داریم که 
با همــکاری و همراهی مشــترک با یکدیگر 

از موانــع و مشــکلات پیش رو عبــور خواهیم کرد. پزشــکیان با 
اشاره به سفرهای خارجی اعضای هیئت دولت جهت شرکت 
در مجامــع و یــا دیدارهــای بین المللی، از فعالیــن اقتصادی 
خواســت بــا همیــاری دولــت و حضــور در این ســفرها، زمینه 
گســترش و توســعه فعالیت های اقتصادی با دیگر کشورها را 

تقویت کنند.
رئیــس جمهور تصریــح کرد: قبلاً هــم گفته ام که در هر ســفر 
خارجــی، اعضــای اتــاق بازرگانی و فعــالان بخش خصوصی 
همراهــی کننــد، زیرا بدون حضــور آنان نمی توانیم دســتاورد 
قابــل ملاحظــه ای برای مــردم و اقتصاد کشــور کســب کنیم. 

دولت در این سفرها به دنبال ایجاد بازارهای 
اقتصادی بــرای فعالین بخش خصوصی و 
برداشتن موانع موجود سرمایه گذاری است. 
پزشــکیان با بیــان اینکــه دولــت چهاردهم 
از اولیــن روز کاری خــود دچــار چالش هــای 
متعــدد داخلــی و بین المللــی بوده اســت، 
دولــت،  کاری  روز  نخســتین  در  افــزود: 
شــرارت های خارجی آغاز شــد؛ ابتــدا، آقای 
هنیــه به شــهادت رســید و ســپس مســائل 
جنوب لبنان و ســوریه به وجود آمد و تلاش 
داشتند که کشــور را وارد بحران کنند. از طرف دیگر عده ای نیز 
خواســته یا ناخواســته بــر برخی از مشــکلات افزودنــد. رئیس 
جمهور ضمن تشریح موضوع ایجاد بحران های بین المللی، 
بــه مهم تریــن موضوع کشــور یعنی بحــث ناتــرازی در حوزه 
انــرژی نیز اشــاره کرد و اظهار داشــت: مــا در دولت به صورت 
روزانه و هفتگی موضوع حل ناترازی در حوزه انرژی را پیگیری 
می کنیم و در جلســات و نشست های مشترک با دانشگاهیان 
و فعالین بخش خصوصی، راه های برون رفت از این معضل 
را مورد ارزیابی قرار می دهیم. پزشــکیان با اشاره به اینکه باید 
در کنــار یکدیگر تلاش کنیم تا ناترازی های موجود حل شــود، 

تصریح کرد: دولت چهاردهم وارث برخی مشــکلات اســت، 
اما ما همواره پاسخگویی به مردم را وظیفه خودمان می دانیم. 
تمام تلاش خود را به کار گرفته ایم تا با تمهیداتی که خواهیم 
اندیشید و با اصلاح روش ها، از بروز مشکلات احتمالی مشابه 

در تابستان و زمستان سال آینده جلوگیری شود.
رئیــس جمهور ضمن اشــاره به قطــع برق شــبکه خانگی در 
پاییز امســال، صبوری، بردباری و همراهی صمیمانه مردم را 
مهم ترین عامل موفقیت دولت برای عبور از بحث ناترازی ها 

دانست.
پزشــکیان در جمع بندی این بخش از سخنان خود با تأکید بر 
اینکه عزم دولت برای مبارزه با قاچاق ســوخت جدی اســت، 
گفت: منابع ســوخت کشــور به صورت قاچــاق از مرزها خارج 
می شــود، لذا دولت با عزم جدی، مقابله با این موضوع را در 

دستور کار خود دارد.
رئیــس جمهــور در پاســخ بــه دغدغه برخــی از اعضــای اتاق 
بازرگانــی مبنــی بــر رفــع موانــع بــرای فعالیــن اقتصــادی، از 
 FATF تصمیم گیری انجام شــده برای بررســی مجدد لایحه
در مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داد و اظهار داشت: 
امیدواریم که بتوانیم با همکاری های مشــترک بســتر را برای 

سهولت در فعالیت های اقتصادی را ایجاد کنیم.
پزشــکیان با اشــاره به تلاش های ســران قوا برای حل مســائل 
کشور گفت: حل مشکلات کشور تنها به عهده دولت نیست و 
رؤسای قوا نیز با همکاری و هم دلی، تمام تلاش خود را برای 
رفع موانع موجود به کار گرفته اند. حجت الاسلام والمسلمین 
اژه ای و آقای قالیباف نیز دلسوزانه مسائل را دنبال می کنند، تا 

مشکلات اقتصادی کشور مرتفع شود.
رئیــس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود، با اشــاره به 
ناترازی در حوزه آب و بحران های آینده کلان شهرهای کشور، 

از فعالین بخش خصوصی خواست تا با در اولویت قرار دادن 
موضــوع اقتصاد دریامحور، بــه جلوگیری از بــروز بحران های 

زیست محیطی در کشور کمک کنند.
پزشــکیان گفــت: در دیدارهــا و جلســاتی که داشــته ام گفته ام 
که مشــکلات آبی در سطح کشــور با طرح های شیرین سازی و 
انتقال آب از خلیج فارس قابل حل نخواهد بود. دولت برای 
ارتقای بهره وری در صنعت و اصلاح روش های گذشــته، باید 

به دنبال توسعه صنایع در کنار دریا باشد.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش با تأکید بر اینکه 
مداخلــه بــدون پیش بینــی از عــوارض احتمالــی در مســائل 
اقتصــادی منجــر به شکســت خواهد شــد، اظهار داشــت: هر 
مســئله ای در کشــور یک راه حل علمــی دارد، دولت اگر بدون 
توجــه بــه صدمــات و عــوارض راه حل هــای خــود وارد عرصه 
مداخله گــری شــود، حتمــاً با شکســت مواجه خواهد شــد. ما 
در خصــوص قیمت گذاری کالاهای اساســی تــلاش داریم به 
مصرف کننده نهایی کمک کنیم، تا فشار را از روی آنها برداریم.
پزشــکیان از بررســی ها در دولــت بــرای واگذاری شــرکت های 
دولتــی بــه صورت کامل و یا ســپردن مدیریــت آنها به بخش 
خصوصی خبر داد و گفت: تلاش داریم تا بسیاری از شرکت ها 

را تا انتهای سال به بخش خصوصی واگذار کنیم.
رئیــس جمهــور در بخش پایانی ســخنانش با تأکیــد بر اینکه 
کشــور تنهــا متعلق به یــک گــروه، قومیت، جنســیت و جناح 
خــاص نیســت، گفــت: ما بــا در کنــار هم بــودن قــادر به حل 
مشــکلات خود خواهیم بود و از بحرانی که وارث آن شــده ایم 

عبور خواهیم کرد.
پزشکیان از وزیر امور اقتصاد و دارایی خواست تا موارد مطرح 
شده در این نشست اعم از دغدغه ها، مشکلات و پیشنهادات 

را پیگیری کند.

رئیس مجلس شورای اسلامی :

دولت هیچ خلاء قانونی برای مدیریت بازار ارز ندارد

رئیس جمهور خبر داد؛

 FATF بررسی مجدد لایحه 
در مجمع تشخیص مصلحت
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03اقتصاد

اخبــــار

وزیر اقتصاد خبر داد؛
موافقت رهبری با بررسی لوایح پالرمو 

و CFT در مجمع تشخیص
     »دکتر عبدالناصر همتی«، وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: از رئیس جمهور محترم 
موضــوع  درخصــوص  رهبــری  معظــم  مقــام  شــنیدم 
FATF، بــا طــرح مجدد لوایــح پالرمــو و CFT در مجمع 

تشخیص مصلحت موافقت فرموده اند..

با حمایت مالی بانک توسعه صادرات ایران 
انجام شد؛

آزادی تعدادی از زندانیان جرایم 
غیر عمد

       بــا حمایــت مالی بانک توســعه صادرات ایــران، ۵ نفر از 
زنان زندانی سرپرســت خانوار ناشــی از جرایم غیرعمد 

آزاد شدند.
اجتماعــی  مســئولیت  ایفــای  راســتای  در  اقــدام  ایــن 
سازمانی توسط بانک توسعه صادرات ایران و به صورت پرداخت چک 
نقدی با حضور ســید مرتضی ذکاوت رئیــس هیأت مدیره این بانک به 
ســتاد مردمی رســیدگی به امور دیه و کمک به زندانیان نیازمند صورت 

گرفت.
 این اقدام خداپســندانه و انسان دوستانه بانک توسعه صادرات ایران، 
گامی مؤثر جهت کاهش آســیب های اجتماعی و فراهم کردن شــرایط 

مناسب برای اقشار آسیب پذیر جامعه است.

با رشد بیش از ۳۴ درصدی نسبت به پایان 
سال گذشته؛

مانده سپرده های بانک ملت به مرز 
۱۲۳۰ همت رسید

      مانده ســپرده های ســرمایه گذاری بانک ملت در پایان آذر 
ماه امسال به مرز ۱۲۳۰ همت )هزار میلیارد تومان( رسید.
بــر اســاس اطلاعــات و صورت های مالی منتهــی به پایان 
آذرماه امســال، این بانک موفق شــد تا مانده ســپرده های 
خــود را در پایــان ۹ ماهــه ابتدایــی ســال بــه ۱۲. ۲۹۶. ۰۷۷ میلیــارد ریال 
برساند که این مبلغ نسبت به پایان آبان ماه رشد ۶ درصدی و نسبت به 

پایان سال گذشته رشدی بالغ بر ۳۴ درصد را تجربه کرده است.
مانده ســپرده های ســرمایه گذاری بانک ملت در پایان اســفند ماه ســال 
گذشته ۹. ۱۴۴. ۵۲۲ میلیارد ریال و در پایان آبان ماه امسال ۱۱. ۶۱۴. ۳۸۴ 

میلیارد ریال گزارش شده بود.
بر اساس این گزارش، در بین سپرده ها، سپرده های جاری ریالی بالاترین 
سهم را با مانده ۳. ۲۵۰. ۴۱۳ میلیارد ریال به خود اختصاص داده است 
و پس از آن نیز سپرده های بلندمدت سرمایه گذاری سه ساله با مانده ۲. 
۴۴۸. ۴۱۸ میلیارد ریال و ســپرده های کوتاه مدت ریالی با مانده ۲. ۰۳۴. 

۲۷۹ میلیارد ریال قرار گرفته اند.
بــر این اســاس، بانک ملت که با نماد وبملت و ســرمایه ثبتــی ۷۱۰. ۰۰۰ 
میلیارد ریال، از نماد های بانکی پربیننده بازار ســرمایه کشــور محســوب 
می شــود، در ۹ مــاه ابتدایــی ســال جــاری ۷۴۳. ۳۱۸ میلیــارد ریــال بــه 
ســپرده های سرمایه گذاری سود پرداخت کرده که ۹۴. ۸۸۳ میلیارد ریال 

از این سود در آذر ماه پرداخت شده است.
در همین حال، بانک ملت در ســه فصل ابتدایی امســال در ۵ ســرفصل 
درآمــدی، بالــغ بر ۱. ۴۴۹. ۹۱۴ میلیــارد ریال درآمد در حســاب های خود 
منظــور کرده کــه ۱۷۷. ۹۲۵ میلیارد ریال از ایــن درآمد در آذرماه حاصل 
شــده اســت. همچنین وبملت، در بازه ابتدای فروردین تا پایان ماه نهم 
ســال، ۱. ۱۶۶. ۰۸۱ میلیــارد ریــال از محــل اعطای تســهیلات درآمدزایی 

داشته که ۱۴۷. ۰۷۷ میلیارد ریال آن مربوط به آذر ماه بوده است.
این گزارش حاکی اســت، تســهیلات مرابحه با تولید ۵۷۳. ۲۷۱ میلیارد 
ریــال درآمد در صدر ســرفصل های تســهیلاتی از لحــاظ درآمدزایی قرار 
گرفته و پس از آن تسهیلات سلف با تولید ۱۷۵. ۵۶۳ میلیارد ریال درآمد 
و تسهیلات ارزی با تولید ۱۷۴. ۶۷۱ میلیارد ریال درآمد جایگاه های دوم و 

سوم درآمدزایی را در ۹ ماهه امسال از آن خود کرده اند.

عملکرد بی نظیر پارسیان؛
۴۹ هزار میلیارد ریال تسهیلات 

قرض الحسنه به نیازمندان در ۹ ماه
      بانــک پارســیان در راســتای عمــل به تعهــدات و تکالیف 
قانونــی خــود، طی ۹ ماهه ســال جــاری، مبلــغ ۴۹ هزار و 
۳۹۶ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه در بخش های 
ازدواج، فرزنــد آوری، اشــتغال زایی، مســکن محرومان و 
رفع احتیاجات ضروری از طریق صندوق قرض الحســنه، به متقاضیان 

و نیازمندان پرداخت کرده است.
ایــن بانک بــا ایجاد و تقویــت صندوق قرض الحســنه، به دنبــال بهبود 
شــرایط معیشتی و اقتصادی جامعه و اجرای مسئولیت های اجتماعی 
خــود اســت و به عنوان یکی از بانک های پیشــرو در پرداخت تســهیلات 
ازدواج و فرزند آوری، از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه ۱۴۰۳، موفق 
بــه پرداخــت بیــش از ۱۶ هــزار و ۷۰۳ میلیــارد ریــال تســهیلات ازدواج 
شــده که منجر بــه حمایت از بیش از ۵ هزار جوان ایرانی برای تشــکیل 

خانواده و آغاز زندگی مشترک گردیده است.
عــلاوه بــر ایــن، بانــک پارســیان در راســتای اجــرای قانــون حمایــت از 
خانــواده و جوانــی جمعیت و کاهش دغدغه های معیشــتی خانواده ها 
در حــوزه فرزنــد آوری، تعداد ۷، ۵۹۷ فقــره وام فرزند آوری به مبلغ ۵، 

۸۰۸ میلیارد ریال پرداخت کرده است.
در راســتای توســعه عدالت اجتماعی و ارتقای رفــاه و امنیت اقتصادی 
اقشار مختلف جامعه، این بانک همچنین در بازه زمانی اخیر، نزدیک 
بــه ۱۵، ۹۸۱ میلیــارد ریــال تســهیلات اشــتغال زایی بــه ۱۲، ۷۶۳ نفر از 
مشــمولان طرح اشــتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکــت و مددجویان 

کمیته امداد امام خمینی )ره( ارائه کرده است.
سیاســت های حمایتــی بانــک پارســیان شــامل تأمیــن مســکن بــرای 
نیازمندان و محرومان نیز می شــود. در این راســتا، طی مدت یادشــده، 
ایــن بانک بیش از ۹۹۷ میلیــارد ریال وام قرض الحســنه برای تعمیر و 
ودیعه مســکن بــه مددجویان کمیته امداد، ســازمان بهزیســتی و افراد 

تحت پوشش بنیاد شهید و ایثارگران پرداخت کرده است.
ایــن بانــک در حمایت از خانواده معزز شــهدا و ایثارگران، در چهار ماه 
ابتدایــی ســال مبلــغ ۳۷ میلیارد ریال تســهیلات خرید خــودرو داخلی 
به افرادی که در ســال گذشــته موفق به دریافت وام نشــدند، ارائه کرده 

است.
همچنیــن، بانک پارســیان به منظور تأمین نیاز های ضــروری و درمانی 
رفــع  قرض الحســنه  تســهیلات  فقــره   ۵۷۸  ،۱۰ تعــداد  نیازمنــدان، 
احتیاجــات به مبلغ ۹، ۸۶۸ میلیارد ریــال به متقاضیان پرداخت کرده 
اســت. گفتنی اســت؛ بانک پارســیان به عنوان یکی از بانک های پیشــرو 
در توســعه اقتصــادی و ایجــاد رفاه در جامعــه، نه تنهــا در تأمین مالی 
طرح هــای کلان اقتصــادی کشــور فعالیــت دارد، بلکــه همــواره تلاش 
کرده اســت تا با پرداخت تســهیلات قرض الحســنه، به بهبود وضعیت 

نیازمندان نیز کمک کند.
به منظور گسترش فرهنگ قرض الحسنه و احیای مبانی اقتصاد اسلامی 
در نظــام بانکــداری ایــران، بانک پارســیان اقــدام به تأســیس صندوق 
محرومیت زدایــی  و  اجتماعــی  عدالــت  توســعه  کــرد.  قرض الحســنه 
دو رســالت اساســی صندوق قرض الحســنه بانک پارســیان اســت. این 
اقدامات در راستای حرکت به سوی عملیات بانکداری اسلامی و ایفای 

نقش مؤثرتر در حوزه مسئولیت های اجتماعی تعریف  شده است.

نایب رئیــس  و  مدیرعامــل  جعفــری  رضــا  دکتــر 
هیئت مدیره بیمه دانا در نشســت شــورای مدیران 
و رؤسای شعب این شرکت که در محل ساختمان 
ســعدی ایــن شــرکت برگــزار شــد، بــا اشــاره بــه 
عملکــرد بیمه دانا و مرور راهبرد ســه ســاله آن در 
صنعت بیمــه، بر اهمیــت فــروش بیمه نامه های 
عمــر و امــوال، اصلاح پرتفوی با اجتنــاب از انعقاد 
قرارداد هــای زیــان ده و خــروج از آن هــا و نیز جذب 
قرارداد های ســودده تأکید و حرکت در این مسیر را 
به منظور تثبیت جایگاه بیمه دانا در صنعت بیمۀ 

کشور ضروری دانست.
 دکتر رضا جعفری در این نشســت ضمن تشکر از 
اعضای هیئت مدیره بیمه دانا و اشــاره به بالاترین 
میزان همدلی و هم افزایی در راستای به ثمر رسیدن 
اهــداف این شــرکت در بیــن آن ها، گفــت: همدلیِ 
اعضای هیئت مدیره بیمه دانا تاکنون نتایج خوب 
و ارزنده ای به دنبال داشته است و در بین بنگاه های 
مالی و اقتصادی این میزان از هم افزایی مثال زدنی 
اســت. این اجمــاع فرصتی اســتثنایی در بیمه دانا 
به شــمار مــی رود کــه خوشــبختانه بــه ســایر ارکان 

شرکت نیز تسری پیدا کرده است.
وی بــا اشــاره بــه موفقیــت بیمــه دانــا در مســیر 
اهــداف و برنامه هــای خود، افــزود: اجرای صحیح 
سیاســت های مدیریتی در بیمه دانا، این شرکت را 
به مدت سه سال متوالی در مدار سوددهی قرار داده 
اســت. به گونــه ای کــه از ابتدای ســال جاری تاکنون، 
باوجود شــرایط سخت اقتصادی و موانع مختلف، 
حدود ۱۱ درصد از سهم بازار صنعت بیمه کشور در 

اختیار بیمه دانا قرار دارد.
مدیرعامل بیمه دانا در ادامه با تأکید بر چشم انداز 
و برنامــه این شــرکت در راســتای رشــد و تثبیت در 
بازار بیمۀ کشــور، تشریح کرد: طی سه سال گذشته 
تاکنــون و از آغــاز فعالیــت در بیمــه دانــا، حــدود 
۱۳ درصــد در ســال اول و ۱۲ درصــد از ســهم بــازار 
بیمه در ســال دوم به این شــرکت تعلق پیدا کرد و 
برنامۀ ســال ســوم نیز بر اساس حفظ این سهم در 
بــازار بیمه اســت. بنابرایــن می توان گفــت که افق 
سیاســت ها و چشم انداز بیمه دانا در حال حاضر بر 
مبنای رســیدن به پایداری در صنعت بیمۀ کشــور 

تعریف شده است.
دکتــر رضا جعفری در ادامه با تشــریح راهبرد های 
رســیدن به تثبیت و حفظ ســهم بیمه دانــا در بازار 

بیمــۀ کشــور، افــزود: بــرای تحقق این هــدف مهم 
سال جاری را با راهکار هایی نظیر حذف قرارداد های 
زیان ده و اصلاح ترکیب پورتفوی شــروع کردیم. در 
این مسیر، هشــت قرارداد بزرگ و کوچک که برای 
منافع شرکت و ذی نفعان آن مخاطره آمیز بود را از 
پرتفوی بیمه دانا حذف و حفظ قرارداد های خوب، 
ایجــاد پوشــش های جدیــد همراه با حاشــیه ســود 
مناسب و انعقاد قرارداد های جدید را در دستور کار 

این شرکت قرار دادیم.
مدیرعامــل بیمــه دانــا توســعۀ فــروش بیمه های 
عمر و اموال و همچنین تمرکز بر وصول مطالبات 
شــرکت را نیــز از مهم تریــن برنامه های بیمــه دانا 
برای ســال آینده دانست و گفت: وصول مطالبات، 
یکــی از مؤلفه هــای تأمین مالی شــرکت اســت که 
تاکنــون تلاش های مناســبی در ایــن زمینه صورت 
پذیرفتــه اما بــرای تحقق رضایت مندی مشــتریان 
 ضروری است، این مسیر پیوسته و با تمرکز بیشتری

 ادامه یابد.
نایب رئیــس هیئت مدیــره بیمــه دانــا همچنیــن 

در ایــن نشســت، بی توجهــی بــه فناوری هــای نو را 
عاملــی تهدید کننــده بــرای آینــدۀ صنعــت بیمه 
کشور دانست و با تأکید بر اهمیت و نقش غیرقابل 
انکار ســرمایه انســانی در حفظ و بقای شرکت های 
بیمــه، خاطرنشــان کــرد: تأکیــد زیــادی بر مســأله 
جانشــین پروری در بیمه دانا وجــود دارد و مدیران 
فعلی باید برای تضمین آینده شــرکت، نیرو هایی 
توانمند را پرورش دهند. اطلاعیۀ جذب و استخدام 
در شــرکت بیمه دانا از سراســر کشــور نیز بر همین 
اســاس منتشــر شــد که آزمون آن به زودی برگزار و 
به دنبــال آن حــدود ۲۷۰ نیــروی کار جدیــد پس از 
گذرانــدن و دریافــت آموز ش های تخصصــی، وارد 

این شرکت خواهند شد.

توجه به ســه رکن تقویــت نظارت، 
وصول مطالبات و بازاریابی

دکتر سیدداود حسینی قائم مقام مدیرعامل بیمه 
دانــا نیــز در ابتــدای این نشســت ضمــن قدردانی 
از تلاش هــای تمام کارکنــان این شــرکت از ابتدای 

سال جاری تاکنون، حفظ نسبت خسارت و توسعۀ 
پرتفــوی را یکی از مهم تریــن راهبرد های بیمه دانا 
دانســت و افزود: توسعه بازاریابی، تعامل بیشتر با 
نماینــدگان و حفظ قرارداد های موجــود، از عوامل 
حفظ نسبت خسارت و توسعه پورتفوی است. این 
در حالی اســت کــه برخی تصور می کنند سیاســت 
انقباضی و عدم جذب پورتفوی، راهکاری مناسب 
بــرای گــذر از دوران کمبود نقدینگی اســت، اما این 
روش یکی از راهکار های اشتباه و نامناسب به شمار 
می رود و ضروری اســت که جذب پرتفوی همیشــه 

در دستور کار قرار گیرد.
قائم مقام مدیرعامل بیمه دانا در ادامه با تشــریح 
مهم تریــن مســائل و موضوعــات در برنامه هــای 
آتــی این شــرکت، گفــت: توســعه مدیریت اســناد 
الکترونیکــی و رســیدگی متمرکــز بــه آن هــا یکی از 
موارد مورد تأکید شــرکت اســت و تــلاش ما بر این 
اســت که در سال آینده، صدور بیمه نامه ها در سایر 
رشته های بیمه ای نیز الکترونیکی شود. در کنار این 
مسأله تقویت نظارت، وصول مطالبات و بازاریابی، 

سه رکنی است که محدود به مدیریتی خاص نبوده 
و تمــام کارکنان به منظور صیانت از منافع شــرکت 
و حقــوق ســهام داران باید نســبت به آن احســاس 

مسئولیت کنند.
 عبــاس عمران پــور معاون فنی بیمه هــای اموال و 
مسئولیت بیمه دانا نیز با تقدیر از عملکرد رو به رشد 
کارکنان این شرکت در زمینۀ فروش، به خصوص در 
حوزه بیمه های اموال از ابتدای ســال جاری تاکنون، 
تلاش بیشــتر بــرای توســعه بیمه نامه هــای خُرد و 
اموال و حرکت در این مســیر را از مهم ترین اهداف 
بیمه دانا تا پایان سال جاری و نیز در چشم انداز آتی 

شرکت خواند.
 همچنین در بخش دیگری از این نشســت، افشین 
سیاوشــی مدیر دفتر حقوقــی، قرارداد ها و ممیزی 
خســارات جانی بیمه دانا ضمــن تأکید بر اهمیت 
بحث نظارت در تمام ارکان این شــرکت، کشــف و 
پیگیــری تقلب هــا و کلاهبرداری های بیمــه ای را از 
مهم ترین وظایف رؤسای شعب دانست و بر دقت 
و نظارت بیشتر به منظور کشــف پرونده های دارای 

تخلف تأکید کرد.
 دکتــر رضا پورولی مدیــر بیمه های عمر و پس انداز 
بیمــه دانــا نیــز در این نشســت، ضمن ارائه شــرح 
مختصری از عملکرد این مدیریت در ســال جاری، 
بــر ضــرورت وجود کارکنــان متخصص در شــعب 
سراســر کشــور که صرفاً و به صــورت ویــژه در حوزۀ 
فــروش بیمه نامه های عمــر فعالیت کنند، تأکید و 
توجه به این موضوع را از موارد تأثیرگذار در فروش 

بیمه نامه های عمر دانست.
 همچنین، ســیدجهانبخش حسینی، مدیر وصول 
مطالبــات ایــن شــرکت در بخــش دیگــری از ایــن 
جلســه با ارائه گزارش عملکرد این مدیریت در نُه 
ماهۀ ســال جاری، ضمن تقدیر از تلاش های تمام 
مدیران و رؤسای شعب در حوزۀ وصول مطالبات، 
بر نظارت و کنترل بیشتر مواردی همچون چک ها، 
فیش هــای نقــدی، صنــدوق نماینــدگان و صــدور 

مجوز برای نمایند گان واحد فروش تأکید کرد.
نورعلــی  نشســت  ایــن  پایــان  در  اســت  گفتنــی   
و  پــرورش  و  آمــوزش  وزارت  پــروژه  مدیــر  نــوری 
ســازمان تأمیــن اجتماعــی نیــز ضمــن قدردانــی 
از مدیرعامــل و اعضــای هیئت مدیــره، بــه ارائــه 
 گزارشــی کوتاه از عملکرد و تشریح برنامه های این

مدیریت پرداخت.

مدیرعامل بیمه دانا خبر داد؛

حرکت بیمه دانا در مسیر تثبیت جایگاه خود
 در صنعت بیمه کشور

در آذرماه سال جاری رقم خورد؛

جهش ۴۰ درصدی 
 درآمد های عملیاتی 
بانک صادرات ایران

رئیس اتاق اصناف تهران:

تولیدکنندگان به افزایش 
نرخ ارز معترض هستند

به منظور حمایت از شرکت های دانش بنیان
 انجام می شود؛

راه اندازی بازارگاه بانک 
قرض الحسنه مهر ایران

براســاس گزارش منتشــر شــده در کدال، درآمد عملیاتی محقق شده 
این بانک در آذرماه به ۸۱۰۹ میلیارد تومان رسیده است که نسبت به 

مدت مشابه سال قبل با رشدی ۴۰ درصدی همراه بوده است.
بیشترین سهم از درآمد های بانک صادرات ایران در آذرماه مربوط به 
تســهیلات اعطایی بوده است. این بانک با اعطای تسهیلاتی همچون 
مرابحه، فروش اقســاطی، خرید دین و سایر انواع تسهیلات، موفق به 

کسب درآمدی معادل ۷۳۰۰ میلیارد تومان شده است.
عــلاوه بر تســهیلات، بانک صادرات ایران از ســایر منابــع درآمدی نیز 
بهره مند شــده اســت. درآمد حاصل از اوراق بدهی در این ماه به ۳۳ 
میلیارد تومان و درآمد کارمزد نیز به ۷۲۹ میلیارد تومان رسیده است.
بانــک صادرات ایــران در آذرماه مبلغ ۷۴۲۱ میلیــارد تومان به عنوان 
ســود سپرده های ســرمایه گذاری پرداخت کرده اســت. بیشترین سهم 

این سود مربوط به سپرده های بلندمدت سه ساله بوده است.
در کنار عملکرد درخشان عملیاتی، سهام بانک صادرات ایران نیز در 
بازار ســرمایه با اســتقبال روبرو شده اســت. قیمت هر سهم این بانک 
در پایان آذرماه به ۲۲۵ تومان رسید که نسبت به ماه قبل ۱۸. ۱ درصد 
رشــد داشته اســت. این رشد نشــان از اعتماد روزافزون سرمایه گذاران 
به آینده بانک صادرات ایران و چشم انداز مثبت آن دارد. تحلیلگران 
بازار سرمایه، بهبود عملکرد مالی بانک و همچنین چشم انداز مثبت 
صنعت بانکداری را از جمله دلایل اصلی این رشد قیمتی می دانند.

بانــک صادرات ایران با وجــود چالش های موجود، همچنان به عنوان 
یکی از بانک های بزرگ و معتبر کشــور شــناخته می شود. این بانک با 
اتخاذ اســتراتژی های مناسب و مدیریت ریســک های موجود،  امیدوار 

است در آینده به عملکرد بهتری دست یابد.
بانــک صــادرات ایران در آذرمــاه ۱۴۰۳ عملکرد قابل قبولی داشــته و 

توانسته است به رشد قابل توجهی در درآمد های خود دست یابد.

رئیــس اتــاق اصنــاف تهــران گفــت: تولیدکننــدگان کفش بــه افزایش 
مستمر نرخ ارز معترض هستند؛ آن ها نگران هستند عرضه کالایی که 
مواد اولیه آن با نرخ ارز ۸۱ هزار تومانی تولید می شود، از قدرت خرید 

مردم خارج باشد.
حمیدرضا رســتگار در خصوص دلیل اعتــراض تولیدکنندگان در بازار 
کفاشــان تهران گفــت: تولیدکننــدگان کفش بــه افزایش مســتمر نرخ 
ارز اعتراض دارند، نرخ ارز از ابتدای ســال تاکنون جهش چشــمگیری 

داشته و کالای تولیدی این صنف متأثر از نرخ ارز است.
وی افزود: تأثیر قیمت ارز خارجی بر قیمت تمام شده کالا در کشور ما 
واقعیتی انکارناپذیر اســت و این اتفاق به متضرر شدن تولیدکنندگان 
میانجامــد، آن هــا در وضعیت بلاتکلیفی نســبت به شــرایط کنونی به 
ســر می برند و نگران هســتند عرضه کالایی که مواد اولیه آن با نرخ ارز 
۸۱ هزار تومانی تولید می شــود از قدرت خرید مردم خارج باشد و این 

نگرانی تنها به تولیدکنندگان کفش محدود نمی شود.

مدیرعامــل بانک قرض الحســنه مهر ایران با اشــاره بــه حمایت بانک از 
شــرکت های دانش بنیان، گفت: این بانک برنامه دارد تا با راه اندازی یک 

بازارگاه، همکاری با سازمان ها را گسترش دهد.
بانــک  مدیرعامــل  فتحعلــی«  »غلامرضــا  دکتــر  مشــترک  نشســت 
قرض الحسنه مهر ایران و دکتر »محمدصادق خیاطیان« رئیس صندوق 

نوآوری و شکوفایی و جمعی از مدیران دو مجموعه برگزار شد.
دکتر »غلامرضا فتحعلی« مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران در 
این نشســت، با استقبال از توســعه همکاری های مشترک دو مجموعه و 
حمایت از شرکت های دانش بنیان کشور، اظهار داشت: بانک برنامه دارد 

تا با راه اندازی یک بازارگاه، همکاری با سازمان ها را گسترش دهد.
وی افــزود: بانــک می توانــد در این بــازارگاه، زنجیــره ارزش فعالیت های 

صندوق نوآوری و شکوفایی را رشد دهد.
دکتر »محمدصادق خیاطیان« رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی نیز در 
این جلسه با اشاره به سابقه همکاری دو مجموعه، گفت: در حال حاضر 
بیش از ۱۰هزار شــرکت دانش بنیان در کشور از خدمات صندوق استفاده 

می کنند.
وی افزود: با توسعه همکاری های بانک و صندوق می توان زمینه حمایت 

از شرکت های دانش بنیان و مشتریان آن ها را افزایش داد.

صادرات اصناف مهر

قیمت دلار مبادله ای

812600  ریال
گرم طلای 18 عیار

52,425,000 ریال
قیمت سکه امامی

   564,900,000 ریال
قیمت یورو  بازار آزاد

849200 ریال
قیمت بیت کوین

۷,۵۷۷,۷۸۵,۵۶۵ دلار

مسکن

دکتــر علی خورســندیان، مدیرعامل بانک مســکن با بیان 
ایــن که واگذاری بنگاه هــای مازاد بانک هــا تکلیفی قانونی 
است، گفت: همه بانک ها مکلف به اجرای قانونند و بانک 
مسکن نیز برای به فروش رساندن املاک و ساختمان های 

مازاد خود اقدام کرده است.
خورســندیان در پاســخ به ســؤال خبرنگار پارسینه که »چرا 
بانک هــا تمایلــی بــه خــروج از بنــگاه داری ندارنــد و نفــع 
بانک هــا در حفــظ و تملیــک ایــن دارایی هــا چیســت؟ « 
افــزود: ماده ۱۶ قانون حمایت از تولید تکلیف کرده اســت 
کــه بانک ها ســهام خــود را در شــرکت هایی کــه غیربانکی 
هســتند، واگذار کننــد. این تکلیفــی قانونی اســت و قاعدتاً 

همه مکلف به انجام آن هستند.
وی با اشاره به این که شرکت ها یا سهامی که بانک ها دارند، 
به دو دســته تقسیم می شود گفت: بخشی از بنگاه هایی که 
بانک هــا در اختیــار دارنــد، در زنجیــره ارزش خلــق منابع 
بانکــی آن هــا قــرار دارند و بــه عنــوان شــرکت های ابزاری 
بانک هــا بــه شــمار  می روند. این مــوارد مشــمول واگذاری 
نیســتند؛ چون بانک ها با کمک این ابزار ها عملیات بانکی 
خــود را اجرا می کنند. مدیرعامل بانک مســکن ادامه داد: 
از ســوی دیگر، برخی بنگاه ها و شــرکت های بانک ها لزوماً 
در راســتای عملیات بانکی فعالیــت نمی کنند و قانون نیز 
ناظــر بــه واگــذاری این دســت شرکت هاســت. در ســنوات 

گذشته، برخی بانک ها مطابق قانون نسبت به عرضه این 
بنگا ه هــا اقــدام کرده اند؛ اما بنا به دلایلــی به فروش نرفته 

است.
وی بــا برشــمردن دلایل عدم فــروش بنگاه هــای بانک ها 
گفت: از جمله موانع عدم اقبال مشــتریان برای خرید این 
بنگاه هــا می توان به قیمت های کارشناســی، سیســتم های 
مربــوط بــه قیمت های بورســی، نبــود بازار عمیق و ســهل 
برای واگذاری شــرکت های بورســی و یا صرفه و صلاح های 
مدیریتی که موجب افزایش قیمت ها می شود، اشاره کرد.
مدیرعامــل بانــک مســکن افــزود: برخی شــرکت ها نیز در 
مراجــع قضایــی مشــکلات حقوقــی اعــم از مطالبــات یــا 

صورت هــای مالی زیان ده دارند که مشــتریان به خریداری 
آن ها اقبالی نشان نمی دهند.

دکتر خورســندیان در ادامه با بیان اینکه اغلب اموال مازاد 
بانک مســکن در بخش ســاختمان و املاک است تصریح 
کرد: با اعطای تسهیلات، این ساختمان ها به تملک بانک 
مســکن درآمــده کــه به دلیــل رکــود فعلی بخش مســکن 
 کشــور، فراینــد واگــذاری آن هــا با کاهــش اقبال مشــتریان

 رو به روست.

مدیرعامل بانک مسکن تشریح کرد؛

گذاری بنگاه های مازاد در نظام بانکی صفر تا صد وا



اخبــاریادداشت

فرهنگ و اجتماعی

سایه برین
دبیر سرویس فرهنگ و اجتماعی

اکســپوی ۲۰۲5 که قرار اســت به میزبانی کشــور ژاپن 
برگزار شــود، یک نمایشــگاه بــزرگ صنعت وفناوری 
اســت. ایــن رویــداد از ۱۳ آوریــل تــا ۱۳ اکتبــر ۲۰۲5، 
یعنــی حــدود 6 ماه دیگــر با شــعار »طراحی جامعه 
 Designing Future Society( »آینــده بــرای زندگــی
for Our Lives(  قصد دارد تا به بررســی چالش های 
آینــده  بــرای  نوآورانــه  راه حل هــای  ارائــه  و  جهانــی 
بپــردازد. ایران در اکســپو کــه یک نمایشــگاه بزرگ و 
دســتاوردهای  ارائــه  زمینــه  در  جهانــی  گســترده ی 
فرهنگی و اجتماعی است، قریب به ۱۸۰ سال سابقه 
حضــور دارد. ایــن رویــداد هر پنج ســال یکبــار برگزار 
می شود و در سال ۲۰۲۰ که میزبان آن دبی بود، ایران 
بــه  نســبت  البتــه  و  داشــت  غرفــه  کمافی الســابق 
غرفــه داری کشــورمان نقدهای بســیاری مطــرح بود. 
این عادت ماســت کــه در مواجهه بــا رویدادهایی که 
همــگان می داننــد بایــد برایــش آمــاده باشــیم مثل 
المپیک، جام جهانی و اکســپو، غافلگیر شــویم. حال 
هــم  آن  و  افتــاده  شــوکه کننده  اتفــاق  یــک  امســال 

انصراف ایران از حضور در این رویداد است.
»محمدصــادق قنادزاده«، معاون ســازمان توســعه 
تجــارت ایــران اعــلام کرد کــه کشــورمان از حضور در 
این رویــداد انصراف داده اســت. قنــادزاده دلیل این 
موضــوع را تنهــا »برخــی محدودیت ها« اعــلام کرد. 
همچنیــن »فاطمــه مهاجرانــی«، ســخنگوی دولــت 
نیــز بــا صحه گذاشــتن بــر ســخنان معــاون ســازمان 
توســعه تجارت، اعلام کــرد: »در نتیجه بررســی های 
همه جانبه داخلی در مورد شــرایط شــرکت در اکسپو 
در ژاپــن و محدودیت های مربوطه، بنا به نظر متولی 
موضوع، در نهایت تصمیم بر انصراف قرار گرفت.«
مدیرعامــل  طباطبایــی«،  علایــی  »ســیداحمدرضا 
شــرکت سهامی نمایشــگاه های بین المللی نیز دلیل 
ایــن انصــراف را این طور بیان کرد: »برگــزاری پاویون 
در نمایشگاه اکسپو دارای هزینه بالاست و پیش بینی 
می شــود کــه هزینــه ای بالــغ بــر ۳۰ میلیــون دلار نیاز 
داشــته باشــیم. براســاس مصوبــه دولــت، پیشــنهاد 
بودجه بایستی توسط وزیر صمت و ارشاد به سازمان 
برنامــه داده می شــد کــه ایــن پیشــنهاد ارائــه شــده و 
امیدوار هستیم که به نتیجه برسد و بتوانیم بخشی از 
بودجه را در سال جاری دریافت کنیم تا بتوان قرارداد 

پاویون را منعقد کرد.«

علایی طباطبایی همچنین گفته بود: »یکی از مسائل 
دیگــر ما این اســت که هنــوز ژاپن نه برای ما حســاب 
بانکــی افتتــاح کــرده و نــه بــه ما اجــازه ثبت شــرکت 
داده اســت؛ البته این موضوع از ســوی وزارت خارجه 
کشورمان در حال پیگیری است و با حضور سفیر ژاپن 
هم جلســاتی برگزار شده اســت و حتی ســفیر ژاپن به 
مــا قول داد تا زمان مشــخص این کار انجام شــود که 
به موعد زمانی پایبند نبود، بنابراین وزیر صمت طی 
نامــه ای از وزیر امور خارجه خواســت تــا این موضوع 
پیگیری شــود.« نتیجه هم که امروز مشــخص اســت 

پیگیری ها به جایی نرسید.
اهمیــت  نکتــه حائــز  ذکــر چنــد  ایــن خصــوص  در 
اســت. نخســت اینکه ایران انصافا جزو کشــورهای با 
بالاتریــن میــراث ارزشــمند تاریخــی، فرهنگی و ملی 
اســت و همیــن امــروز نیــز صنایع دســتی، غذاهــای 
محلــی، گویش هــا، پوشــش های مناطــق گوناگــون و 
.... کشــورمان بی نظیر و بی بدیل اســت. کشــورهای با 
کم تریــن فرهنگ و تمدن و قدمت، یک رســم ســاده 
خــود را چنــان بال وپــر داده و بــه اصطــلاح کادوپیچ 
می کننــد کــه گاهــی اوقــات از مرزهایشــان فراتر رفته 
و تبدیــل به رســم ســایر کشــورها هــم می شــود. پس 
مبرهــن اســت که چقدر حیف اســت که بلد نیســتیم 
ایــن فرهنــگ غنی را بشناســانیم و وقتی هــم در این 
محافل حضور داریم، با چند بســته آجیل و خشــکبار 
جمعــش می کنیــم. نکتــه دیگــر اینکــه اصــلا تصــور 
کنیــم مــا بی تمدن تریــن مــردم جهانیــم؛ بــا توجــه 
بــه پــروژه گســترده و جهــت دار ایران هراســی، بــر ما 
 واجب اســت که در تمام مجامــع بین المللی حضور

همــه  و  ماجراســت  حقیقــت  این هــا  کنیــم.  پیــدا 

می داننــد. روی دیگــر ســکه، واقعیت هایی اســت که 
متولیــان گفته انــد. هزینــه  بــالای غرفــه داری و آماده 
نبــودن برای حضــور چشــمگیر، دو دلیــل عمده اند. 
آمادگــی نداشــتن به هیچ عنــوان قابل قبول نیســت 
امــا در خصوص هزینه ها، باید پذیرفت در شــرایطی 
کــه ناتــرازی آشــناترین کلیــدواژه اخبــار ایــن کشــور 
شــده، تحریم هــا در بالاتریــن حــد خود در ســال های 
اخیر رســیده، ارزش پول ملی درحال ســقوط است و 
صحبت کــردن در خصوص نرخ ارز به نوعی اشــاعه 
ناامیدی محســوب می شود، هزینه کردن برای تبادل 
فرهنگــی، راه رفتــن روی لبــه تیغ اســت. بایــد وجهه 
فرهنگــی خــود را پاس داریم اما چه دوســت داشــته 
باشــیم و چه نه، اگر اولویت بندی کنیم، این هزینه ها 
که ارتباط مســتقیم با معیشــت دارند، امروز اهمیت 
بیشــتری دارد. اگر هم قرار اســت این همه پول خرج 
کنیم و در نهایت چند بسته پسته بفروشیم، رفتنمان 

با نرفتنمان تفاوت چندانی نخواهد داشت.
در پایــان مجــددا تاکیــد می کنیــم اینکــه بــا توجه به 
شــرایط اقتصادی پیچیده کشور کمی به متولیان حق 
می دهیم کــه کمی هزینه کرد بخش هــای فرهنگی را 
جمع وجور کنند، امــا باز هم این واقعیت انکارناپذیر 
اســت که یــک فرصــت عظیــم معرفی تمــدن خود 
را از دســت دادیــم. ایــن نکته هم شــایان ذکر اســت 
کــه میزبــان اکســپوی بعــدی، یعنی اکســپوی ۲۰۳۰، 
عربســتان ســعودی اســت. از تــلاش و دغدغه مندی 
همســایگانمان بــرای بهبود وجهــه و معرفی میراث 
فرهنگیشان درس بگیریم و حتی اینکه ایران یک روز 
بتوانــد میزبان این چنیــن رویدادها هم باشــد، امروز 

بعید است اما تا ابد غیر ممکن نیست.

تحلیل »جمله« از یک انصراف شوکه کننده؛ 

کاوی دلایل عدم حضور ایران  وا
کسپوی ۲۰۲5 ژاپن در ا

کشف باند کلاهبرداری 
 ۳۰ میلیاردی در 

شاهین دژ

پلیس شاهین دژ باند شش نفره جعل و کلاهبرداری حرفه ای که بیش 
از ۳۰ میلیارد ریال از شهروندان کلاهبرداری کرده بودند را متلاشی کرد.

ســردار رحیم جهانبخش، فرمانده انتظامی اســتان آذربایجان غربی از 
شناســایی و دســتگیری اعضای یــک باند حرفه ای جعــل و کلاهبرداری 
در شهرســتان شــاهین دژ خبــر داد و گفــت: پــس از دریافــت شــکایات 
متعدد از شهروندان مبنی بر جعل اسناد و کلاهبرداری های گسترده در 
شهرســتان های شاهین دژ، میاندوآب، اســتان مرکزی و سمنان، پرونده 
به صورت ویژه و با جدیت در دستور کار کارآگاهان پلیس فتا قرار گرفت.
وی بــا بیــان اینکه با انجــام اقدامات فنــی و اطلاعاتــی، تیم های پلیس 
موفق به شناسایی اعضای باند و دستگیری شش نفر از متهمان در یک 
عملیات غافلگیرانه شــدند، عنوان کرد: بررســی های اولیه نشان داد که 

این افراد بیش از ۳۰ میلیارد ریال از شهروندان کلاهبرداری کرده اند.
فرمانــده انتظامــی اســتان آذربایجــان غربــی از شــهروندان خواســت 
کــه هرگونــه اخبــار و اطلاعــات امنیتــی را از طریــق شــماره ۱۱۰ بــه مرکز 
فوریت های پلیسی گزارش دهند و همچنین نظرات و پیشنهادات خود 

را از طریق شماره تلفن ۱۹۷ با پلیس در میان بگذارند.

دستگیری کلاهبرداران با 
ترفند سوءاستفاده از 
سیم کارت های افراد

 
رئیــس اداره اجتماعی پلیــس آگاهی فراجا، گفت: کارآگاهــان اعضای باند 
جاعلی را که با ســوء اســتفاده از ســیم کارت های افراد اقدام به کلاهبرداری 

گسترده ای کرده بودند را شناسایی و دستگیر کردند.
ســرهنگ محمد شــریفی، رئیس اداره اجتماعی پلیس آگاهی فراجا اظهار 
داشــت: در پی ارجاع پرونده هایی مبنی بر کلاهبرداری تحت عنوان فروش 
کالا های مختلف از طریق سایت های مجازی با سو استفاده از مدارک جعلی 
و ســیم کارت های ثبت شــده به نام مالباختگان، موضوع به صورت ویژه در 

دستور کار ادارات مبارزه با جعل و کلاهبرداری قرار گرفت.
وی افزود: در تحقیقات تخصصی مشــخص شد که متهمین با سو استفاده 
از کارت های ملی شکات، و فعال سازی سیم کارت های اعتباری جدید بنام 
آن ها، اقدام به انتشــار آگهی های فروش کالا های مختلف در سایت مجازی 
بــا قیمــت پایین کرده که پــس از واریــز مبالغی تحت عنوان بیعانه توســط 

متقاضیان و عدم تحویل کالا، اقدام به کلاهبرداری گسترده ی کرده اند.
رئیــس اداره اجتماعــی پلیس آگاهــی فراجا با بیان اینکــه در ادامه با انجام 
اقدامــات پلیســی، کارآگاهان توانســتند ۵ نفر از متهمین اصلی را دســتگیر 
کننــد، گفــت: ایــن افــراد جاعــل ضمــن انتقــال بــه اداره پلیــس آگاهی در 
بازجویی هــای تخصصــی بــه کار خــود اعتراف و پــس از صدور قــرار قانونی 

مناسب تحویل زندان شدند.
وی در این خصوص به شهروندان توصیه کرد: چنانچه با فروشنده از طریق 
برنامه های مجازی خرید و فروش آشــنا شده اید، به رفتار های غیرمتعارف 
)پیشــنهاد قیمــت پاییــن و انجــام معامــلات در محل هــای غیرمعمــول( 
حساس شده و دقت بیشتری در خصوص نحوه معامله، پرداخت بیعانه و 

دریافت کالا داشته باشید.

رازی که در یک چاه دفن بود؛

کشف جسد مرد گمشده 
در لواسان

    
به دنبال کشف جسد مرد گمشده در چاه عمیق خانه باغ لواسان، یک سناریوی 

جنایی مقابل تیم تحقیق قرار گرفت.
چندی پیش، زن جوانی به یکی از کلانتری های تهران مراجعه کرد و از ناپدید 
شدن برادر ۴۸ساله اش که در باغی در لواسان به عنوان سرایدار مشغول به کار 
بود، خبر داد. او نگران بود که بلایی سر برادرش آمده باشد، زیرا تلفن همراه 

وی نیز در دسترس نبود.
پس از ثبت شکایت، پرونده ای تشکیل و تیمی از کارآگاهان جنایی وارد عمل 
شــدند. آن ها با استعلام از بیمارستان ها و پزشکی قانونی نتوانستند سرنخی 
از مرد گمشــده به دســت آورند. در مرحله بعد، با اســتفاده از اقدامات فنی و 
مخابراتی، مشــخص شــد که آخرین بار این مرد در خانه باغ لواســان حضور 

داشته است.
کارآگاهان برای بررســی بیشــتر به محل خانه باغ رفتند و پس از چند ســاعت 
جســتجو، متوجــه چاه عمیقی در آنجا شــدند. تیــم امداد و نجــات به همراه 
مأموران آتش نشــانی به محل اعزام شــدند و پس از بررســی چاه، جسد مرد 

گمشده را پیدا کردند که به طرز مرموزی در عمق چاه سقوط کرده بود.
پس از کشــف جسد، تحقیقات برای روشن شــدن اینکه آیا مرد جوان به قتل 

رسیده یا به صورت اتفاقی به داخل چاه سقوط کرده ادامه یافت.
جســد به پزشــکی قانونی منتقل شــد و تحقیقات برای کشف جزئیات بیشتر 

همچنان در حال انجام است.

نیلوفر حامدی و
 الهه محمدی با وثیقه 

آزاد هستند
 

اصغر جهانگیر ســخنگوی قوه قضاییه در نشســت خبری در پاســخ به سؤال 
خبرنــگار رکنــا دربــاره آخریــن وضعیــت نیلوفــر حامــدی و الهــه محمــدی 
خبرنــگاران بازداشــتی گفت: ایــن دو نفر در حال حاضر بازداشــت نیســتند. 
آن هــا قبلاً از زندان خارج شــدند و الان هم در خارج از زندان به ســر می برند؛ 
لذا بحث آزادیشان در پرسش، دقیق نیست. پس از موافقت ریاست قوه برای 
ارجاع پرونده این دو نفر به کمیسیون عفو، مراتب در دادگستری استان تهران 
پیگیری و در کمیسیون عفو استانی بررسی شده و با نظر موافق به کمیسیون 
عفــو مرکزی ارســال شــده اســت. به محض اینکه رســیدگی صــورت گرفت و 

تصمیمی گرفته شد اطلاع رسانی خواهد شد.

فرزانه حسنی

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در مراسم رونمایی 
از فیلــم داســتانی »کــد ۱۳۳« گفــت: مقــام معظــم 
رهبــری تاکیــد بر اســتفاده از ابزار هنر بــرای مقابله با 
شــبیخون فرهنگی دارند زیــرا هنر اثرگــذاری فراوانی 
داشــته و هرچقدر بیشــتر از ابزار هنری اســتفاده کنیم 
شاهد موفقیت ها و اثرگذاری های بیشتر خواهیم بود.

 ســعید اوحدی معــاون رئیس جمهــور و رئیس بنیاد 
شــهید و امور ایثارگــران در مراســم رونمایــی از فیلــم 
داســتانی »کــد ۱۳۳« بــا بیــان این کــه رســالت اصلی 
مــا در بنیــاد شــهید وامور ایثارگــران مقابله بــا جریان 
تحریف با ابزار هنر است، اظهار کرد: امروز مهم ترین 
بحــران جامعــه مــا جریان هــای برنامه ریزی شــده و 
بــه کارگیــری ظرفیت هــای را مالی، سیاســی، نظامی 
و اجتماعــی دشــمن برای تحریــف جریــان انقلاب و 

سال های دفاع مقدس است.

رشادت های مدافعان حرم و حاج قاسم 
سلیمانی ستودنی است

 وی با اشــاره به رشــادت های مدافعان حرم در کشور 
سوریه و لبیک به شــهید حاج قاسم سلیمانی، گفت: 
توطئه امروز دشــمنان به مراتب خطرناک تر اســت و 
شــاهد فتنه هایی بوده ایم کــه با تدابیر مقام معظمی 

رهبری این فتنه ها را پشت سرگذاشته ایم.

حوزه  در  کم کاری هــا  برخــی  به  انتقاد 
فرهنگی بــرای مقابله با جریان تحریف 

توسط دشمنان
 معــاون رئیــس جمهــور در ادامه بــا انتقــاد از برخی 
کم کاری هــا در حــوزه فرهنگی برای مقابلــه با جریان 
تحریــف توســط دشــمنان، خاطرنشــان کــرد: بعــد از 
جنگ جهانی دوم شاهد اتفاقات و تقسیم بندی هایی 
در جهــان بوده ایــم کــه در دنیــا بلــوک شــرق و غرب 
ایجاد و غده ســرطانی بــه نام اســرائیل در خاورمیانه 

تشکیل شد. 

 از دهه ۹۰ دشــمن با رویکرد جدیدی با 
عنوان دکترین جنگ نــرم به فعالیت 

خود ادامه داد
 وی در ادامه عنوان کرد: از دهه ۹۰ دشــمن با رویکرد 
جدیــدی با عنــوان دکتریــن جنگ نرم و بــه فرمایش 
مقــام معظــم رهبــری بــا عنــوان تهاجــم فرهنگی و 
بعدها با تعبیر شبیخون فرهنگی و ناتوی فرهنگی به 
فعالیت خــود ادامه داد ولو این که امــروزه مهم ترین 

مشکل کشور تحریف وقایع است.

اســتفاده از ابــزار هنر بــرای مقابله با 
شبیخون فرهنگی

 رئیــس بنیــاد شــهید و امور ایثارگران در ادامــه عنوان 
کــرد: مقــام معظــم رهبری تاکید بــر اســتفاده از ابزار 
هنــر بــرای مقابلــه بــا شــبیخون فرهنگــی دارنــد زیرا 
بیشــتر  هرچقــدر  و  داشــته  فراوانــی  اثرگــذاری  هنــر 
از ابــزار هنــری اســتفاده کنیــم شــاهد موفقیت هــا و 

اثرگذاری های بیشتر خواهیم بود.
 اوحــدی در پایــان ضمــن تقدیــر از ســازندگان فیلــم 
داســتانی »کــد ۱۳۳«، گفــت: رســالت اصلــی مــا در 
بنیــاد شــهید و امور ایثارگــران مقابله با تحریف اســت 
زیرا تحریف ارزش های کشــور ما را نشانه گرفته است 
و راه مقابلــه بــا تحریــف اســتفاده از ابــزار هنــر اســت 
 چــرا که هنــر راهکاری بــرای گفتمان و حل مشــکلات

خواهد بود.

 مشارکت بنیاد شــهید و امور ایثارگران 
و لشــکر ۲۵ کربلا مازندران در ساخت 

فیلم داستانی »کد ۱۳۳«
 در ادامــه، محمــد کرم اللهــی، مدیــرکل امــور هنــری 
بنیــاد شــهید و امور ایثارگــران در این مراســم بــه ارائه 
توضیحاتــی دربــاره ایــن تله فیلــم پرداخــت و اظهار 
بــا  »کــد ۱۳۳«  فیلــم داســتانی ۴۵ دقیقــه ای  کــرد: 
مشــارکت بنیــاد شــهید و امور ایثارگــران و »لشــکر ۲۵ 
کربــلا مازندران« در راســتای دومین کنگــره ۱۴ هزار و 

۵۰۰ شــهید مازنــدران بــه تهیه کنندگــی و کارگردانــی 
»امید برزگر« تولید شد. 

 خلاصــه ای از معرفی فیلم داســتانی
 »کد ۱۳۳«

 وی افــزود: در معرفــی ایــن فیلــم داســتانی آمــده 
عملیاتــی  لشــکر  نیروهــای  از  »احمــد«  کــه؛  اســت 
و عــراق  ایــران  اســتان مازنــدران در مــرز  ۲۵ کربــلا 
)ارومیه_پیرانشــهر( نیروی نفــوذی گروهک پژاک به 
نام »هاوار« را دســتگیر کرده و منتظر رســیدن »هیوا« 
)نیروهای نفوذی ســپاه پاســداران در پژاک( است که 
به آنها ملحق شود تا به سمت مقر فرماندهی بروند، 
فلــذا در ایــن میــان متوجــه می شــوند کــه موقعیــت 
»هیــوا« لــو رفتــه و ۶ نفر از افــراد »هاوار« بــه دنبال او 
آمده انــد کــه باعث می شــود در مســیر، درگیــری بین 
این گروه اتفاق بیفتد که توســط فرماندهی لشــکر ۲۵ 
کربلا مدیریت شــده و آنها جان ســالم به در می برند، 
ر در انتهــا قــرار بر این می شــود کــه بین ایــن دو گروه 
آتش بــس اعلام شــود ولی تروریســت ها زیر قولشــان 

می زنند.

تقدیــر از عوامــل و ســازندگان فیلم 
داستانی »کد ۱۳۳«

 بــه گــزارش جملــه، در پایــان ایــن مراســم از برخــی 
 »۱۳۳ »کــد  داســتانی  فیلــم  ســازندگان  و  عوامــل 
بنیــاد  رئیــس  و  رئیــس جمهــور  بــا حضــور معــاون 

شهید و امور ایثارگران تجلیل به عمل آمد.

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در مراسم رونمایی از فیلم داستانی »کد ۱۳۳« عنوان کرد:

استفاده از ابزار هنر برای مقابله با شبیخون فرهنگی

فیلم
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حــوادث

 انتشار رمانی با نقش آفرینی
»مریم میرزاخانی«

رمان »چگونه قایق بســازیم« نوشــته الین فینــی با نقش آفرینی 
شخصیت مریم میرزاخانی، دانشمند فقید ایرانی در قالب کاراکتر 

یک داستان بلند، روانه بازر کتاب ایران شد.
رمان »چگونه قایق بسازیم« به قلم الین فینی راوی داستانی درباره پسر 
سیزده ساله ای به نام جیمی است که رویای ساختن یک ماشین را در سر 

می پروراند.
ماجراجویــی او با زندگی معلمانش، »تــس« و »تدگ«، در هم آمیخته 
اســت که بــا هر کدام مناقشــاتی خــاص دارد و در این میان نویســنده به 
دانشمند فقید ایرانی، مریم میرزاخانی نیز در قالب یک کاراکتر مجازی 
در داستانش جان می بخشد و او و سخنرانی هایش درباره فلسفه جهان 
و هســتی را بــه منبــع الهامــی بــرای قهرمــان داســتان در راه رســیدن به 
آرزو هایش مبدل می کند. منبع الهامی که برای او تفسیری تازه از بنیاد ها 

و ساختار های زیستی و زندگی دارد.
این رمان که در یک جامعه کوچک ایرلندی اتفاق می افتد، ســعی کرده 
بــه بررســی ارتبــاط عشــق، خانــواده و جامع نائل شــود و نشــان دهد که 
چگونه ماموریت یک نوجوان ماجراجو برای ساخت یک ماشین عجیب 
می تواند مردم را دور هم جمع کند و به آن ها کمک کند تا از غم و اندوه 

روزمرگی ر هایی یابند.
ایــن رمــان در فهرســت بلند جایــزه بوکر ۲۰۲۳ و فهرســت کوتــاه جایزه 
کتــاب ســال ایرلنــد در ســال ۲۰۲۳، معرفــی شــده و همچنیــن در زمره 
پرفروش ترین آثار نیویورک تایمز در سال ۲۰۲۳، معرفی شده به عنوان 

کتاب روز نیویورکر قرار داشته است.
ترجمه فارسی این کتاب را بیتا ابراهیمی انجام داده و کتاب از سوی نشر 

کتاب تداعی منتشر شده است.

 آغاز ثبت نام سفر عتبات عراق
در ماه رجب

معاون عتبات عالیات ســازمان حج و زیارت از آغاز ثبت نام سفر 
عتبات عالیات عراق برای ماه رجب )دی و بهمن( خبر داد.

مرتضی آقایــی درباره اعزام های عتبات عالیات گفت: ۵۰ هزار ظرفیت 
در کاروان هــا بــرای ماه رجب در ســامانه عتبــات قــرار دارد و متقاضیان 
 atabatorg. می توانند برای نام نویســی در کاروان های عتبات به ســامانه

haj.ir کنند.
او افزود: با توجه به افزایش تقاضا برای ســفر به عتبات در لیلةالرغائب 
)اولیــن جمعــه ماه رجب(، ســازمان حــج و زیــارت، ۳۰ درصد ظرفیت 

اعزام تا پایان ماه جاری را به این مناسبت اختصاص داد.
معــاون عتبــات عالیات ســازمان حج و زیــارت با بیان اینکــه در صورت 
اســتقبال بیشتر، تعداد ظرفیت های نام نویســی افزایش می یابد، اظهار 
کــرد: در مــاه رجب بــا توجه بــه مناســبت هایی همچــون لیلةالرغائب، 
میلاد امام علی )ع( و بعثت پیامبر )ص( تعداد متقاضیان سفر عتبات 

افزایش می یابد.
آقایی گفت: زائران می توانند در کاروان های هوایی و زمینی برای این سفر 

نام نویسی کنند.
به گفته معاون عتبات عالیات ســازمان حج و زیارت، هزینه سفر زمینی 
یک هفته ای به عتبات عالیات عراق حدود ۷. ۵ میلیون تومان و کمترین 

هزینه سفر هوایی حدود ۱۸. ۵ میلیون تومان است.

بهبودی شرایط جسمانی
 اسدالله یکتا

فرزند اســداله  یکتا از بهبودی شــرایط و وضعیت جســمی این 
بازیگــر پیشکســوت ســینما و تلویزیــون خبر داد و گفــت: پرویز 
پرستویی به دیدار پدر آمد و شهاب حسینی و احسان علیخانی هم به 

بیمارستان برای رسیدگی بهتر سفارش کردند.
اکبر یکتا اظهار داشــت: پدر، ۱۰ روز در یک بیمارســتان بستری بود که 
به دلیل عدم رســیدگی مناســب، به یک بیمارستان دیگر انتقال داده 

شد.
او می گوید: پس از بســتری شــدن پدر در بیمارســتان نیکان غرب، به 
لطــف دکتر ها، رســیدگی ها بهتر بود. اکنون، وضعیت پدر، بهتر شــده 

و رو به بهبودی است.
اسداله یکتا پیشتر نیز به دلیل ابتلا به کرونا بستری شده بود.

آیینی متعلق به روستای احمدآباد 
زرند ثبت ملی شد

رئیــس اداره میــراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایــع دســتی   
شهرســتان زرند گفت: آیین قالی، آب، بهار )قاب( متعلق به 
روســتای احمدآباد که هر سال در ســومین جمعه از اسفند ماه برگزار 

می شود، به ثبت ملی رسید.
محمــد اســلامی افــزود: ایــن اثــر ناملمــوس که بــه صــورت خاص و 
منحصربه فرد در ســطح کشــور برگزار می شود ریشه در فرهنگ عامه 

اهالی احمدآباد دارد.
وی گفــت: ایــن آییــن بــا نــام اختصــاری  "قــاب " که مخفــف کلمات 
قالی، آب و بهار اســت به حس نوع دوســتی، مهرورزی، مســاعدت و 
همکاری بر می گردد که طبق آن، جوانان روســتا به کمک ســالمندان 
بویژه خانواده هایی که از داشتن فرزند ذکور محروم هستند یا در طول 
ســال یکــی از افراد خانــواده خود را از دســت داده اند، میشــتابند و در 
آماده شــدن این خانواده ها برای ورود به عید نوروز و آغاز بهار کمک 

می کنند.
رئیس میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی ادامه داد: پس از 
ثبت ملــی حمام دیلمقانی اکنون آیین »قــاب« دومین اثر تاریخی و 
ملی روستای احمدآباد است که می تواند آن را به یک روستای هدف 

گردشگری تبدیل کند.
وی با قدردانی از کسانی که در راه ثبت ملی این اثر همکاری کرده اند 
گفــت: با ثبت ملی این نوع میراث در روســتا ها شــاهد حفظ و انتقال 
مفاهیم اخلاقی، فرهنگی و تاریخی به نســل های بعدی خواهیم بود 

و می توان از نابودی و فراموشی آن ها جلوگیری کرد.
روســتای احمدآبــاد دیلمقانی با جمعیت هــزار و ۵۰۰ نفر در فاصله 
۱۰ کیلومتری جنوب شــهر زرند واقع است و مشاغلی نظیر کشاورزی، 

دامداری و صنایع دستی همچنان در آن رونق دارد.

همکاری »نوید محمدزاده« با 
تهیه کننده »فسیل«

 فیلــم ســینمایی »باد وحشــی« بــه تهیه کنندگی ســیدابراهیم 
عامریان و با بازی نوید محمدزاده وارد مرحله پیش تولید شد.
فیلم ســینمایی »باد وحشــی« به کارگردانی داود خیام و نویســندگی 
و تهیه کنندگــی ســیدابراهیم  زرنــگار  و علــی  مشــترک داوود خیــام 

عامریان وارد مرحله پیش تولید شد.
تاکنون بازی نوید محمدزاده در این فیلم سینمایی قطعی شده است 

و دیگر بازیگران و عوامل آن به زودی انتخاب و معرفی می شوند.
»بــاد وحشــی« اولیــن همــکاری نویــد محمــدزاده بــا ســید ابراهیــم 

عامریان است.
ایــن اثر، فیلمی اجتماعی اســت که عامریان پــس از ۱۰ فیلم کمدی، 

تهیه کنندگی آن را بر عهده دارد.

04 J O M L E H O N L I N E . I R

l )1356ش(ژنرال ضیاء الحق رئیس حکومت نظامی پاکستان وارد تهران شد l )1349ش(قطار اصفهان و یزد از خط خارج شد و در نتیجه 56 نفر کشته و 61 نفر مجروح شدند l )امروز در تقویم: امیرعباس هویدا، کابینه خود را ترمیم کرد)1349ش

Cultural & social

به گزارش جمله، مجموعه نمایشی »مهمان کشی« به 
کارگردانی احمد کاوری محصولی از سیمافیلم است که 

مضمونی عاشورایی دارد.
این سریال که به زندگی و شهادت مسلم بن عقیل )ع( 
می پــردازد و قرار اســت طبق برنامه ریزی هــا در محرم 
۱۴۰۴ آماده پخش از رسانه ملی می باشد و همچنین در 

۳۰ قسمت تولید خواهد شد.
محمدمهــدی فیاضی کیــا نویســندگی ایــن مجموعــه 
نمایشی، احمد کاوری کارگردانی و محمد کامبیز دارابی 

تهیه کنندگی این کار را برعهده دارند.
شایان ذکر است حسام منظور، بهراد محمدی، پژمان 
بازغــی،  امیررضــا دلاوری، وحیــد ندایی، لیــلا اوتادی و 

جمعی دیگر از بازیگران مطرح سینما، تلویزیون و تئاتر 
در این مجموعه به ایفای نقش می پردازند.

گفتنی است حسام منظور در این سریال نقش عبیدالله 
ابن زیاد، لیلا اوتادی نقش هند، مریم مؤمن نقش رقیه 
همســر مســلم، پژمان بازغی نقش یزید، وحید ندایی 
نقش کثیربن شهاب و بهراد محمدی نقش مسلم را در 

این مجموعه ایفا می کنند.
ناگفتــه نماند ایــن جدی ترین حضــور پژمــان بازغی و 
وحیــد ندایــی در یــک ســریال تاریخــی اســت که نقش 
مهمــی را ایفــا می کننــد. قابل ذکر اســت وحیــد ندایی 
را کــه اکثــرا در نقش های مثبــت دیده بودیــم این بار با 
حضوری متفاوت در نقش »کثیربن شهاب« منفی ترین 

شخصیت این سریال حضور پیدا کرده است که قاعدتاً 
به خودی خود قابل توجه می باشد.

حســام منظور و مریم مؤمن که پیش از این در ســریال 
تاریخــی »بانوی عمارت« همبــازی بودند و مورد توجه 
قرار گرفتند یک بار دیگر در این ســریال با هم همکاری 
دارنــد. »مهمــان کشــی« از حضــور بازیگــران حرفه ای 
دیگری هم بهره گرفته اســت و ســریالی پربازیگر است 
که تلاش دارد در میان آثار مناسبتی محرمی مورد توجه 

مخاطب قرار بگیرد.
به گزارش جمله، این ســریال در شــهرک سینمایی نور 
قم، شــهرک ســینمایی غزالی تهران و شهرســتان های 

دیگر ضبط شده و بیش از ۳۰۰ بازیگر دارد.

اختصاصی

 جدی ترین حضور پژمان بازغی و وحید ندایی
 در یک سریال تاریخی پر بازیگر

J O M L E H
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راه و مسکن Road and housing

    چهارشنبه   12 دی 1٤03   30 جمادی الثانی 1٤٤6قمری   1 ژانویه 2025  سال هشتم    شماره 1979

در بازدید وزیر راه وشهرسازی در بازدید از شهرهای جدید پرند و نسیم شهر مطرح شد؛

 تامین آب براساس افق طرح جامع با
همراهی وزارت نیرو

»فرزانــه صــادق«، وزیــر راه و شهرســازی بــه 
همراه معاونان خود در حوزه شهرهای جدید 
و ســازمان ملی زمین و مســکن  و مدیر عامل 
شــرکت راه آهن وارد شــهر جدید پرند شد و از 

پروژه های مختلف شهر بازدید کرد.
وی ضمــن بازدیــد از بیمارســتان ۲۲۰ تختــی 
پرند با تاکید بر اینکه ســرانه خدمات درمانی 
شــهر جدید پرند پایین اســت و بایــد افزایش 
یابــد گفت: حتمــا در کنار احداث بیمارســتان 
پیش بینــی اقامت و کادر درمان در نظر گرفته 
شــود تــا بــرای کارکنــان بیمارســتان مشــکل 

سکونت وجود نداشته باشد. 
در ادامــه ایــن برنامــه علــی نبیان سرپرســت 
ســازمان ملــی زمیــن و مســکن و مدیرعامــل 
تأسیســات  و  ســاختمان  مجــری  ســازمان 
عمومی و دولتی با بیان اینکه این بیمارستان 
اولیــن مجموعه درمانــی دولتی اســت که در 
شــهر جدیــد پرند ایجاد می شــود، گفــت: این 
بیمارستان در مســاحتی به میزان ۸.۸ هکتار 

احداث می شود.
بــه گفتــه وی، ۵۰ درصــد منابــع ســاخت این 
بیمارســتان توسط شرکت عمران شهر جدید 
تامیــن می شــود و ۵۰ درصــد باقیمانــده بــا 

اعتبارات دولتی تکمیل می شود.
وی مدت زمان تکمیل این بیمارســتان را ۳۶ 
ماه و هزینه ساخت آن را حدود ۱۲۰۰ میلیارد 

تومان اعلام کرد.
صــادق در ادامه بازدید خــود از پروژه های در 
حــال احداث شــهر جدیــد پرنــد از واحدهای 
مسکونی شــهرک اعتمادیه که در ۴۴۵ هکتار 
و به تعداد ۱۰ هزار و ۲۴ واحد در حال ساخت 
است بازدید کرد و بر تامین خدمات زیربنایی 
واحدهــای  ســاخت  بــا  همزمــان  روبنایــی  و 

مسکونی تاکید کرد.
صــادق بــا تاکید بــر اینکــه باید تلاش شــود تا 
پیشرفت فیزیکی خدمات در شهرهای جدید 
جلوتر از احداث واحدهای مســکونی باشد بر 
آمادگی وزارت راه  و شهرســازی برای پیگیری 

در تسریع ساخت مدارس تاکید کرد.
وی ادامــه داد: وزارت نیــرو بــر اســاس افــق 
طــرح جامع شــهر پرند حتما پــای کار بیاید تا 
واحدهای مســکونی در کنار دیگــر خدمات با 

کیفیت به مردم تحویل شود.

از  راه و شهرســازی در بخــش دیگــری  وزیــر 
صحبت های خود با اشــاره به اینکه در بخش 
انرژی ناترازی های در کشــور وجود دارد، تاکید 
کرد: باید به سمت استفاده انرژی خورشیدی 
و بهره منــدی از آن بــرای کاهــش ناتــرازی ها 

حرکت کنیم.
وی همچنین در حاشــیه بازدیــد از پروژه های 
نهضت ملی مســکن و پروژه های عمرانی در 
خصوص افزایش تســهیلات ســاخت مسکن 
گفــت: آخریــن جلســه شــورای عالی مســکن 
در دولــت ســیزدهم مصوبــه ای در خصوص 
افزایــش تســهیلات داشــت کــه شــورای پــول 
و اعتبــار آن را مصــوب نکــرده بــود، صرفاً در 
شــورای عالــی مســکن مصــوب شــده بــود و 
مرحله تصویب در شورای پول و اعتبار را طی 

نکرده بود.
عضــو کابینه دولــت چهاردهم ادامــه داد: در 
نخستین جلسه شورای عالی مسکن در دولت 
چهاردهــم بــه ریاســت رئیس جمهــور طــرح 
مسئله شــد، افزایش را قطعاً خواهیم داشت 

اما اینکه میزان افزایش چقدر باشد در شورای 
تخصصی پول و اعتبــار تصمیم گیری خواهد 

شد.
و  قطعــی  تصمیمــات  کــرد:  اظهــار  صــادق 
 ۸۰۰ تســهیلات  پرداخــت  روی  بــر  اصولــی 

میلیون تومانی ساخت انجام نگرفته بود.
بــه گفته وی، هم اکنون تســهیلات ســاخت به 

میزان ۵۵۰ میلیون تومان پرداخت می شود.
اولیــن  خصــوص  شهرســازیدر  و  راه  وزیــر 
افتتاح هــای نهضــت ملــی مســکن در دولت 
چهاردهــم توضیــح داد: اگــر پیگیــری کــرده 
باشــید در هر ســفری که واحدهای مســکونی 
به اتمام رســیده و دارای خدمــات زیربنایی و 

روبنایی باشد، افتتاح انجام می شود.
صادق اظهار کــرد: اما پروژه هایی که خدمات 
زیربنایــی و روبنایــی نداشــته باشــد و تکمیــل 
نشــده باشــد قطعاً افتتاح نخواهد شد. همان 
طــور که در ۴مــاه گذشــته تمامــی افتتاح ها با 
تامین خدمات زیربنایی و روبنایی انجام شد.

عضــو کابینه دولــت چهاردهــم در خصوص 

میــزان ســاخت واحدهــای مســکونی در ایــن 
دولــت با تاکیــد بر اینکــه سیاســت ها و میزان 
واحدها براساس قانون برنامه هفتم پیگیری 
می شــود، گفــت: طبــق قانــون برنامــه هفتم 
افتتــاح  مســکونی  واحــد  ۵میلیــون  توســعه 
می شــود کــه ۱.۵ میلیــون واحــد آن حمایتی، 
۵۰۰ هــزار واحــد بافــت فرســوده، ۲ میلیــون 
مســکن  واحدهــای  مابقــی  و  خودمالکــی 

روستایی است.
 وی ادامــه داد: از ۱.۵ میلیون واحد مســکونی 
حمایتــی، ۸۰۰ هــزار واحد تعهد شــده اســت 
و متاســفانه ۴۰۰ هــزار واحد از ایــن پروژه های 
تعهد شــده به شــبکه بانکی متصل شده و در 
تــلاش هســتیم تعهد خــود را بــرای ۴۰۰ هزار 

واحد دیگر به بانک متصل کنیم.

افتتاح واحدهای به اتمام رسیده با 
تکمیل خدمات زیربنایی و روبنایی

شــهرام ملکــی معاون وزیــر راه و شهرســازی 

شــهرهای  عمــران  شــرکت  مدیرعامــل  و 
جدیــد جزئیاتــی از بازدیدهــای ســفر وزیر راه 
و شهرســازی و دیگــر معاونان به شــهر جدید 

پرند را تشریح کرد.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی گفت: در شــهر 
جدیــد پرند ۳۲ هــزار و ۱۱۱ واحد نهضت ملی 

مسکن در ۴ فاز در دست اجراست.
به گفته مدیرعامل شــرکت عمران شهرهای 
جدید، بیشــترین تعــداد واحدهــا در فاز ۷ به 
تعــداد ۱۷ هزار و ۴۰۲ واحد در مســاحت ۴۴۷ 
هکتار، اســت. همچنین، در فــاز ۶ به میزان ۳ 
هــزار و ۲۱۱ واحد، در فــاز ۳ نیز یک هزار و ۴۴۰ 
واحــد و در فــاز صفــر نیــز ۱۰ هــزار و ۲۴ واحــد 

توسط پیمانکاران در حال احداث است.
ملکی افزود: حدود یک هزار واحد که مراحل 
ســاخت آنها به اتمام رســیده اســت در ســفر 
وزیــر راه و شهرســازی بــه پرنــد، مــورد بازدید 
قــرار می گیرد. محوطه ســازی و اجرای شــبکه 

زیربنایی این واحدها در اولویت است.
وی تصریــح کــرد: افتتاح واحدهــای به اتمام 
رســیده با تکمیل خدمات زیربنایی و روبنایی 

انجام می شود.

بیمارســتان ۳۵۰ تختــی حضرت 
ابوالفضل در مراحل آماده سازی

فرزانه صادق همچنین در شهر جدید نسیم 
حضــور  تهــران  اســتان  بهارســتان  در  شــهر 
یافــت و از بیمارســتان ۳۵۰ تختــی حضــرت 
ابوالفضــل که مراحل آماده ســازی آن انجام 
شــده اســت و ســاخت آن در برنامه سازمان 
مجــری ســاختمان ها و تاسیســات عمومی و 

دولتی است بازدید کرد.
بــه گفتــه علــی نبیــان مدیرعامــل ســازمان 
مجــری ســاختمان ها و تاسیســات عمومــی 
و دولتــی، بیمارســتان ۳۵۰ تختــی حضــرت 
ابوالفضــل در شهرســتان بهارســتان اســتان 
تهــران در ۶ طبقــه و در زمینــی به مســاحت 
۴.۲ هکتــار احــداث خواهــد شــد. هم اکنــون 
آرماتوربندی آن انجام و فونداســیون شــروع 

شده است.
برنامه ریزی شــده تا شــهریورماه ســال آینده 

اسکلت این بیمارستان به اتمام برسد.

اخبــار کوتاه

مسئول عملیات حج شرکت فرودگاه ها خبر داد؛
۶ هزار و ۳۱۹ زائر ایرانی از ۱۵ 

فرودگاه کشور به سرزمین وحی 
اعزام شدند

     مشــاور اجرایــی مدیرعامــل شــرکت فرودگاه ها و 
ناوبــری هوایی ایران با بیان اینکه پروازهای حج 
عمــره همچنان در حــال انجام اســت، گفت: از 
 ۲۸ شــهریورماه تــا دهــم دی مــاه ســال جــاری
۱۸۰ پرواز از ۱۵ فرودگاه کشور زائران کشورمان را 
 بــه فرودگاه هــای جــده و مدینــه منــوره منتقــل

 کرده است.
محمدحســین آجیلیــان ممتــاز با بیــان اینکــه پروازهای حــج عمره 
همچنــان در حال انجام اســت، گفت: از ۲۸ شــهریورماه تا دهم دی 
ماه ســال جاری ۱۸۰ پرواز از ۱۵ فرودگاه کشــور زائران کشــورمان را به 

فرودگاه های جده و مدینه منوره منتقل کرده است.
وی افــزود: پروازهــای عمــره بــدون تغییر در حــال  انجام اســت و با 
توجه به برنامه ریزهای انجام شده در صورت افزایش پروازهای حج 
عمــره برای پذیــرش و اعزام زائران ایرانی از ایــن فرودگاه ها آمادگی 

لازم را دارند.
مســئول عملیــات حج شــرکت فرودگاه هــا و ناوبری هوایــی ایران در 
ایــن بــازه زمانی ۴۶ هزار و ۳۱۹ زائران ایرانــی از فرودگاه های اردبیل، 
ارومیه، اصفهان، اهواز، بندرعباس، بوشــهر، بیرجند، تبریز، زاهدان، 
ســاری، شــیراز، کرمان، گرگان، مشــهد و یزد به ســرزمین وحی اعزام 

شدند.
آجیلیــان تاکیــد کرد: هــم اکنــون فرودگاه های یاد شــده بــرای انجام 
پروازهــای فــوق العاده حــج عمره مفرده به عربســتان ســعودی به 
صــورت رفت و برگشــت آمادگی از کامل لازم برخوردار هســتند و در 

این زمینه هیچگونه محدودیتی در فرودگاه های کشور وجود ندارد.
وی با اشــاره بــه تاخیر پروازهای حــج عمره در ۱۵ فرودگاه یاد شــده 
یادآورشد: در این مدت پروازهای خروجی حج عمره در مجموع  ۱۳ 
هزار و ۸۷۴ دقیقه تاخیر داشــتند کــه میانگین این تاخیرات برای هر 

پرواز ۷۷ دقیقه بوده است.
مســئول عملیات حج شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران اظهار 
کــرد: تعداد پروازهای بازگشــت از فرودگاه های جــده و مدینه منوره، 
در ایــن مــدت ۱۲۱ پــرواز بوده کــه در مجموع ۳۰ هــزار و ۷۵۶ زائر به 

کشورمان بازگشتند.
آجیلیان خاطر نشان کرد: مجموع تاخیر پروازهای ورودی حج عمره 
به این ۱۵ فرودگاه ۸ هزار و ۷۰۸ دقیقه بود که میانگین تاخیرات این 

پروازها به ۷۱ دقیقه رسیده است.
وی بیــان کــرد: از مــاه گذشــته تعــدادی از زائــران اســتان فــارس از 
طریق شــرکت هواپیمائی الجزیره در مســیر کویت - شیراز - کویت - 
عربســتان  جابجا شده اند که مســئولیت این زائران برعهده سازمان 
حج وزیارت بوده و این پرواز برای شرکت  فرودگاه ها صرفا یک پرواز 

خارجی محسوب می شوند.
مســئول عملیــات حج شــرکت فرودگاه هــا و ناوبری هوایــی ایران در 
پایــان با توجه به فصل زمســتان بــه زائران ایرانی توصیــه کرد: پیش 
از عزیمت به فرودگاه های کشــور با هماهنگی حج و زیارت استانها از 

آخرین وضعیت پروازهای حج عمره خود مطلع شوند.

رئیس سازمان هواپیمایی:
صنعت هوانوردی کشور نیازمند 

حمایت مجلس است
    رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری در نشســتی با 
و  مرکــزی  اســتان های  نماینــدگان  از  برخــی 
گفــت:  اســلامی  شــورای  در مجلــس  مازنــدران 
نماینــدگان  همه جانبــه  حمایــت  و  همراهــی 
مجلس شــورای اســلامی از صنعت حمل و نقل 
هوایی، باعث پیشــرفت و توسعه این صنعت در 

کشور می شود.
در راســتای پاســخ به نیازهای جامعه و ملت شــریف ایران، سلســله 
نشســت هایی با نمایندگان مجلس شورای اسلامی برنامه ریزی شده 
اســت. از جمله نشســت مشــترک میــان نمایندگانــی از اســتان های 
مرکزی و مازندران با حســین پورفرزانه، معاون وزیر راه و شهرســازی 

و رئیس سازمان هواپیمایی کشوری برگزار شد.
در ایــن نشســت، چالش هــای صنعــت هوایــی در حــوزه انتخابیــه 
نمایندگان و همچنین اســتفاده از ظرفیت قانونگذاری مجلس برای 

رفع چالش های کلان صنعت مورد بررسی قرار گرفت.
پورفرزانــه در ایــن نشســت عنــوان کــرد: در حــال حاضر در ســازمان 
هواپیمایی کشــوری، تدوین ســند توسعه صنعت حمل و نقل هوایی 
کشور به عنوان توسعه چهار ضلع اصلی این صنعت شامل نوسازی 
ناوگان هوایی، تأمین نیروی انســانی متخصص صنعت، شیوه نوین 
مدیریت فرودگاهی براســاس احکام برنامه توسعه هفتم و حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان فعــال در حوزه قطعه ســازی هواپیمایی 
ذیــل تنظیم گــری حاکمیت در دســتور کار قرار گرفته اســت و در این 
مسیر، حمایت و همراهی نمایندگان مجلس شورای اسلامی و سایر 

دستگاه ها ضروری است.
وی افزود: این حمایت ها موجب دلگرمی تلاشــگران صنعت هوایی 
خواهــد شــد و می تواند دســتیابی به اهداف توســعه ای کشــور در این 

صنعت را سرعت بخشد.
گفتنی اســت نادرقلی ابراهیمی نماینــده اراک، کمیجان و خنداب و 
کامران پولادی نماینده نوشــهر، چالوس و کلاردشــت در این جلســه 

حضور داشتند.

آمادگی ۵۰۰ دستگاه اتوبوس
 برای بازگشت زائران پنجمین 

سالگرد شهادت سردار سپهبد 
حاج قاسم سلیمانی

       مدیــر کل راهــداری و حمل ونقل جاده ای اســتان 
کرمــان گفت: در ایام پنجمین ســالگرد شــهادت 
 ۵۰۰ از  بیــش  مقاومــت،  جبهــه  سیدالشــهدای 
دستگاه اتوبوس بین شهری برای بازگشت زائران 
که از نقاط مختلف کشــور وارد کرمان می شــوند، 

آماده شده است.
به گــزارش روابط عمومی ســازمان راهداری و حمــل و نقل حاده ای، 
علی عبداللهی با اشاره به این که در صورت نیاز امکان  پیوستن ۵۰۰ 
دســتگاه دیگر وجود دارد، افزود: برنامه ریزی شــده اســت بازگشــت 
زائریــن با ناوگان حمل ونقل جاده ای از مرکز اســتان کرمان به ســایر 

استان ها و شهرها انجام شود.
وی افــزود: مطابــق برنامه ریــزی ســازمان راهــداری و حمــل و نقــل 
جــاده ای، ادارات کل راهداری و حمل ونقل جاده ای دیگر اســتان ها، 

ناوگان خود را به شکل مناسب در اختیار زائرین قرار می دهند.
عبداللهــی همچنیــن بــه ایجــاد هماهنگی هــای لازم بــرای تأمیــن 
اکیپ هــای ســیار و فعال بــودن جایگاه های ســوخت با شــرکت ملی 
نفــت و فرآورده هــای نفتــی و ســایر نیاز هایی که در طول ســفر لازم و 
ضروری اســت، اشــاره کرد و گفت: با توجه به شــرایط جوی و ریزش 
نزولات آسمانی، طی ایام پنجمین سالگرد شهادت سردار سلیمانی، 
راهداران اســتان کرمان در قالب تیم های گشت راهداری در مسیرها 

حضور فعال خواهند داشت.

در کمیتــه شــهرک های ســازمان ملــی زمیــن و مســکن 
مطرح شد؛

تسریع روند اجرای طرح احداث 
بندر جدید لنگه

مسکن

»علی اکبر صفایی«، مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی به همراه رضایی کوچی 
رئیــس کمیســیون عمــران و احمد جبــاری دبیــر اول کمیســیون عمــران مجلس 
شورای اسلامی، مطالبات و دغدغه های جامعه محلی بندر مغویه بندرلنگه مبنی 
بر برطرف شــدن فرسایش و آبشستگی روستای بندر مغویه شهرستان بندرلنگه و 
همچنین ارتقا ســطح ایمنی و رونق نظام مند گردشــگری دریایی در این منطقه را 

مورد بررسی قرار داد.  
وی هدف از این بازدید را بررسی مطالبات و دغدغه های جامعه محلی بندر مغویه 
هم راستا با سیاست های کلی توسعه دریامحور و مصوبات مجلس شورای اسلامی 

در برنامه هفتم توسعه عنوان کرد. 
معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: به دنبال نگرانی ها و دغدغه های نماینده غرب 
اســتان هرمــزگان و همچنیــن پیگیری مطالبات مردم روســتای مغویه بــا توجه به 
اهمیت پس روی آب دریا که باعث آســیب به زندگی مردم شــده اســت، براســاس 
مطالعــات کارشناســی طرح رســوب گیر بــه مناقصه گذاشــته خواهد شــد و باید در 

کم ترین وقت زمان ممکن این طرح اجرایی شود. 
صفایی در بخش دیگری از ســخنان خود به ضرورت اجرای بندر جدید لنگه اشــاره 
کــرد و بیان داشــت: بــا توجه به افزایش عملیــات بندری در لنگه و ســطح افزایش 
تجــارت دریابــرد بین هرمزگان به ویژه شــهر بندرلنگه و اســتان های همجــوار روند 

اجرای طرح احداث بندر جدید لنگه باید سرعت بگیرد. 
وی گفت: کار مطالعات اقتصادی و طرح جامع بندر جدید لنگه انجام شده و درباره 

بندر)دیوارکشی( تا پایان سال کار اجرایی آغاز می شود. 
مدیرعامل ســازمان بنــادر و دریانوردی بــا بیان اینکه بندر جدیــد لنگه و موقعیت 
و حجــم فعالیت های دریابرد در شهرســتان بندرلنگه نیاز به توســعه اراضی دارد، 
از تمامــی ســرمایه گذاران و بخش هــای خصوصــی تقاضــا کــرد در کار احــداث و 

سرمایه گذاری این بندر مشارکت جدی داشته باشند. 
بندرلنگه« از بنادر قدیمی ایران اســت؛ این بندر در زمان هخامنشیان از بنادر مهم 
تجــاری خلیــج فارس بــود و از آن به نام گوگانا یاد شــده  اســت. ســابقه اســتفاده از 
مزیت های تجاری لنگه به عنوان بندر به دوره هخامنشیان برمی گردد، روزگاری که 
بندر گوگانا )نام قدیمی لنگه( به عنوان یکی از بنادر اصلی تجاری خلیج فارس در 

ایران باستان شناخته می شد.
بندرلنگه به عنوان »یکی از بنادر عمده ایران«، »عروس بنادر ایران«، »پررونق ترین 
شــهر ســاحلی ایــران« هم شــناخته شــده  اســت و به دلیــل موقعیــت مخصوص 
جغرافیایی، از گذشــته های دور به عنوان یک ایستگاه ترانزیتی بار و مسافر فعالیت 
می کرده و در کتاب های متعدد که توســط منابع انگلیســی، هلنــدی و عربی درباره 

بنادر خلیج فارس چاپ شده به فعالیت ها و موقعیت بندرلنگه اشاره شده است.
روستای مغویه در شهرستان بندرلنگه در فاصله ۲۳۳ کیلومتری غرب بندرعباس 
واقع شده و شغل بیشتر مردم محلی صیادی است و در سال های اخیر گردشگری 

دریایی در این منطقه رونق پیدا کرده است.

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور مطرح کرد؛

محور کلاله-آق بند، حلقه اتصال توسعه 
ایران و آذربایجان

توســعه  و  ســاخت  شــرکت  مدیرعامــل 
زیربناهــای حمل ونقل کشــور تکمیــل محور 
کلاله-آق بند-جلفــا را یکــی از اولویت هــای 
بزرگراهــی کشــور اعــلام کــرد و گفــت:  کامــل 
شــدن این محور با هدف تحکیم روابط میان 
ایران و جمهوری آذربایجان از اهمیت بالایی 
برخــوردار اســت و توســعه ترانزیــت ملــی و 
بین المللی و صدور خدمات فنی و مهندسی 
بخشــی از مزایای محــور کلاله-آق بند-جلفا 

محسوب می شود.
هوشنگ بازوند تکمیل محور کلاله-آق بند-

جلفــا را بــا هــدف تحکیــم روابــط میــان دو 
کشــور ایران، جمهــوری آذربایجــان و تقویت 
ارتباطــات منطقه ضــروری دانســت و گفت: 
بهسازی و تعریض محور کلاله-آق بند-جلفا 
بــه طــول ۱۰۷ کیلومتــر و ســاخت یــک پایانه 
جزو تعهدات ایــران و احداث پل، یک پایانه 
و مســیر ریلــی در تعهــدات کشــور جمهوری 

آذربایجان است.
وی پیشــرفت فیزیکــی محــور را ۲۰ درصــد 
اعلام کرد و گفت: این پروژه یکی از محورهای 
اولویــت دار در توســعه ترانزیــت بین المللی 
محســوب می شــود و به منظور تکمیل شدن 
هرچه سریع تر آن تعامل نزدیک و سازنده ای 
از ســوی ســایر دســتگاه ها از جملــه محیــط 
زیســت، میراث فرهنگی و... به منظور اجرای 

پروژه در موعد مقرر برقرار است.
بازونــد در ادامه از تاکیــد رییس جمهور برای 
تامیــن اعتبار مورد نیاز تکمیل پروژه خبر داد 
و افزود: رایزنی های لازم برای تحقق ۲ همت 
اعتبار مورد نیاز در ســال جاری نیز با سازمان 
برنامه و بودجه کشــور صورت گرفته است که 
امیدواریم با تحقق آن اجرای پروژه ســرعت 

بیشتری بگیرد.
در  توســعه  و  ســاخت  شــرکت  مدیرعامــل 

خصــوص برنامه ســال جــاری محــور کلاله-
آق بند-جلفــا توضیــح داد و گفــت: در حــال 
حاضــر عملیــات اجرایــی در ۴۰ کیلومتــر از 
مسیر در دســت اجرا است که ۲۰ کیلومتر آن 
تا اوایل ســال آینــده به بهره برداری می رســد 
و عملیــات زیرســازی ۲۰ کیلومتــر دیگــر نیــز 

تکمیل خواهد شد.
بازوند ادامه داد: عملیات اجرایی ۸ دســتگاه 
از تونل هــای مســیر که طــول آن هــا بالغ بر ۳ 

کیلومتر است نیز در دست اجرا قرار دارد.
وی همچنیــن اعلام کــرد: عملیــات خاکی و 
تســطیح محل پایانه مرزی کلاله انجام شده 
و جــاده کنــار گــذر پایانــه به طول حــدود یک 
کیلومتــر اجرا و آســفالت شــده اســت و برای 
ادامه ســاخت به ســازمان راهداری و حمل و 

نقل جاده ای تحویل شده است.

بازوند در ادامه ســاخت یک پــل ۳۷۰ متری 
بــا ۱۱ دهانــه ۳۴ متــر را جــزو تعهدات کشــور 
جمهــوری آذربایجان در ایــن محور ترانزیتی 
دانســت و اظهــار کــرد: ایــن محور بــه منظور 
ایجاد و تســهیل ارتبــاط میان دو شــهر باکو و 
نخجــوان در کشــور آذربایجان نقــش حیاتی 
دارد کــه در حال حاضر عملیــات اجرایی آن 
با ۶۰ درصد پیشــرفت فیزیکی در حال انجام 

است.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی ادامــه داد: در 
خصوص محور ریلی نیز مجوزهای لازم برای 
محــل ورودی و خروجی از مراجع اخذ شــده 
اســت. نشســت های فنی و تخصصــی برگزار 
شــده اســت و بــه زودی طــرح اولیــه از ســوی 
طــرف آذربایجانی برای مشــاور ایرانی پروژه 

ارسال خواهد شد.

حمل و نقل

مدیرعامــل راه آهــن گفــت: بهتریــن راهکار تجربه شــده در 
دنیا برای حل مشکل تردد از حومه شهرها به مراکز شهری، 

استفاده از حمل و نقل ریلی است.
آیین افتتاح قطعه نخســت کمربندی شمالی اسلامشهر، با 
حضــور مدیرعامل راه آهــن، معاون امور عمرانی اســتاندار، 
رئیــس کمیســیون عمران مجلــس و چند تــن از نمایندگان 
مجلــس، فرمانــدار، شــهردار و دیگــر مســئولان شهرســتان 

اسلامشــهر برگزار شــد. مدیرعامــل راه آهن در این مراســم 
گفت: حمل و نقل ریلی بهترین، ســاده ترین و ارزان ترین راه 

حل برای تردد شهروندان از حومه به مراکز شهرها است.
ذاکــری افــزود: بــا توجه به جــان باختن ســالانه ۲۰ هــزار نفر 
از هم وطنــان در تصادفــات جــاده ای و درون شــهری، تغییر 

رویکرد به سمت حمل و نقل ریلی ضروری است.
معاون وزیر راه و شهرســازی تصریــح کرد: هرچند طی چند 

سال گذشــته در الزامات و اسناد بالادستی، اولویت حمل بار 
و مســافر به راه آهن اختصاص داده شــده ولی انتظار داریم 

برای حفظ جان مردم این رویکرد در عمل اجرایی شود.
وی خاطرنشان کرد: اگر چه از نظر اقتصادی برای شرکت های 
حمل و نقل ریلی و راه آهن، منفعت و درآمدی در جابه جایی 
مســافران حومه ای شــهری وجود ندارد، اما به عنوان وظیفه 
ملــی و حاکمیتی بــه دنبال این هســتیم که وضعیت بخش 
مسافری راه آهن را با دنبال کردن وضع قوانین در مجلس و 

مصوبات در دولت بهتر کنیم.
مدیرعامــل راه آهــن گفــت: از مجلــس انتظــار مــی رود بــا 
تخصیص تســهیلات به ســرمایه گذاران بخش خصوصی با 
رویکردی جدید، زمینه را برای توســعه ناوگان ریلی کشــور و 

خدمات رسانی بهتر به مردم فراهم کنند.

ذاکــری تاکید کرد: بندر خشــک ریلی آپرین بــه عنوان نگین 
بنادر خشک در این منطقه است و امیدوارم با همدلی و هم 
افزایی شــکل گرفته بین دســتگاه های اجرایی و فعال شــدن 
این بندر، توسعه اقتصادی این منطقه و توسعه حمل و نقل 

ریلی اتفاق بیفتد.
گفتنــی اســت پــروژه کمربندی شــمالی اسلامشــهر به طول 
۷ کیلومتــر و با هدف کاهش بار ترافیکی شــهر اسلامشــهر و 
تسهیل در تردد شهروندان، از تیرماه ۹۹ آغاز شد اما به دلیل 
تلاقــی با بخشــی از قطعــات راه آهــن، اجرای آن با مشــکل 
مواجه شــد که با دســتور ذاکــری مدیرعامــل راه آهن، مبنی 
بــر رفع ایــن مانع و همکاری با مدیریت شــهری اسلامشــهر 
 جهت تســریع در احداث کمربندی شمالی، ادامه این طرح

 انجام شد.

مدیرعامل راه آهن:

قطارهای حومه ای باید گسترش یابد

راه آهن
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یادداشت اخبــار  

۹۰ میلیارد ریال برای توسعه 
زیرساخت های اورژانس کهگیلویه و 

بویراحمد جذب شد
رئیس اورژانس پیش بیمارســتانی و مدیر حوادث دانشــگاه علوم   
پزشکی یاسوج گفت: ۹۰ میلیارد ریال برای توسعه زیرساخت های 
فوریت های پزشــکی یا همان اورژانس که به عنوان قلب نظام سلامت در 

این استان است با همکاری خیرین و دانشگاه جذب و هزینه خواهد شد.
پرویــز غفارفرد اظهار داشــت: این میزان اعتبار بــرای راه اندازی پایگاه های 

جدید و تأمین تجهیزات مورد نیاز ناوگان آمبولانس هزینه خواهد شد.
وی بیان کرد: برای خدمات رسانی بهتر عملیات ساخت ۳۱ پایگاه مصوب 

در سطح استان آغاز شده است.
غفارفرد تصریح کرد: این تعداد پایگاه شامل ۱۷ پایگاه شهری، جاده ای و ۱۲ 
پایگاه موتورلاینس بوده و ۳ پایگاه ویژه بانوان در شهرهای یاسوج، دهدشت 

و گچساران احداث خواهد شد.
وی ادامه داد: ســاختمان مرکــزی اورژانس که به دلیل نبود اعتبار تعطیل 

شده بود با تزریق ۳۵ میلیارد ر یال روند اجرای آن از سرگرفته شد.
غفارفــرد اضافه کرد: مجوز ســاخت ســه پایگاه جدید در محــل پایگاه های 
کانکســی در شهر یاسوج دریافت شده و به زودی عملیات ساخت آنها نیز 

آغاز می شود.
وی تجهیــزات جدیــد خریــداری شــده در طی بیــش از یک مــاه اخیر برای 
اورژانس این اســتان را شــامل ۱۶ کیف احیا، پنج اســکوپ برانکاد بشقابی، 
مانکن آموزشی، ۹ لانگ پشتی و هشت کپسول اکسیژن و ۲ دستگاه ساکشن 

به ارزش پنج میلیارد ریال اعلام کرد.
غفار فرد با اشاره به کمبود پد بالگرد در بیمارستان های مرکز استان، گفت: 
بیمارســتان های سی سخت، بی بی حکیمه گچســاران، باشت، دهدشت و 

بهمئی دارای پد هستند.
رئیس اورژانس پیش بیمارســتانی و مدیر حوادث دانشــگاه علوم پزشکی 
یاســوج گفت: اســتان کهگیلویه و بویراحمد به دلیل شــرایط جغرافیایی و 

کوهستانی، نیازمند پدهای بالگردی زیادی است.
غفارفــرد ادامــه داد: بــا جــذب مشــارکت های مردمــی و خیریــن، پدهای 

بالگردی در شهرستان ها و روستاهای مختلف اخداث خواهد شد.
وی بــا اشــاره بــه دریافت مجــوز اورهال و تعمیــر ۱۰ دســتگاه آمبولانس با 
همــکاری خیرین تصریح کرد: هزینه اورهال این تعــداد آمبولانس ها ۱۳۰ 

میلیارد ریال برآورد شده است.
 

 
جذب ۱۰ هزار میلیارد ریال اعتبار 

برای توسعه راه های ایلام
  نماینده مردم استان ایلام در مجلس شورای اسلامی گفت: ۱۰ هزار 
میلیارد ریال اعتبار برای توســعه و تکمیل زیرســاخت های جاده ای 

استان از وزارت راه و شهرسازی جذب شده است.
»فریدون همتی« اظهار کرد: در پی پیگیری های مستمر مجمع نمایندگان 
اســتان برای تســریع در تکمیل و ساخت پروژه های زیرســاختی وزارت راه و 
شهرســازی در این استان، جلسه ای با مدیرعامل شرکت زیرساخت برگزار 
و تخصیص ۱۰هزار میلیارد ریال اوراق مالی به پروژه های استان مطرح شد.
وی افزود: مدیرعامل شــرکت زیرســاخت اعــلام کرد در صــورت موافقت 
یکی از بانک های عامل برای خرید اوراق به این مبلغ، شــرکت زیرســاخت 
آمادگی همراهی با درخواســت مجمع نمایندگان استان ایلام در مجلس 

شواری اسلامی را دارد.
همتی بیان کرد: گام بعدی برای نهایی کردن این اقدام، برگزاری جلسه ای 
با معاون رئیس  جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه به منظور اخذ نظر 
و موافقــت آن ها برای تخصیص اعتبار به پروژه های اســتان بــه  ویژه پروژه  

راه آهن است.
وی ادامه داد: در ماه های اخیر نیز از طریق همین پیگیری ها هشــت هزار و 
۵۰۰ میلیارد ریال دیگر به اعتبارات پروژه های اســتان اختصاص یافته بود 
و این اقدام دومین گام مهم مجمع نمایندگان اســتان برای تقویت منابع 

اعتباری راه های استان به شمار می رود.
همتی یادآور شد: اعتبار مورد نظر برای پروژه های زیرساختی شامل احداث 
راه اصلــی ایــلام- ایــوان، تونــل یــک و ۲ آزادی و واریانت رانشــی در محور 
ایلام- صالح آباد، اجرای باند دوم در محورهای ایلام- صالح آباد و ایلام- 
حمیــل، احــداث باند دوم ایــلام- حمیل، اجرای باند دوم بخشــی از تونل 
آزادی، احداث چهارخطه قطعه اول دهلران - اندیمشک، مسیر فرودگاه 
تا سه راهی ملکشاهی، واریانت میش خاص- چشمه شیرین، احداث محور 
ایوان- اسلام آباد و اتصال راه آهن ایلام به مسیر اسلام آباد و اندیمشک به 

شبکه ریلی است.
 

 

صادرات کالا از گناباد با افزایش 
هزینه های تولید ۳۴ درصد 

کاهش یافت
رییــس اداره صنعــت، معــدن و تجــارت گنابــاد گفــت:  افزایــش 
هزینه هــای تولید، میزان صــادرات کالا از این شهرســتان در ۹ ماهه 
سال جاری در مقایسه با مدت مشابه پارسال از نظر وزنی ۳۱ درصد 

و از نظر ارزش ۳۴ درصد کاهش داده است.
هــادی ایزدی ســایر مولفه هــای کاهش صــادرات کالا از شهرســتان گناباد 
را افزایــش تحریــم ها، اخذ تعهــد ارزی، ناترازی انــرژی و غیره ذکــر و ابراز 
امیدواری کرد: با بهبود شرایط کسب و کار و رفع موانع تا پایان امسال شاهد 

افزایش میزان صادرات باشیم.
وی ادامــه داد:  ۶ هــزار و ۵۸۲ تن کالای صنعتی به ارزش ســه میلیون و ۶۲ 
هزار دلار در این مدت از شهرستان گناباد صادر شده است که از نظر ارزشی 

و وزنی کاهش قابل توجهی یافته است.
رییــس اداره صنعــت، معــدن و تجــارت گنابــاد تصریح کرد: مهــم ترین 
کالاهای صادراتی شــامل مواد شــوینده، فرآورده های لبنی، ظروف چینی، 
کیسه های پلی پروپیلن، گلوتن، نشاسته، زعفران و پسته بسته بندی شده، 

پودر موسیر، بنتونیت دانه بندی شده و پودرهای معدنی است.
ایزدی گفت: این کالاها به ۱۲ کشور هدف صادراتی ارسال شده است.

۱۸۸ واحد صنعتی در زیربخش های صنایع کانی فلزی و غیرفلزی، صنایع 
غذایی، شیمیایی و سلولزی در بخش صنعت گناباد فعالیت دارند که برای 
راه اندازی آنها چهار هزار و ۷۰۸ میلیارد ریال سرمایه گذاری شده و برای سه 
هزار و ۶۹۵ نفر به طور مســتقیم و ۲ برابر این تعداد به طور غیر مســتقیم 

اشتغال ایجاد کرده اند.
ســه شــهرک و ناحیه صنعتی نیز با ۴۴۷ هکتار زمین و ۵۴ واحد فعال و ۱۱ 

سردخانه و انبار و سیلو در شهرستان گناباد فعال است.
مرکز شهرستان گناباد در ۲۸۷ کیلومتری جنوب مشهد واقع است.

معاون منابع طبیعی مازندران: خبــــر

خشکی میانکاله نگران کننده شده است
معــاون فنــی و آبخیــزداری حــوزه اداره کل منابــع 
طبیعــی و آبخیــزداری مازنــدران منطقــه ســاری 
بــا توضیــح این که شــدت کاهــش آب ســفره های 
زیــر زمینــی در منطقــه شــرق اســتان هــر ســال در 
حال گســترش اســت، گفت: فرایند خشــک شــدن 
تــالاب بین المللــی میانکاله با وجــود اجرای طرح 
آبخیــزداری در منطقــه بــالا دســت شــدت گرفتــه 

است.
و  آموزشــی  گردهمایــی  در  مختارپــور  اســماعیل 
ظرفیــت ســازی طــرح ترســیب کربن اســتان های 
بیابانــی منطقه یک کشــور در ســاری بــا اظهار این 
که امروز شــرایط زیســتی پرنــدگان مهاجر به دلیل 
کمبود آب در این تالاب با خطر جدی مواجه شــده 
اســت، ادامه داد: به طــور قطع تا چند ســال آینده 
خطر گســترش ریزگرد در میانکاله نیز دور از انتظار 

نیست.
وی با توضیح این که به ازای هر هکتار آبخیزداری، 
۵۳۰ متــر مکعــب در آبخوان ها تقویت می شــود، 
ادامــه داد: اکنــون با توجــه به اهمیــت حفاظت از 
منابــع آبــی میانکالــه چهــار طــرح آبخیــزداری در 
قالب بند و رســوپ گیر در حوزه ســاحلی بهشــهر و 

گلوگاه در حال اجرا است.
وی خاطرنشــان کــرد: در حالــی کــه تــا چنــد ســال 
گذشــته تا ســه چهــارم از پــای پرنــدگان مهاجر در 
داخــل آب تــالاب میانکالــه بوده اســت، امــا اکنون 
بــه دلیــل کم بارشــی عمــق آب این تــالاب کاهش 
محسوســی یافــت و کمتــر از از یــک چهــارم پــای 

پرندگان داخل آب قرار دارد.
معــاون فنــی و آبخیــزداری حــوزه اداره کل منابــع 
طبیعــی و آبخیــزداری مازندران منطقه ســاری به 
عقــب نشــینی آب دریــای خــزر کــه مزید بــر علت 
چالش های منابع طبیعی شمال شده است، اشاره 
کرد و افزود: تغییر اقلیم در مازندران ســبب شد تا 
حجــم زیادی از برف به دلیل افزایش دمای هوا در 
ارتفاع به یکباره ذوب شــود، از طرفی بارندگی های 
سیل آسا به جای نم نم باران هر سال در این خطه 

شمالی در حال افزایش است.
وی بــا بیــان اینکــه موضوع فرونشســت در دشــت 
ممنوعــه بهشــهر و گلــوگاه تا منطقه مرکــزی نیز از 
دیگــر مشــکلات منابــع طبیعی اســت که از ســوی 
کارشناسان مطرح شــده است، گفت: بنابر گزارش 
هــای ارایــه شــده بــه نظــر مــی رســد پــای پدیــده 
فرونشســت در دشت ممنوعه بهشــهر و گلوگاه در 

شرق استان باز شده است.
را  فرونشســت  خــاک  و  آب  حــوزه  کارشناســان 
آخریــن مرحله از مرگ زمین و وخیم ترین مرحله 
بیابان زایــی توصیــف می کنند. پدیــده ای که پیامد 
برداشــت بی ضابطه و زیــاد آب از منابع زیرزمینی 
اســت. یعنــی همــان اقدامــی کــه سال هاســت در 
بــه  بــدون توجــه  بــه شــکل گســترده و  مازنــدران 

هشدارها انجام می شود.
در  میانکالــه  دهســتان  از  کــه  میانکالــه  تــالاب 
شهرســتان بهشــهر تا آشــوراده در اســتان گلســتان 

وسعت دارد. این منطقه به دلیل داشتن پهنه آبی 
مناســب بــا ذخایر غذایی غنی و آبزیان همه ســاله 
پذیــرای بیش از ۳۰ تــا ۴۰ گونه از پرنــدگان مهاجر 
زمستان گذران و بیش از ۱۰۰ گونه از پرندگان بومی 

آبزی و کنارآبزی است.
ایــن تــالاب بــا داشــتن پناهــگاه حیــات وحــش به 
مساحت حدود ۲۲ هزار هکتار در حوزه مازندران و 
تنوع گیاهی از جمله درختان ســازیل و انار وحشی 
را تشــکیل می دهــد  پرنــدگان  کــه تغذیــه برخــی 
توانســت بیش از ۵۰۰ گونه جانوری را در خود جای 
دهد و به نوعی بهشت پرندگان استان نام بگیرد و 
با این تنوع زیستی به عنوان یکی از ذخیره گاه های 
زیســت کــره جهــان از ســوی ســازمان های جهانی 

حفاظت از محیط زیست قرار گرفت.

اجرای موفق طرح ترســیب کربن در 
بهشهر مازندران

مختــار پور به اجرای طرح ترســیب کربن در شــرق 
مازنــدران اشــاره کــرد و گفت: یکــی از راه هــا برای 
مقابله با پدیده بیابان زایی اجرای طرح »ترســیب 
کربــن« اســت که ایــن طــرح در منطقه بهشــهر در 

سطح ۲۰ هزار هکتار در حال اجرا است.
معــاون فنــی و آبخیــزداری حــوزه اداره کل منابــع 
طبیعــی و آبخیــزداری مازنــدران - ســاری بــا بیان 
این که نتایج اجرای طرح ترســیب کربن در بهشهر 
نشــان داده اســت کــه اگــر اکوسیســتم جنگلــی از 
دخالت های انســانی در امان باشد،  نقش بسزایی 
در اندوخته بلنــد مدت کربن دارد، گفت:  از طرفی 
شــرایط کشــاورزی زراعــی و باغــی در منطقــه نیــز 
ســبب شــد تا خــاک جنــگل و مراتــع دچار آســیب 

جدی شود.
وی ادامــه داد:  بــه طــور یقیــن بــا انجــام مدیریت 
تلفیقــی نظیر زراعت چوب و چــراگاه، جلوگیری از 

ورود بیــش از حــد دام و انجام حصار کشــی علاوه 
بــر ارتقا شــاخص کیفیت خــاک و تنــوع گونه های 
بومــی، جنــگل و مرتع به حالت اول خود برگشــت 

خواهد کرد.
تصریــح  مازنــدران  آبخیــزداری  کارشــناس  ایــن 
کــرد: اگر اراضــی تحت اجرای طرح ترســیب کربن 
بــه درســتی و مطابــق بــا اصــول فنــی با همــکاری 
روســتاییان مدیریــت شــود، کیفیــت حاصلخیــزی 
خــاک و تولید محصــول و در نتیجه ترســیب کربن 

افزایش خواهد یافت.
مختارپــور تاکیــد کــرد: شــاید غیرقابــل بــاور باشــد 
کــه ما به طــور جدی در اســتان مازندران بــا مقوله 

فرسایش خاک مواجه هستیم.
به جذب دی اکســید کربن اضافی جو توسط اندام 
هوایی و زیرزمینی گیاهان مرتعی به منظور کاهش 
اثــرات ســوء پدیده گرمایــش زمین، ترســیب کربن 
گفتــه می شــود؛ این پــروژه بیــن المللــی مبتنی بر 
توســعه پایــدار روســتایی، بهبــود معیشــت مــردم 
محلــی و نیــز مدیریــت مشــارکتی منابــع طبیعــی 

است.
اســتان مازندران حدود ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار 
مســاحت دارد که از این مقدار حــدود یک میلیون 
و ۷۰۰ هــزار هکتــار آن عرصه های طبیعی شــامل 

جنگل و مرتع است.
بــرای حفاظــت و مدیریــت عرصــه هــای طبیعــی 
مازنــدران، ۲ اداره کل منابــع طبیعی و آبخیزداری 
در ساری و نوشــهر فعالیت دارند که منطقه ساری 
حــدود ۷۱ درصــد و نوشــهر حــدود ۲۹ درصــد این 

عرصه ها را مدیریت می کند.
اســتان مازنــدران در مجمــوع حــدود ۵۴ درصد از 
عرصه های جنگلی شــمال کشــور را در اختیار دارد 
و همچنیــن نیمــی از جنــگل هــای هیرکانــی ثبــت 
 شــده در ســازمان جهانــی یونســکو در جغرافیــای

مازندران است.

نقشه راه آموزش و پرورش استان 
اصفهان بر اساس سند تحول بنیادین 

تنظیم می شود
لادن سلطانی

خبرنگار جمله اصفهان

مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان گفت: سند تحول بنیادین اساس 
برنامه ریزی ها و فعالیت های ما در آموزش و پرورش است و تمام اقدامات 

اجرایی ما در راستای پیاده سازی این سند صورت می گیرد.
محمدرضا نظریان، مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان با اشاره به اهمیت 
ســند تحــول بنیادیــن، آن را به عنوان نقشــه راه آموزش و پرورش کشــور و اســتان 
اصفهــان معرفی و اظهار داشــت: ســند تحول بنیادیــن اســاس برنامه ریزی ها و 
فعالیت های ما در آموزش و پرورش اســت و تمام اقدامات اجرایی ما در راستای 

پیاده سازی این سند صورت می گیرد.
وی افــزود: در ایــن ســند، معلم تنها به عنوان یــک آمــوزگار در کلاس درس دیده 
نمی شــود، بلکــه به عنوان یــک مربی تربیتــی و پرورش دهنــده دانش آمــوزان در 
تمامی ابعاد تربیتی، مســئولیت دارد و هدف ما این اســت که معلمان و مدیران 
مدارس، علاوه بر تدریس دروس، در فرایند تربیت دانش آموزان در ابعاد مختلف 

نقش آفرینی کنند.
نظریان به شش ساحت تربیتی اشاره کرد که در سند تحول بنیادین برای تربیت 
دانش آموزان در نظر گرفته شــده اســت و افزود: این شــش ســاحت عبارت اند از 
ســاحت عبادی - اعتقادی و اخلاقــی، اجتماعی، اقتصادی و حرفــه ای، علمی و 
فناورانه، زیست بدنی و هنری و زیبا شناسی و هدف ما این است که دانش آموزان در 

تمامی این ساحت ها رشد کرده و به تربیت همه جانبه دست یابند.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان اصفهان همچنین از خانواده ها خواست که در 
ایــن فرایند بــا مدارس همکاری کنند و اضافه کرد: مطمئناً تربیت تمام ســاحتی 
بدون همکاری و مشــارکت فعال خانواده ها ممکن نخواهد بود و خانواده ها باید 
مطالبه گر صرف آموزش نباشند و در کنار آن، به تربیت همه جانبه فرزندانشان در 

ساحت های مختلف توجه داشته باشند.
وی تصریــح کــرد: بایــد تربیت در مدارس تنها محدود به ســاحت علمی نباشــد 
و هم زمــان بــه دیگــر ابعــاد تربیتــی نیــز پرداختــه شــود و خروجی هــای مــا باید 
دانش آموزانی باشــند که در همه ابعاد تربیتی رشــد کرده انــد و به یک فرد جامع 

تبدیل شده اند، نه تنها فردی که تنها در بعد علمی قوی است.

پالایشگاه ستاره خلیج فارس روزانه چهار میلیون لیتر سوخت جت 
تولید می کند

پالایشگاه

معاون برنامه ریزی و توسعه پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس 
از تولید روزانه چهار میلیون لیتر سوخت هواپیمای جت در این 

شرکت خبر داد.
به گزارش روابط عمومی پالایشــگاه نفت ستاره خلیج فارس، 
این مطلب را وحید قانعی فر روز سه شنبه در جریان بازدید ۲۰۰ 
نفر از اساتید دانشگاهی راهیان پیشرفت از این پالایشگاه عنوان 

کرد.
وی گفــت: در ایــن مجتمــع پالایشــگاهی همچنیــن روزانه ۴۲ 
میلیون لیتر بنزین، ۱۵ میلیون لیتر گازوئیل، چهار میلیون لیتر 
انواع نفت های سبک، میانی و سنگین و یک هزار و ۸۰۰ تن گاز 

مایع تولید و به دولت تحویل می شود.
معاون برنامه ریزی و توسعه پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس 
توضیح داد: پالایشــگاه نفت ســتاره خلیج فــارس ۷۳۰ هکتار 

وسعت دارد و ۴۳ درصد بنزین کشور را تولید می کند.
معاون فرهنگی ســازمان بسیج اساتید کشور نیز در این بازدید 
گفــت: در ایــن اردوی ۲ روزه ۲۰۰ نفــر از اســتاتید دانشــگاه های 
تهران از منطقه یکم نداجا، نیروی دریایی سپاه و پالایشگاه ستاره 

خلیج فارس بازدید می کنند.
قاســم جعفری اظهــار کرد: تا پایان ســال جاری هشــت اردوی 

راهیــان پیشــرفت ازمناطق نظامی و صنعتی هرمــزگان برای 
اساتید دانشگاهی برنامه ریزی شده است که پیش بینی می شود 
بیش از ۲ هزار استاد دانشگاه از سراسر کشور در این اردوها شرکت 
کننــد. وی توضیح داد: پیشــرفت های نیروی دریایــی ارتش در 
حوزه ساخت، تعمیر و نگهداری تجهیزات دفاعی غرورآفرین 
و افتخارآمیز است که جمعی از استادان دانشگاه های تهران با 
حضور در بندرعباس از نزدیک با دستاوردهای صنایع نظامی 

و صنعتی، آشنا شدند.
پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس، نخستین پالایشگاه طراحی 
شــده بر اســاس خوراک میعانــات گازی با ظرفیــت ۳۶۰ هزار 
بشــکه در روز شامل واحدهای تقطیر، پالایش گاز مایع، تبدیل 
کاتالیستی، پالایش نفتا، ایزومریزاسیون، پالایش نفت سفید و 
نفت گاز با هدف تولید بنزین، گازوئیل، گاز مایع و سوخت جِت 
در بندرعباس با توان علمی و فنی مهندســان داخلی ســاخته 

شده است.
این پالایشــگاه امروز ۴۳ درصد بنزین مورد نیاز کشــور را تامین 
می کنــد و جلوه ای از پیشــرفت، توســعه و خودکفایی در کشــور 
محســوب می شود که لازم است نســل جدید و دانش آموزان با 

آن و اهمیتی که برای کشور دارد آشنا شوند.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
 بــه موجب یــک فقــره اظهارنامه ثبتی ششــدانگ یــک قطعه باغ 
کهنه پلاک ۱۷ فرعی از ۱۳۴ اصلی مزرعه کوشک پاشاخان واقع در 
بخش ۶ فراهان از خانم فاطمه سلطانی معروف به خانم خانما در 
تاریخ ۱۳۲۰/۰۹/۱۷  پذیرش ثبت شــده اســت و سپس مع الواسطه 
به موجب اسناد ۱۳۲۹۲۳_ ۱۳۶۹/۰۳/۰۷ و ۱۴۷۵۵۲_۱۳۷۲/۱۱/۱۸  
دفترخانــه ۶ اراک به آقای پرویز شــهبازی یکتا فرزند محمد هادی 
انتقال قطعی داده شــده است و به نام وی در جریان ثبت می باشد 
و تاکنــون تحدیــد حدود ششــدانگ بــه عمل نیامــده اســت .لذا بر 
حســب تقاضای نــام برده تحدید حــدود اختصاصــی آن در تاریخ 
۱۴۰۳/۱۱/۰۳ ساعت ۱۱ صبح در محل شروع و به عمل خواهد آمد. 
که بدین وسیله مراتب آگهی و به اطلاع کلیه مالکین و مجاورین ابلاغ 
می گردد تا در روز مقرر خود یا نماینده قانونی آنها در محل حضور به 
هم رساندند و چنانچه اعتراضی به حدود و یا حقوق ارتفاقی دارند 
می توانند اعتراض خود را مطابق با ماده ۲۰ قانون ثبت از روز تحدید 
حدود لغایت ۳۰ روز کتباً اعلام و تســلیم اداره نمایند بدیهی است 

عدم حضور مانع از عملیات تحدید حدود نخواهد شد.
شناسه آگهی: ۱۸56۳۹6

 تاریخ انتشار آگهی ۱۴۰۳/۱۰/۱۲

گازصادرات

ناظــر گمــرکات آذربایجــان شــرقی و مدیر کل گمــرک تبریز از 
صــادرات ۲ میلیــون و ۸۷۰ هزار تن کالا بــه ارزش یک میلیارد 
و ۴۹۷ میلیون دلار در ۹ ماهه ســالجاری از طریق این گمرکات 
خبرداد و گفت: این میزان صادرات نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته از نظر ارزش ۳۴ درصد افزایش یافته است.
صــادق نامــدار افــزود: در ۹ ماهه امســال کالاهــای صادراتی از 
گمــرکات اســتان به مقصد ۹۷ کشــور مختلــف از نظــر وزن به 

میزان ۳۶ درصد افزایش یافته است.
وی اظهــار کرد: عمــده اقلام صادرات قطعی گمرکات اســتان 
در ایــن مدت چدن، آهــن و فولاد بــه ارزش ۳۰۹ میلیون دلار، 
محصولات پتروشــیمی و مصنوعات پلاستیکی به ارزش ۲۶۸ 
میلیون دلار، میوه های خوراکی پوســت مرکبات به ارزش ۱۷۵ 
میلیــون دلار، ســوخت های معدنــی و روغن هــای معدنی به 
ارزش ۱۲۴ میلیــون دلار و مــس و مصنوعــات از مس به ارزش 

۸۴ میلیون دلار بود.
نامدار اعلام کرد: عمده این اقلام به کشورهای ترکیه به ارزش 
۶۲۹ میلیون دلار، ارمنســتان به ارزش ۲۲۸ میلیون دلار، عراق 
به ارزش ۱۹۶ میلیون دلار، گرجستان به ارزش ۶۸ میلیون دلار 

و آذربایجان به ارزش ۵۸ میلیون دلار صادر شده است.
ناظــر گمــرکات آذربایجــان شــرقی و مدیــر کل گمــرک تبریــز 
همچنیــن گفت: در این مــدت ۴۴۹ هزار تــن کالا به ارزش یک 
میلیــارد و ۵۳۷ میلیــون دلار کالا از مبداء ۵۸ کشــور مختلف از 
طریق گمرکات اســتان آذربایجان شرقی وارد کشور شده است 

کــه به لحــاظ ارزش ۲۳ درصد افزایش و از نظــر وزن ۱۹درصد 
افزایش داشــته اســت و همچنان تراز تجــاری در این گمرکات 

منفی است.
نامدار افزود: عمده اقلام وارداتی به استان شامل وسایل نقلیه 
زمینــی و اجزا و قطعات بــه ارزش ۳۷۴ میلیون دلار، ماشــین 
آلات و وســایل مکانیکی به ارزش ۲۰۹ میلیون دلار، گوشت به 
ارزش ۱۷۲ میلیون دلار، توتون و تنباکو به ارزش ۱۱۴ میلیون دلار 

و شمش طلا ۶۳ میلیون دلار و برخی اقلام مجاز دیگر بود.
وی گفــت: این اقلام بیشــتر از کشــورهای ترکیه بــه ارزش ۹۸۹ 
میلیــون دلار، امارات متحده عربــی ۱۵۲ میلیون دلار، چین به 
ارزش ۱۵۰ میلیون دلار، آلمان به ارزش ۷۱ میلیون دلار و ژاپن 

۲۹ میلیون دلار وارد شده است.
نامــدار بــه ترانزیــت خارجــی مبــداء و مقصد گمرکات اســتان 
آذربایجان شرقی هم اشاره و بیان کرد: ترانزیت خارجی مبداء 
گمرکات استان در ۹ ماه سالجاری ۴۸۵ هزار تن با تعداد هفت 
هــزار و ۴۸۳ اظهارنامه و ترانزیــت خارجی مقصد به وزن یک 
میلیون و ۷۷ هزار تن با تعداد ۲۸ هزارو ۸۷۴ اظهارنامه است .
وی همچنیــن بــا اشــاره بــه انجام تشــریفات گمرکــی در حوزه 
مسافری از طریق گمرکات استان گفت: در این مدت ۴۰۰ هزار 
نفر مســافر ورودی و ۴۲۸ هزار نفر مســافر خروجی از گمرکات 
استان خدمات تشریفات مسافری دریافت کردند که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل در ورود مسافر ۱۷ درصد و خروج مسافر 

۲۹ درصد افزایش داشته است.

افزایش ۳۴ درصدی صادرات از گمرکات 
آذربایجان شرقی

 فعلــه گری، مدیرعامل شــرکت گاز کردســتان از 
افزایش بیش از سه درصدی مصرف گاز طبیعی 
در ایــن اســتان از ابتــدای ســال جــاری تــا پایــان 
آذرماه در مقایســه با مدت مشــابه ســال گذشــته 

خبر داد.
احمــد فعلــه گــری ضمــن اشــاره بــه وضعیــت 
مصــرف گاز در اســتان کردســتان، اظهــار کــرد: از 
ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه میزان مصرف 
گاز طبیعــی در اســتان کردســتان بــه دو میلیــارد 
و ۴۹۳ میلیــون و ۶۱۸ هــزار و ۹۹۴ متــر مکعــب 

رسیده است.
وی بــا اشــاره بــه رونــد افزایشــی مصــرف گاز در 
اســتان کردستان در مقایســه با مدت مشابه سال 
گذشــته، بیان کرد: میزان مصرف در ســال جاری 
نســبت به مدت مشــابه ســال گذشــته با افزایش 

۳.۶ درصدی مواجه بوده است.
فعلــه گــری مصــرف مشــترکین گاز طبیعــی در 
بخــش خانگــی و عمومی در ۹ ماهه ســال جاری 
و سال گذشــته را این گونه مقایسه کرد و افزود: از 
ابتــدای ۱۴۰۲ تــا پایان آذرماه مصرف کل اســتان 
در بخــش خانگی، عمومــی و صنایــع غیر عمده 
یک میلیارد و ۳۹۳ میلیون و ۶۱۸ هزار و ۹۹۴ متر 

مکعب بوده اســت که این میزان مصرف در سال 
۱۴۰۳ تــا پایان آذر ماه برابر بــا یک میلارد و ۵۶۰ 
میلیون و ۹۶۴ هزار و ۵۶۱ متر مکعب بوده است.
مدیــر عامل شــرکت گاز اســتان کردســتان گفت: 
بــا مقایســه مصــرف ۹ ماهــه دو ســال متوالی در 
بخــش خانگــی و عمومــی، افزایــش ۱۲ درصدی 

گاز طبیعی مشاهدد می گردد.
فعله گری با اشــاره به مصــرف هفته آخر آذرماه 
 ۲۸ مصــرف  افزایــش  از   ۱۴۰۳ و   ۱۴۰۲ ســال 
درصــدی خبــر داد و گفت: اگر مصــرف نیروگاه و 
سیمان به آن اضافه شود این میزان افزایش ۳۵ 

درصد را نشان می دهد.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان کردستان مصرف 
کل اســتان در آذر ماه را ۳۶۷ میلیون و ۵۱۸ هزار 
و ۸۰۹ متــر مکعــب ذکــر کــرد و یــادآور شــد: این 
میزان نســبت به مدت مشابه ســال قبل افزایش 

۲۱ درصدی را نشان می دهد.
آمــار  آخریــن  بــه  اشــاره  ضمــن  پایــان  در  وی 
مشــترکین گاز طبیعــی در اســتان کردســتان بــه 
دلیل افتتاح پروژه های جدید، اظهار کرد: شرکت 
گاز اســتان کردســتان دارای ۶۴۰ هزار مشترک در 
بخش های خانگی، تجاری و صنعتی می باشــد.

مدیرعامل شرکت گاز کردستان:

شمار مشترکین به ۶۴۰ هزار
 مورد رسید

عکاس : وحید فخیم



اخبـار

 بازدید
 سرنوشت�ساز

 برای AFC ناظران
 بازگشت میزبانی

به ایران

 بازگشت بارسلونا
  به نوکمپ؛ حداقل

۲ ماه دیگر

امیرمهدی علــوی، مدیــر روابط عمومی 
فدراســیون فوتبال، در خصــوص آخرین 
و  ایــران  ملــی  تیــم  میزبانــی  وضعیــت 
نمایندگان کشورمان در مسابقات آسیایی 
و انتخابی جام جهانی گفت: »در دو هفته 
آینده، بازدیدی از ورزشــگاه آزادی توسط 
و  انجــام خواهــد شــد   AFC نماینــدگان
امیدواریــم که این بازدیــد به خوبی انجام 
»شــرایط  افــزود:  همچنیــن  وی  شــود.« 
پــروازی و رفت وآمــد مســافران بــه ایران 
بــرای برگزاری مســابقات فراهم اســت و 
فدراســیون فوتبــال چهــار نامه رســمی از 
بالاترین سطح به AFC و فیفا ارسال کرده 
اســت تا مسائل مربوط به میزبانی به طور 

رسمی حل و فصل شود.«
در  دارد  انتظــار  کــه  کــرد  تاکیــد  علــوی 
اطلاع رســانی جدیــد AFC، کــه معمــولاً 
یــک مــاه قبــل از هــر مســابقه به صــورت 
رســمی و از طریق ایمیل به فدراســیون ها 
در  بیشــتری  جزئیــات  می شــود،  ارســال 
ایــن خصــوص اعــلام شــود. وی افــزود: 
ایــران  بــه  کــه  بازرســانی  »امیدواریــم 
بــرای  خوبــی  خبرهــای  آمــد،  خواهنــد 
AFC بــه ارمغــان بیاورند و شــرایط برای 
 برگزاری مسابقات به طور رسمی در ایران 

مهیا شود.«
مدیــر روابط عمومــی فدراســیون فوتبال 
در پایان اشــاره کرد که برگزاری بازی ها در 
ایران بــرای AFC نیــز مزیت هــای زیادی 
دارد و امیدوار اســت کــه با همکاری تمام 
نهادهــای مربوطــه، مســابقات انتخابــی 
جام جهانی و بازی های آســیایی به خوبی 
بــرای  در کشــور برگــزار شــوند و شــرایط 
تیــم ملــی و نماینــدگان ایــران در عرصه 

بین المللی بهتر شود.

آخریــن  وارد  حالــی  در   ۲۰۲4 ســال 
روز خــود شــده اســت که ســران باشــگاه 
چنیــن  در  بودنــد  امیــدوار  بارســلونا 
مقطع زمانی به خانه اصلی  و بازســازی 
شده شــان یعنی نوکمپ جدید برگشــته 
باشــند اما نه تنها هنــوز چنین اتفاق رخ 
نداده، بلکــه احتمالاً تا دو ماه آینده هم 

ممکن است رخ ندهد.
برنامه باشــگاه ایــن بود که با آغاز ســال 
عمرانــی  عملیــات  جدیــد،  میــلادی 
ورزشــگاه نوکمــپ جدیــد کــه مــاه ژوئن 
ســال ۲۰۲۳ آغــاز شــده بــود را بــه پایان 
رسانده و استادیوم را آماده بهره برداری 
کنــد. اکنــون امــا بــه نظــر می رســد کــه 
باشــگاه  رئیــس  لاپورتــا،  خــوان  هــدف 
بلندپروازانــه  بســیار  همکارانــش  و 
بوده اســت چــرا که طبــق اعلام نشــریه 
نوکمــپ  کاتالونیــا،  موندودپورتیــووی 
جدید حداقل تا اواســط ماه فوریه ســال 
۲۰۲5 )یــک ماه و نیم دیگــر( هم آماده 
نخواهــد بــود. ایــن تاریــخ هــم امــا یک 
تخمیــن خوشــبینانه بــوده و هنــوز هیچ 
تاریخــی از ســوی باشــگاه کاتــالان اعلام 

نشده است.
منافــع قابــل توجهــی کــه بازگشــت بــه 
نوکمــپ برای بارســلونا به همــراه دارد، 
ایجاب می کند که ایــن تیم هرچه زودتر 
بــه خانــه اصلــی اش نقل مــکان کند اما 
یکســری موانع باعــث به تأخیــر افتادن 
تکمیــل پروژه و افزایــش ضررهای مالی 
باشگاه شــده است؛ با این حال بازگشت 
هانســی فلیک و شاگردانش به ورزشگاه 
نوکمــپ جدید کــه از این پــس به خاطر 
نــام  نوســازی،  پــروژه  اجــرای  اسپانســر 
اســپاتیفای را هم یدک خواهد کشید، در 

آینده ای نزدیک رخ خواهد داد.

رونالدو از عربستان
 خسته شد 

»رونالــدو ســاز جدایــی از النصــر زد«، این 
خبری اســت که سه شــنبه از ســوی سایت 
مایس فوتبال پرتغال منتشــر شد و در آن 
به آینده کریستیانو رونالدو، دارنده ۵ توپ 
طلای بهترین بازیکن دنیا، پرداخته شــده 
اســت. طبــق گزارش ایــن رســانه، رونالدو 
پس از گذشــت دو ســال از پیوستن به تیم 
النصر، از شرایط خود در این باشگاه راضی 
 نیســت و تصمیــم گرفتــه کــه از ایــن تیم

جدا شود.
رونالدو در دو سال حضورش در عربستان 
ســعودی، در ۸ تورنمنــت مختلــف برای 
کســب قهرمانی با النصر رقابــت کرد، اما 
تنها موفق به کســب یک عنوان قهرمانی 
شــد و در ۹۰ درصــد از ایــن رقابت ها ناکام 
مانــد. این عملکــرد ناامیدکننــده، به ویژه 
برای یک بازیکن با افتخارات بزرگی چون 
رونالــدو کــه همــواره بــه دنبــال قهرمانی 
اســت، باعث شده تا احســاس خستگی و 
دلزدگی در او ایجاد شود. اسطوره پرتغالی 
با قراردادی دوساله به النصر پیوست و در 
این مدت دســتمزد ســالیانه ۲۰۰ میلیون 
یــورو دریافت کرد که او را به پردرآمدترین 

فوتبالیست دنیا تبدیل کرده است.
ســایت مایــس فوتبــال گــزارش داده کــه 
»رونالدو از حضور در النصر خســته شده« 
مــدت  طــول  در  بی دســتاوردی ها  ایــن  و 
حضورش در تیم، به شــدت او را آزار داده 
اســت. این در حالی اســت که النصر برای 
تمدیــد قــرارداد بــا او پیشــنهادهای مالی 
بیشــتری ارائه کرده اســت. امــا طبق گفته 
ایــن رســانه، رونالــدو تصمیــم گرفتــه بــه 
تیمی برود که شانس بیشتری برای کسب 
قهرمانی داشته باشد و بتواند همچنان در 

سطح بالای فوتبال رقابت کند.
رونالــدو کــه در دنیــای فوتبــال بــه خاطــر 
آرزوهــای بزرگــش شــناخته شــده اســت، 
حــالا در تلاش اســت تــا به تیمــی ملحق 
شــود که شــانس بیشــتری برای دستیابی 
بــه افتخــارات جدیــد داشــته باشــد. ایــن 
تغییــرات ممکــن اســت نــه تنهــا آینــده 
فوتبالــی او، بلکه تأثیرات زیادی بر فضای 
فوتبال آســیا و انتقال های بزرگ در دنیای 

فوتبال بگذارد.

ک  منچستر با آموریم به خا
سیاه نشست

ســقوط  یعنــی  بــازی   6 از  باخــت   5«
کرگــر،  جیمــی  تحلیــل  ایــن  منچســتر«، 
اســطوره لیورپول و کارشناس فوتبال لیگ 

برتر انگلیس است.
منچســتر یونایتــد با هدایــت آموریم در ۸ 
بــازی 6 باخــت را کســب کرده تــا بدترین 

شروع تاریخ را با یک مربی تجربه کند.
در  گذشــته  شــب  یوناینــد  منچســتر 
رقابت های لیــگ برتر انگلیس به مصاف 
نیوکاســل رفــت و بــا نتیجــه ۲ بــر صفــر 

شکست خورد.
شیاطین سرخ با گذشت ۱۹ هفته از لیگ با 
کســب ۲۲ امتیاز در رده چهاردهم ایستاد 
تا یکی از نامزدهای سقوط به دسته پایین 
شــناخته شود.نشــریه میرر می نویســد که 
آموریــم »یک رکورد منفی برای منچســتر 
را بعد از 5۳ ســال« به نامــش ثبت کرد و 
این رکورد »5 باخت در یک ماه« است.بر 
اساس گزارش رســانه انگلیسی، منچستر 
یونایتــد از زمــان هدایت آموریــم »۲۱ گل 
دریافــت کرده تا ضعیف تریــن خط دفاع 
لیگ« را به نامش ثبت کند و »با 6 باخت 
در رده دوم بدترین تیم لیگ« قرار گرفت.

مجمع انتخاباتی هیات 
بسکتبال کرمان باطل شد

با اعلام محمد شــروین اســبقیان، معاون 
فرهنگــی و توســعه ورزش قهرمانــی وزیر 
ورزش و جوانــان، مجمع انتخابات هیات 
بســکتبال اســتان کرمان که در تاریخ یکم 
دی ۱۴۰۳ برگزار شده بود، به دلیل برگزاری 
غیرقانونــی و در غیاب رئیــس مجمع، به 
طور رســمی باطل شــد. ایــن انتخابات در 
حالــی برگزار شــد که جــواد داوری، رئیس 
ایــن  و  نداشــت  حضــور  آن  در  مجمــع، 
موضوع باعث شــد تا فدراسیون بسکتبال 
تصمیم به لغو آن بگیرد.معاون توســعه 
ورزش قهرمانــی وزارت ورزش و جوانــان 
نیــز بــا تایید ایــن موضــوع، اعلام کــرد که 
برگزاری این مجمع در شرایط مذکور فاقد 
اعتبــار قانونی اســت و به همیــن دلیل به 
طور رســمی باطل می شــود. این تصمیم 
بــه وضــوح نشــان می دهــد کــه اهمیــت 
رعایت اصــول قانونی و حضور مســئولان 
در فرآیندهای انتخاباتی در ورزش کشور تا 

چه اندازه مهم است.
همچنیــن، تاریــخ و زمان جدیــد برگزاری 
مجمع انتخابات هیات بســکتبال اســتان 
کرمان متعاقباً اعلام خواهد شــد و انتظار 
می رود که فدراســیون بســکتبال اقدامات 
لازم را برای برگزاری این مجمع به شکلی 
قانونی و در چارچوب مقررات انجام دهد.
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Sportورزس
امروز در تقویم: امیرعباس هویدا، کابینه خود را ترمیم کرد)1349ش(  l ژنرال ضیاء الحق رئیس حکومت نظامی پاکستان وارد تهران شد)1356ش(  l دولت سپهسالار در مقابل دریافت هر ماه دویست هزار تومان از دولت انگلیس موافقت نمود کنترل مالیه و قشون ایران به آنها سپرده شد.)1295ش(

در حالــی کــه لیگ برتــر ایران بــه نیم فصل نزدیک می شــود، دیدار 
حســاس و مهمــی بیــن تیم هــای پرســپولیس و هــوادار در هفتــه 
پانزدهــم برگــزار خواهد شــد. این مســابقه که امــروز، ۱۲ دی ۱۴۰۳، 
ســاعت ۱۷:۳۰ در ورزشــگاه شــهدای شــهر قــدس برگزار می شــود، 
نــه تنهــا از نظــر امتیازی برای هــر دو تیم حائز اهمیت اســت، بلکه 
فرصتــی بــرای پرســپولیس بــه منظــور بازگشــت به صدر جــدول و 

رقابت بیشتر در نیم فصل دوم محسوب می شود.
پرسپولیس در حال حاضر با ۲۶ امتیاز در رده سوم جدول قرار دارد 
و بــا توجه به شــرایط جــدول، نیازمند پیروزی در این دیدار اســت تا 
بتواند فاصله خود را با صدر جدول کاهش دهد. تیم پرسپولیس در 
هفته های اخیر عملکرد خوبی از خود به نمایش گذاشــته اســت، با 

۸ پیروزی، ۲ تســاوی و ۴ باخت، در حالی که در بازی های اخیر خود 
به ویــژه در بازی هــای خانگی، از نظر دفاعی و هجومی بســیار پایدار 
عمــل کرده اند. این تیم در مجموع ۱۶ گل زده و تنها ۸ گل دریافت 
کرده است، که آمار نشان دهنده قدرت دفاعی و توان هجومی بالای 

این تیم است.
امــا از ســوی دیگر، هوادار بــا ۸ امتیاز در رده شــانزدهم قــرار دارد و 
در حال حاضر یکی از ضعیف ترین تیم ها در لیگ اســت. هوادار در 
۱۴ مســابقه اخیر خود تنها ۴ پیروزی کســب کرده و ۸ باخت داشــته 
است. این تیم در فصل جاری با مشکلات زیادی دست و پنجه نرم 
کرده اســت و نتایج ضعیف آن باعث شــده تا موقعیت این تیم در 
جدول به شــدت متزلزل باشد. تیم هوادار در هر دو بخش هجومی 
و دفاعــی بــا مشــکلات عدیده ای روبرو اســت؛ این تیم بــا ۹ گل زده 
ضعیف تریــن خــط حمله لیــگ را در اختیــار دارد و همچنین با ۲۰ 

گل خورده یکی از بدترین عملکردها را در خط دفاعی داشته است.
در تقابل های اخیر بین این دو تیم، پرسپولیس همواره برتری خود 
را نشــان داده اســت. در ۸ تقابــل اخیــر، پرســپولیس ۱۳ گل به ثمر 
رسانده و تنها ۶ گل دریافت کرده است. این آمار نشان دهنده سلطه 
پرســپولیس بر تیم هوادار در دیدارهای گذشته است. البته، هرچند 
نتایج تاریخچه بازی ها به نفع پرســپولیس اســت، اما هوادار در این 
مســابقه فرصتــی برای بازگشــت به شــرایط بهتری خواهد داشــت. 
آنهــا بــا انگیزه زیادی به میــدان خواهند آمد تا برای فــرار از منطقه 
ســقوط تــلاش کننــد. یکی از نکات مهــم در این بازی، شــیوه بازی و 
نحوه آماده ســازی هر دو تیم اســت. پرســپولیس با توجه به کیفیت 
بازیکنــان خــود، توانایی کنترل بــازی و ایجــاد موقعیت های گل زنی 
را دارد، امــا بایــد مراقــب ضدحمــلات هــوادار باشــد. تیم هــوادار، 
به ویــژه با اســتفاده از ســرعت و فیزیک بازیکنان خــود، می تواند در 
ضدحملات خطرناک باشــد. این تیم معمولاً به دنبال اســتفاده از 
اشتباهات حریف و ضربه زدن از طریق ضدحملات است، بنابراین 

پرسپولیس باید در دفاع خود دقت زیادی داشته باشد.
از نظــر تاکتیکــی، پرســپولیس بایــد در نیمه اول بازی، ســعی کند با 
کنترل میانه میدان و استفاده از نفوذهای عرضی و پاس های سریع، 
دفــاع هــوادار را بــه چالش بکشــد. با توجه بــه ضعف هــای دفاعی 
هوادار، انتظار می رود که پرسپولیس بتواند از طریق ارسال های بلند 
و توپ های هوایی، دروازه هوادار را تهدید کند. همچنین، استفاده از 
بــازی ترکیبــی و حفظ توپ برای پرســپولیس اهمیت زیادی خواهد 

داشت تا مانع از حملات سریع هوادار شود.
از سوی دیگر، تیم هوادار باید تلاش کند با بسته نگه داشتن دفاع و 
استفاده از فضاهای باز در خط دفاعی پرسپولیس، خطراتی را برای 
دروازه حریف ایجاد کند. بازیکنان هوادار باید از قدرت های فیزیکی 
خود برای مقابله با حملات هوادار اســتفاده کنند و همچنین تمرکز 
بالایی در ضربات ایســتگاهی داشته باشند، چرا که این نوع ضربات 
ممکن است به عنوان یکی از راه های کلیدی گلزنی برای آنها باشد.

ایــن دیدار، عــلاوه بر اهمیــت فنی، از لحــاظ روانی نیز بــرای هر دو 
تیــم حائــز اهمیت اســت. پرســپولیس نیازمنــد این پیروزی اســت 
تــا همچنــان در کــورس قهرمانــی باقــی بماند و هــوادار بــرای فرار 
از منطقــه ســقوط و بهبــود وضعیــت خــود، انگیزه مضاعفــی دارد. 
بــه همیــن دلیل، این مســابقه از جنبه های مختلــف اهمیت بالایی 
 دارد و می توانــد سرنوشــت نیم فصــل اول لیگ برتر ایــران را تحت

 تأثیر قرار دهد.

JOMLEH

جملــه  ورزشی
مهسا حسینی 

آغاز دوئل فوتبالی ها برای تصاحب ساختمان سئول

فدراسیون فوتبال

بار دیگر تب فوتبال در ایران بالا رفته و این 
بار به بهانه برگزاری انتخابات فدراســیون 
فوتبــال همه نگاه ها به ســاختمان خیابان 

سئول دوخته شده است.
فدراســیون  رئیســه  هیئــت  اینکــه  از  بعــد 
فوتبــال در بهمــن مــاه ســال ۱4۰۰ حکــم 
بــه عزل شــهاب الدین عزیزی خــادم داد، 
مــاه  چنــد  از  بعــد  فدراســیون  انتخابــات 
سرپرســتی میرشــاد ماجــدی؛ ۸ شــهریور 
۱4۰۱ برگــزار و مهــدی تــاج در رقابــت بــا 
بــه  ماجــدی  میرشــاد  و  محمــدی  عزیــز 
عنــوان رئیــس فدراســیون انتخاب شــد تا 
ریاســت ادامه دوره 4 ســاله عزیزی خادم 

را برعهده بگیرد.
۱۱ اسفند ســال جاری انتخابات فدراسیون 
برگــزار خواهــد شــد و ثبت نــام از نامزدها 
از روز گذشــته )سه شــنبه( آغاز شده است. 
از مدت هــا پیــش در مــورد نامزدهای این 
انتخابات صحبت های زیادی مطرح شده 
می خواهــد  همچنــان  تــاج  اســت.مهدی 
بــه فعالیتــش در فدراســیون فوتبال ادامه 

دهــد و کارهــای مربــوط بــه ایــن موضــوع 
را نیــز آغــاز کــرده اســت. او ایــن هــدف را 
دارد کــه یــک دوره چهارســاله دیگــر را در 

فدراسیون سپری کند.
چنــد روزی می شــود کــه بحــث بازگشــت 
علــی کفاشــیان بــه فوتبــال جــدی شــده و 
رئیس پیشین فدراسیون مذاکراتی را برای 
ایــن کار انجام داده اســت. امیــر عابدینی 
هم از تمایلش برای حضور در فدراســیون 
الدیــن عزیــزی  و شــهاب  کــرده  صحبــت 
خــادم بــا وجــودی کــه فدراســیون فوتبال 
اعلام کرده محروم اســت، عزمش را برای 

حضور در انتخابات جزم کرده است.
اســت  گزینــه ای  دیگــر  ماجــدی  میرشــاد 
کــه نامــش بــر ســر زبان هاســت. نام هایی 
حیبــب  هاشــمی،  کیومــرث  همچــون 
محمــود  و  آخونــدی  محمــد  کاشــانی، 

اســلامیان نیز به میان آمده است.
بایــد دیــد گزینه هــا بــه همین افــراد ختم 
می شــود یا شــاهد ورود چهره های دیگری 

خواهیم بود.
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خبـر ویـژه

مــاه   6 حــدود  از  بعــد  آزادی  ورزشــگاه   
چشــم انتظاری دوبــاره میزبــان یــک مســابقه 
کلــی  شــرایط  ارزیابــی  بــرای  و  بــود  فوتبــال 
پــروژه  اول  فــاز  اجــرای  از  بعــد  ورزشــگاه 
و   ۹۸ ســتارگان  تیم هــای  مســابقه  بازســازی، 
منتخب ســرخابی برگزار شــد کــه در یک بازی 
جــذاب و پرگل که ۱۰ بــار توپ از خط دروازه ها 
عبور کرد، تیم ســتارگان ۹۸ توانســت با نتیجه 
6 بــر 4 مقابــل منتخــب ســرخابی پیروز شــود 
و اتفــاق ویــژه مســابقه اینکــه در جریــان ایــن 
بازی از تکنولوژی )VAR( هم اســتفاده شــد تا 
معایب احتمالی آن بعد از بازسازی ورزشگاه 

آزادی مورد بررسی قرار گیرد.

مســعود مرادی، داور پیشکسوت فوتبال ایران 
در نقــش داور اول بازی حضور داشــت و برای 
بررســی چنــد صحنــه مشــکوک از تکنولــوژی 

)VAR( استفاده کرد. 
رد صحنه مشــکوک به خطای پنالتی به ســود 
پذیرفته شــدن  و  ســرخابی  پیشکســوتان  تیــم 
 ۹۸ منتخــب  تیــم  بــرای  ســراج  بهنــام  گل 
بعــد از اعــلام آفســاید کمــک داور، از جملــه 
کمــک داور  تکنولــوژی  تاثیرگذاری هــای 
ویدئویــی در جریــان بــازی روز گذشــته بــود و 
مــرادی ســعی داشــت تــا در کوتاه تریــن زمان 
ممکن، صحنه های مشــکوک را بررســی کند و 

به میانه زمین برگردد.

از قــول حضــور در داربــی تــا حضــور پنهانی در   
فینال جام حذفی

در  حالــی  در  ویدئویــی  کمــک داور  تکنولــوژی 
بازی دوســتانه روز گذشــته مــورد ارزیابــی قرار 
گرفــت کــه در اتــاق )VAR(، بــرای اولین بــار از 
حضور همزمان ۲ داور زن اســتفاده شد. فصل 
گذشته قرار بود از داوران زن در اتاق کمک داور 
ویدئویی برای مســابقه داربی اســتفاده شود که 
با وجود تبلیغات انجام شــده از سوی مسئولان 
فدراســیون فوتبــال، ایــن اتفاق رخ نــداد و تنها 
حضور یک داور زن در اتاق )VAR( به مسابقه 
فینال جام حذفی فصل گذشته باز می گردد که 
مهســا قربانی در نقش کمکِ موعود بنیادی فر 
در اتــاق )VAR( حضــور یافــت کــه البتــه ایــن 
حضــور هــم کامــلاً پنهانی بــود و اطلاع رســانی 

دقیقی درباره آن انجام نشد!

   )VAR( شــما ندیدیــد امــا داوران زن در اتــاق
بودند

مهنــاز ذکایــی و آتنــا لشــنی، داور و کمــک داور 
 )VAR( بین المللــی فوتبال ایران که لایســنس
را هم دارند، روز گذشــته در اتــاق مرتبط با این 
تکنولوژی حضور یافتند که ذکایی در نقش داور 
)VAR( و لشــنی در قامــت کمــکِ او فعالیــت 
 )VAR( کرد و محســن حکیم که مسئول پروژه
اســت هم بــر عملکــرد ذکایی و لشــنی نظارت 

داشــت. نکتــه عجیــب و جالب توجــه آنکــه بــا 
وجود اســتفاده چندباره از تکنولوژی کمک داور 
ویدئویی در جریان بازی، هیچ تصویری از اتاق 
)VAR( در هنگام پخش زنده بازی، نشان داده 
نشــد و عجیب آنکه گزارشگر بازی حتی یک بار 

هم اسم داوران زن را نیاورد!
و دوباره یک شوآف؛ این قصه ادامه دارد؟

بــرای  ایــران  فوتبــال  بین المللــی  زن  داوران 
قضــاوت در مســابقات بین المللی به ویژه جام 
جهانــی نیــاز بــه حضــور در مســابقات فوتبــال 

مردان دارند و در این باره، مسئولان فدراسیون 
انجــام  رســانه ای  شــوآف های  بارهــا  فوتبــال 
داده انــد اما آنچه در میدان عمل اتفاق افتاده، 
کاملاً متفاوت بوده اســت؛ به طوری که حتی در 
یــک بازی دوســتانه هــم حضــور داوران زن در 
اتاق )VAR( موردتوجه قرار نگرفت و سانســور 
شد و باید دید حضور داوران زن در ادامه فصل 
رقابت های باشــگاهی، ادامه دار خواهد بود و یا 
صرفاً به حضور در یک بازی دوستانه، آن هم با 

کمترین توجه رسانه ای ممکن ختم می شود.

زنان داور محصور در اتاق                                           !
 آنچه در روز بازگشایی آزادی ندیدید؛

فرصتی برای بازگشت به صدر
 پرسپولیس در برابر هوادار؛

(VAR)
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سخن روز

سوژه روز

گزارش های پزشکی و بیمارستانی از غزه حکایت از آن دارد که در جریان حمله وحشیانه رژیم 
صهیونیستی به نوار غزه از روز هفتم اکتبر سال گذشته میلادی تاکنون و طی بیش از ۴۵۰ 

روز گذشته، دست کم ۸۰۰ کودک زیر یک سال در غزه به شهادت رسیده اند.
این گزارش می افزاید که بسیاری از این نوزادان در طول جنگ متولد شده اند و قبل از اینکه 
به اولین ســالروز تولد خود برســند، جان خود را در حملات وحشــیانه رژیم صهیونیســتی از 

دست دادند.
علاوه بر این تعداد، پدیده شــهادت نوزادان در اثر ســرمای شــدید زمســتان موضوعی اســت 
که به تازگی دامن گیر کودکان فلســطینی شــده است. در سایه استمرار جنایات جنگی رژیم 
صهیونیستی در غزه تاکنون شش کودک در نتیجه سرمای هوا جان خود را از دست داده اند.

شهادت بیش از ۸۰۰ کودک زیر یک سال در غزه

قـاب

عکس:  عرفان سامان فر/   ایرنا

»هندورابی« جزیره ای کوچک با مساحتی حدود ۲۲.۸ کیلومترمربع، از توابع بخش کیش در شهرستان بندرلنگه 
واقع شده است. این جزیره هموار و بدون پستی و بلندی با خاک و شن های سفید چشم نواز خود، میزبان 

حدود ۱۲۰ نفر سکنه است. بیشتر آنها به صید مروارید و ماهی مشغولند و به زبان عربی صحبت می کنند و 
مهمان نوازی بومیان جزیره زبانزد است.

جزیره هندورابی

سرویس اقتصادی
جمله

افشــاگری هــای دکتــر مســعود پزشــکیان ریاســت 
جمهــوری ایران همچنــان ادامــه دارد و در تازه ترین 
مورد مسعود پزشــکیان بر لزوم جمع آوری و اتصال 
داده های اقتصادی به صورت هوشمند و خوداظهاری 
تأکید کرد و از اهمیت اصلاح مقررات برای عملیاتی 
او  کــردن ســامانه جمــع آوری اطلاعــات خبــر داد. 
همچنیــن بــر ضــرورت همــکاری میــان نهادهــای 
مختلف برای کاهش فساد و فرار مالیاتی تاکید نمود.

وی ادامــه داد:  در حــال حاضر گاهی پیش می آید که 
رد یک کالا پس از ترخیص از بندر، گم می شود و بعد 
از مدتی ســر از بازارهای آزاد در می آورد، این مســئله 

ناشی از آن است که ما به داده ها تسلط نداریم.
 به  گزارش جمله در مســیر مبارزه بــا قاچاق کالا و ارز 
کشور ما نتوانسته مناسب و مطلوب عمل کند و دلیل 
این ناکارآمدی در مقایسه با سایر نظام های اقتصادی 
در متمرکز به کدام حوزه اســت باید به صورت دقیق 
مورد توجه قرار گیرد.متأســفانه در ۴۲ ســال گذشــته 
کشــور ما گرفتار ابرفســاد قاچاق بوده که در ۱۰۰ سال 
اخیر بی ســابقه اســت و قطعاً مهار و کنتــرل این امر 
نیازمند همراهی بیشــتر آحــاد جامعه و به خصوص 
مسئولانی است که در جایگاه های حساس قرار دارند.
 وضعیت گاهی آنقدر وخیم است  که به گفته  معاون 
امــور حقوقی ســتاد مرکزی مبارزه با قاچــاق کالا و ارز 
نهاد ریاســت جمهــوری دولت قبل ۱۷ گــروه کالایی 
که جز اولویت های مبارزه با قاچاق کالا و ارز اســت در 
ردیف توجه بیشــتر بوده به طوری کــه ۸۰ درصد این 
کالاها قاچاق محسوب شــده و ۲۰ درصد سایر کالاها 
نیز در مســیر ورود به کشــور با برخی ابهامات روبه رو 

بوده است.
 یکی از مهم ترین دلایل فســاد ناشی از قاچاق را باید 
در تعــدد منافــذ ورودی جســتجو کــرد، به طوری کــه 
ســالانه ۱۰۰ میلیــارد دلار در کشــور ما تجــارت اعم از 
واردات و صادرات انجام شده که این امر از طریق ۱۵۰ 
گمرک انجام می شود در حالی که در کشورهای دیگر 
تعداد این مبادی ورودی و خروجی کمتر از ۳۰ تا ۵۰ 
گمرک اســت.در کنار گمرکات، مــا از ۶۰ بندر تجاری 
نیز استفاده می کنیم در حالی که در سایر کشورها این 
بنادر به تعداد محدود امکان ورود و خروج کالاها را با 

تجهیزات مناسب ایکس. ری فراهم می آورند.
 در همیــن رابطــه یک کارشــناس مبــارزه با مفاســد 
اقتصادی، با تاکید بر اینکــه گردش مالی ۲۰ میلیارد 

دلاری قاچــاق )ورودی و خروجی( نتیجه بی توجهی 
به قانون اســت، گفت: یکــی از الزامات شــفافیت در 
مسیرهای گمرکی نصب دستگاه های ایکس است. به 
گزارش خبرگزاری مهر، مرصاد شهروندی تاکید کرد: 
قانونی که در سال ۱۳۹۲ به تصویب رسید، اما عملاً بر 
روی کاغذ خلاصه شد، درواقع اگر تمامی مفاد قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در کشــور اجرایی شــده بود، 
شاهد چنین حجم بالایی از گردش مالی اقتصاد زیر 

زمینی نبودیم.
وقتی تفاوت قیمت زیاد می شــود، انگیزه برای فساد 
و قاچاق بالا می رود و ممکن است مامور گمرک هم 
تحریک و فاسد شود. در دنیای امروز اختلاف قیمت 
بیــن داخــل و خارج بــه صورت نظامی یــا به صورت 
اداری قابــل کنتــرل نیســت و بایــد با مکانیســم های 
طبیعی کنتــرل شــود. اگر نتوانیــم با مکانیســم های 
طبیعــی تفــاوت قیمت های داخــل و بیــرون را حل 
کنیــم، نخواهیــم توانســت جلــو قاچــاق را بگیریــم. 
اختــلاف قیمــت بیــن داخــل و خــارج به ایــن دلیل 
است که ما کالاهایی تولید می کنیم که در آنها مزیت 
نداریم. البته در حال حاضر قیمت یکسری از کالاهای 
مــا پایین تــر از کشــورهای اطراف اســت و ایــن کالاها 
می تواننــد از داخل به بیرون قاچاق شــوند. بنابراین 

ریشــه قاچاق اختــلاف قیمت کالا در داخــل و بیرون 
است.   خوشبختانه پزشکیان ضرورت توقف این روند 
را احساس کرده و با مشورت کارشناسان پیشنهادات 
خوبی ارائه کرده اســت.به گفته رئیس جمهوری، اگر 
اطلاعات مختلفی مانند کدپستی، کد ملی، کد زمین 
و اطلاعــات مربوط بــه ماده ۱۶۹ قانــون مالیات ها به 
یکدیگر متصل شوند، می توان مشکلات زیادی را حل 
کرد. این اتصال داده ها می تواند در جلوگیری از فساد، 
فرارهای مالیاتی، زمین خواری و تخلفات ساختمانی 
موثر باشــد، چــرا که می تــوان به راحتی مشــخصات 

مالکیت و کاربری هر قطعه زمین را شناسایی کرد.
 رئیس جمهــور بــه تجربــه موفــق اتحادیــه اروپــا در 
زمینــه حــذف مرزهــا اشــاره کــرد و گفــت که یکــی از 
دلایل موفقیت آنها در برداشــتن مرزها، اســتفاده از 
سیســتم کد یکتا برای کالاها اســت که مانع از قاچاق 
آنها می شــود. او افزود که با استفاده از این تجربیات، 

مشکلات گمرک نیز حل خواهد شد
پزشــکیان در پایــان گفت که اگــر مدیــران اراده کافی 
داشــته باشــند، می تــوان در مدت زمــان کوتاهی این 
اصلاحــات را انجام داد. او تاکید کــرد که جمع آوری، 
تحلیل و اتصال داده ها به یکدیگر نیازمند اراده قوی 
اســت و بدون آن، حتی بهترین قوانین نیز نتیجه ای 

نخواهند داشــت.  در این جلســه که عــلاوه بر رئیس 
دفتر رئیس جمهوری، وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
راه و شهرســازی و رئیس کل بانک مرکزی نیز حضور 
داشتند، مدیران سامانه جمع آوری اطلاعات گزارشی 
در مورد مــاده ۱۶۹ قانون مالیات های مســتقیم ارائه 

کردند که با استقبال رئیس جمهور مواجه شد.
صــورت  موظف انــد  اقتصــادی  فعــالان  تمامــی 
معاملات فصلی خود را در پایان هر فصل در سایت 
ســازمان امــور مالیاتــی بارگــذاری کننــد. اما شــرایط 
اساســی بــرای ارســال ماده ۱6۹ چیســت؟ مــاده ۱6۹ 
قانون مالیات در سال ۱۳۹۰ تدوین و از یکم فروردین 

۱۳۹۱ اجرایی شد.
 بــر اســاس ایــن مــاده قانونی ســازمان امــور مالیاتی 
اجــازه داره برای اشــخاص حقیقــی و حقوقی،  کارت 
اقتصادی صادر کند که این کارت شامل کد اقتصادی 
اســت. به موجب ماده ۱6۹ تمامی صورت حساب  ها، 
فاکتورها، قراردادهــا و به طور کلی معاملات فعالان 
اقتصادی باید دارای کد اقتصادی باشــد و به صورت 

رسمی صادر بشوند.
  در صورتــی عــدم درج شــماره اقتصــادی، معــادل

۱۰ درصد مبلغ آن، جریمه بــرای واحد اقتصادی در 
نظر گرفته می شود.

گزارش جمله از افشاگری جديد رئیس جمهور و عمق فساد در بازار دلالان؛

ماجرای غیب شدن کالاها در بنادر ايران ماجرای غیب شدن کالاها در بنادر ايران 

داستان کوتاه جنایی؛

سمفونی پنجم رنج
ادبیات کلاسیک

علی گودرزی

غروب پاییزیِ سردی بود، زانکو که در اتاقِ تاریک اش مشغول تماشا کردن سقف بود 
به فکراش زد برای خاتمه دادن به این اندوهِ تمام نشدنی خودش را خلاص کند! پُک 
عمیقی به سیگارش زد، همیشه عادت داشت پشت بند کام گرفتن از سیگار یک قُلُپ 
کوچک از چای غلیظ را بنوشــد، معتقد بود با این عمل ریه هایش کمتر مورد هجمه 
از عوارض دود ســیگار قرار می گیرد، جدا از حُســن انجــام کار، لذتی کوچک که بدنش 
نســبت به کافئین واکنش نشــان می داد برایش جذاب بود، بعد از این می توانســت با 
همین مقدار از لذت، اقدام به خودکشی اش را به تعویق بیندازد. در این حین دوستش 
دیاکو به او تلفن زد و از او خواست تا خودش را به باغ امارتی در ناحیه ی اطراف شهریار 
برساند، معضلک بدون تردید و با عجله لباس هایش را به تن کرد و بعد از بیرون آمدن 
از پارکینگ متوجه بارش باران نســبتاً تندی شــد که از برخورد با شیشــه ماشین حس 
ملموسی را در او میتراوید، در این فکر ها که دیاکو چه کار مهمی با او دارد به پشت درب 
امارت رسیده بود، با صدای بوق که آرامش کوچه باغ را خراشید مرد نگهبان که از قبل 
زانکو را می شناخت درب کوچک را باز و سپس خم شد و قفل های پایین درب امارت را 

باز کرد و دروازه طویل امارت را گشود
سپس بعد از نگاه کردن به داخل ماشین آرام روی شیشه ها کوبید و پرسید »سلام آقا، 

فکر کنم امروز اصلاً حالشان خوب نبود«
»سلام، نگران نباشید، با دیدن من حالشان بهتر می شود«

زانکو وقتی به نزدیک امارت رســید ماشین را گوشه ای از حیاط پارک کرد و با عجله به 
سمت درگاه امارت دوید، عجله ی زانکو بیشتر بابت بارش باران بود که شدت زیادی 
داشــت، چند تقه ی کوچک به درب زد و وقتی متوجه پاســخی از آن ســوی درب نشــد 
دستگیره را آرام به سمت پایین هل داد، همچنان که دستش هنوز به دستگیره درب 
بــود اطــراف را با دقت و با احتیاط نگاه می کرد، در این حین چشــمش به لوله بخاری 
افتاد که از جا درآمده بود، همینطور بوی شدید گاز، بنابراین درب را چهارطاق باز نگه 
داشت، شدت بوی گاز نظر زانکو را به طرف آشپزخانه جلب کرد، با این وجود با عجله 
و با قدم های بلند خودش را با آشپزخانه رسانید و تمام شعله های خاموشی که گاز خام 
با شدت از آن ها خارج می شد را بست، پنجره های آشپزخانه را هم باز گذاشت و با چند 

صدای محکم و بلند دیاکو را صدا زد، اما هیچ جوابی نشنید
با این حال اتاق بالای پله ها که درســت زیر شــیروانی ساخته شده بود نظرش را جلب 
کرد، با عجله پله ها را بالا دوید و در حالی که دیاکو را نیمه جان روی تخت تماشا می کرد 
چند ســیلی محکم به او زد و لیوان نیمه آب کنار تخت را آرام روی صورتش ریخت و 
همچنان با دستانش صورت وی را لمس می کرد، بوی گاز از پنجره ها خارج شده بود، 
دیاکو با حالت سردرگمی چشمانش را نیمه باز کرد و تلاش نمود با قیض صورتش به 
دوســتش بفهماند برای آمدن عجله کرده، و تلفنش به او تنها به این دلیل بود مبادا 

پس از مرگش جنازه روی زمین بماند تا از خودش بوی بد ساطع کند!
زانکو در حالی که دستش را جمع و تنها با انگشت اشاره اش که مقابل دماغ اش گرفته 
بود ســعی داشــت به او بفهماند به جای حرف زدن اســتراحت کند و انرژی از دســت 

رفته اش را بازپستاند.
 در ایــن حیــن مرد نگهبــان خــودش را به بالای پله ها رســانیده بــود و خیلــی آرام و با

 احتیاط پرسید
»آقا، چیزی شده! ؟ «

زانکــو متعجــب نگاهی بــه مرد نگهبــان انداخــت و گفت»هیششــش! ، بهتر اســت 
استراحت کند«

مرد نگهبان ادامه داد»آقا بوی گاز می آید«
»درست است، پنجره ها را باز گذاشته ام تا بوی گاز خارج شود، بهتر است شما بروید و 

بگذارید استراحت کند، اگر حالشان بهتر نشد خودم با اورژانس تماس می گیرم «
مرد نگهبان در حالی که اشک در چشمانش نم نشسته بود ادامه داد

»یعنی آقا قصد خودکشی داشته است؟ خدا مرا بکشد، متوجه شدم حالشان خیلی 
خوب نیست، جرات نکردم ازشان بپرسم، آقا اصلاً از سؤال و یا هم مصاحبتی با من 
خوشحال نمی شــدند گاهی اگر پیش می آمد سؤالی از ایشــان می پرسیدم سرم فریاد 

می کشیدند«
 »اشکالی ندارد، به موقع رسیدم«

مــرد نگهبان در حالــی که از پله ها پایین می رفت زمزمه کرد »یکی مثــل من از نداری 
نمی داند چه کند، یکی هم مثل آقا از پول زیاد نمی داند باید چه کند! خدایا شکرت«

مرد نگهبان دوباره برگشت و رو به سوی زانکو کرد و پرسید »حالشان خوب می شود! ؟ «
»بله؛ خیالتان راحت«

» آخر آقا اجاره خانه ام سه ماه است عقب افتاده، دختر بیست ساله ام از فرط بیماری 
رنج می برد، پول چهارتا تخم مرغ و چند تکه نان هم در بســاط ندارم، مدت هاســت 
به آقا گفته ام و امروز و فردا می کند، آخر کجای دنیا خراب می شــود آن کمد بالای ســر 
آقا را باز کنید و تنها چند تراول_که نه طلب گدایی بلکه مطالبه حق خودم است، آقا 
شما ملتفت نیستید من در چه وضعیتی سر می کنم، استدعا دارم بنده تمام پولم را 
نمی خواهم، تنهاحقوق بیست روزم کفایت می کند تا از شرمندگی زن و بچه و همینطور 

صاحب خانه ام به درآیم«
»حالشان مساعدتر شد حتماً پیغام شما را به ایشان می رسانم«

زانکو ادامه داد »شما تشریف ببرید بگذارید استراحت کند«
»چشــم آقا، پس یادتان نرود من امشــب باید با پول به خانه برگردم، دیگر حتی سوپر 
مارکت سر کوچه امان هم به اندازه چهارتا تخم مرغ و چند تکه نان لواش رویم را زمین 
می گذارد، آقا درک کنید من به انتهای خط رســیده ام، شــاید برای امثال شــما که کم 

ندارید مطالبه چهار تخم مرغ و چند تکه نان متمسخر باشد»
زانکو صحبت مرد نگهبان را قطع کرد و گفت» در این وضعیت شما به فکر خرید نان 
و تخم مرغ اتان هستید؟! تا بیش از این عصبانی نشدم از اینجا بروید و بدون اجازه حق 

ورود به داخل امارت را ندارید»
مرد نگهبان با نومیدی از پله ها پایین رفت و بعد از مکث و نگاهی کوتاه به اتاق بالای 

پله ها _رفت و پشت سرش درب امارت را هم بست.
زانکو پاکت سیگار را از جیبش درآورد و بدون اینکه به فیلتر دست بزند با بالا بردن پاکت 
سیگار به نزدیکی دهانش، سیگاری رو لبانش گذاشت و با فندک روی میز آن را گیراند، 
با این وجود به طرف پنجره رفت و همزمان که بارش باران را تماشــا می کرد پُک های 

عمیقی به سیگارش میزد
خیلــی طول نکشــید تا دیاکــو از حالت گیجی و منگــی درآمد و چشــمانش را باز کرد، 
بعــد از نــگاه کوتاهی به زانکو تــلاش کرد تا روی لبه ی تخت بنشــیند، رو به زانکو کرد و 

گفت»چطور خودتو رسوندی! ؟ »
»نمیدونم، خیلی با عجله، خودت می دونی من همیشه حسمو دنبال می کنم، حس 

کردم اتفاقی افتاده»
»یک نخ سیگار، لطفا«

»بفرمایید«
»اصلاً حالم خوب نیست، دیگه حتی دوست ندارم امشب رو ببینم«

»باز شــروع کردی دیاکو، خب برام تعریف کن بگو چی شــده، اگه ارزششو داشت قول 
می دم با هم انجامش بدیم، من هم کمتر از تو که نه حتی بیشــتر اشــتیاق به فرجام 

زیستن دارم«
»اگه بخوام ادامه بدم، شــک ندارم قضاوتم می کنی و اصلاً دوست ندارم دست کم از 

طرف تو مورد تمسخر قرار بگیرم«
»میدونی تنها برای تفقد تو اینجام «

و سپس به طرف دیاکو رفت و با لبخندی روی لب دستانش را نوازش کرد.
»مهشید خانم رو یادت میاد؟ «

»آره اگه اشتباه نکنم حدوداً دوسال میشه باهاش تموم کردی، نگو که هنوز به اون فکر 
می کنی! «

»نه به اون فکر نمی کنم، البته که فراموشش نکردم، فقط عادت کردم که بدون اون هم 
میشه زندگی کرد«

»خب پس پای کی وسطه، چطور به این حد از ناامیدی رسیدی!؟«
 »زانکو باورت نمی شه، با هر کسی وارد رابطه میشم بیشتر از یک هفته دوام نمی اره، قبلاً 
اینو می دونستم که زن ها موجودات باهوشی ان، اما این روز ها بهش یقین پیدا کردم، اونا 
غم توی چشمای تو رو می خونن، هیچکس دوست نداره نفر سوم باشه، مهشید خانم 
که رفت، نمی دونم الان کجاست، با کسی هست یا نیست، راستش برام مهم نیست، 

تنها چیزی که برام اهمیت داره اینکه اون چطور قلب و روحمو لمس کرد«
»آره زن ها موجودات باهوشــی ان، اونا حتی به چیزی که ما در پس پرده فکر می کنیم 

آگاهن! «

»نفر آخری که حتی اسمش خاطرم نمونده بعد از قرار دوم توی کافه به چشمام نگاه 
کرد و گفت _هر زمان تونستی آدم قبلی رو فراموش کنی پیشنهاد بده، حتی بهم گفت 

مرتیکه «
»اووهم«

و اگه اغراق نکنم اتفاقاً اونطوری که من ابراز علاقه دارم و دوســت داشتنم واقعیه،  یه 
حســی شبیه حسِ رفتن به ســرزمین های بکر دور افتاده، سرزمینی با درخت های سر 
به فلک کشــیده با نهر های جاری، سرزمینی که همیشــه پاییزِ، سرزمینی پر از نور های 
منزوی، سرزمینی که نه سردِ و نه گرم، نه آفتابِ و نه تاریکی مطلق، سرزمینی که ماه 
همیشه با چهره ایی کامل بر آسمان اون می تابه، سرزمینی که هیچکس اونجا نیست و 
پیوسته چهره ی معشوق در کالبد های مختلف نمایان میشه، و بعد از لمس کوتاه محو 
میشــه، درست مثل رد شــدن از مه، سرزمینی پر از مه های آبی و خاکستری که باراش 
باران داخل اش رد میزاره، و امواج بوی گل های شــقاقی و بابونه، و استشــمام بوی تند 
علف های سبز بلند باران خوده که پیوسته شبنمی روی اون ها عکس ماه رو منعکس 
می کنه در خودش، سرزمینی پر از ماهی های زیبا که ابداً طمع صید اونارو نداری و تنها 
از زیبایی شون می تونی لذت ببری، سرزمینی که نه گرسنه ایی و نه سیر و تنها محو سراب 

اون هستی«
»سراب!! ؟ «

در حالی که دیاکو با شرح عشق نافرجام که هرگز توانایی فراموش کردنش را نداشت با 
لبخندی پا به رویای خیالی خود گذاشت، در این حین زانکو سیگاری دیگر گیراند، شب 
شده بود، پس به آشپزخانه رفت تا برای شام چیزی دست و پا کند، درب یخچال را باز 
کرد و متوجه یک نیمه کره کوچک و سه تا تخم مرغ شد، با این حال برای پیدا کردن نان 
دست از جستجو کشید، کره را داخل مایتابه تف داد و سپس تخم مرغ ها را اضافه کرد، 
آز آنجایی که برای خرید نان باید مسافت طولانی را طی می کرد و اصلاً حوصله ی این 
کار را نداشت تخم مرغ ها را به همراه دوتا قاشق به اتاق دیاکو برد، و همان طور بدون 

نان تخم مرغ ها را خوردند
زانکو به دیاکو نگاه کرد و گفت امشب تنهایت نمی گذارم.

بعد از خوردن کمی نوشــیدنی و کشــیدن چند نخ سیگار دیاکو روی تخت دراز کشید و 
به ســقف خیــره ماند و صدای باران را که گویی قطرات مطلــوب نور روی تن و جانش 
احســاس می کرد رو به ســوی زانکو کرد و گفت » چقدر خوب است که اینجایی در این 
لحظه حس شادمانی بر من احاطه شده که هرگز دوست نداشتم بمیرم چرا که زندگی 

با تمام نا ملایمتی هایش زیباست «
زانکو لبخندی زد و گفت»درست است دوست من، بهتر است استراحت کنی من هم 

برای داشتن دوستی چون تو خوشنود هستم«
سپس چراغ ها را خاموش کرد و از آنجا که هیچ تشک و ملحفه ایی پیدا نکرد آرام کنار 

تخت دراز کشید و خیلی زود به خواب رفت گویی به خواب ابدی فرو رفته باشند!
مرد نگهبان که مدام نظاره گر امارت بود پس از خاموش شدن چراغ ها به سمت امارت 
راهی شد، درب امارت را آهسته باز کرد و با آن چراغ قوه ی کوچک در دستش کورمال 
کورمال از پله ها بالا رفت با این حال چراغ قوه را خاموش و روی پله ها گذاشت تا مبادا 

نظر کسی به نور ساطع از آن جلب شود،
مرد نگهبان وارد اتاق شد و متکای سفیدی که به دیوار تکیه داده بود را به دست گرفت 
و آرام بر صورت دیاکو گذاشت و بلافاصله یک تیر داخل جمجمه ی دیاکو خالی کرد، 

زانکو پس از شنیدن صدای تیر با ترس از جا کنده شد، اتاق کاملاً تاریک بود،
در ایــن حــال رعد و برقی امارت را برای لحظه ایی کوتاه روشــن کرد، در این حین زانکو 
چشــمش به چشــمان مرد نگهبان افتاد که از ترس چشمانش حسابی باز شده بود و 
آن چهره ی ســیاه و خونســردش را نمایان می نمود، باران شدت بیشتری گرفته بود و 
خودش را روی شیشه ها می کوبید، زانکو دست راستش که نزدیک جسد بی جان دیاکو 

روی تخت دراز شده بود را کمی به داخل خون داغ فرو برد تا مطمئن شود اتفاقی که 
افتاده خواب نیست بنابراین از فرط ترس بدون حرکت حتی تکان هم نخورد، در این 
حین رعد و برق دوباره امارت را روشن کرد و زانکو دید که مرد نگهبان با اسلحه به بالای 
سرش رسیده با صدایی مملو از ترس که گمان می کرد فرجام کارش در این دنیا نزدیک 
شده گفت »استدعا دارم جناب، لطفاً هر چقدر که پول و طلا می خواهید بردارید، هر 
چه هست را، از شما می خواهم خونسردی خودتان را حفظ کنید، باور می کنید من هیچ 

چیزی را ندیده ام«
»آقا من خدمت شما عارض ام زندگی که برای شما پولدار ها تا این حد بی ارزش است 
برای من که توانایی خرید حتی چند عدد تخم مرغ و نان را هم ندارم بســیار با ارزش 
اســت و خوب درک می کنم، شــما مستحق مرگ نیســتید،  امیدوارم شما هم متقابلا 
رفتار امشب مرا درک کنید، آقای دیاکو چاره ایی جز این کار برایم نگذاشته بودند، لطفاً 
بدون حرکت روی تخت دراز بکشید، اجازه ندهید دست به کاری بزنم که اصلاً سزاوار 

آن نیستید «
»ممنون که به این نتیجه رسیدید، من هم مدام به خودکشی فکر می کنم، اما درست 

در این لحظه می توانم ارزش زندگی را پی ببردم«
»بله آقا زندگی با تمام ناملایمتی هایش زیباست«

زانکو که پس از شنیدن این حرف متعجب شد و به فکر فرو رفت وانگهی جمله ایی بود 
که همیشه خودش در بدترین شرایط تکرار می کرد، اما ترس از مرگ باعث شد خیلی 

زود از فکر این جمله به درآید، رو به مرد نگهبان کرد و گفت
»کاملاً درست است، لطفاً اسلحه را از روی من به طرفی دیگر بگیرید، مبادا ناخواسته 

دستتان ماشه را بکشد«
»خیالتان آســوده آقا حواسم هست، اصلاً نگران نباشید، لطفاً به چشم های من نگاه 
نکنید، این حالت تنها بابت هیجان زیادی است که بر من تحمیل شده، برای آسوده 
شــدن خاطر عزیزتــان لطفاً بالش زیــر ســرتان را روی صورتتان بگذاریــد اجازه دهید 
این حجم از هیجان که در چشــمانم ذوق ذوق می کند از دیده شــما پنهان باشد، تنها 
می خواهم پول ها و طلا ها را بدون دردسر بردارم و به شکاف زندگی ام بزنم، خوشحالم 
کــه بــه ارزش زندگی پی بردید، ما تنها یکبار زاده می شــویم و هر کدام از ما ســزاوار یک 

زندگی خوب هستیم«
سکوت تلخی بر اتاق زیر شیروانی حاکم شد و تنها صدای شدت باران که خودش را بر 
روی شیشه ها در آن تاریکی می کوبید _سکوت اتاق را در هم مینوردید، زانکو بالش را 
با احتیاط روی صورتش گذاشــت و از شــدت ترس صدای قورت دادن آب دهانش به 

وضوح در آن سکوت سهمگین طنین آمیز بود
عرق ســرد پیشــانی مرد نگهبان را پوشــانیده بود، و بــا صدایی لرزان روبــه زانکو تکرار 
کرد و گفت»آقا نگران نباشــید من الان بعد از برداشــتن پول هــا و طلا ها اینجا را ترک 
می کنم امیدوارم هیچ اقدامی از شــما سر نزند، با این وجود اگر تکان بخورید مجبورم 

کاری را که نباید انجام دهم، واقفم شما مرد خردمند و هوشیاری هستید«
در حالی که اشــک از چشمان زانکو سرازیر شده بود با ترسی عمیق مضطربانه پاسخ 
داد»بلــه، متوجه ام، بدن من کاملاً سِــر شــده و حتی توانایی تکان خــوردن هم ندارم، 
نفســم به خوبی بازدم نمی شــود، کمد کنار لباس ها را باز کنید، پول ها وطلا ها را آنجا 

می گذارد»
»ممنون آقا، ممنون، آسوده باشید، خوشحالم که به ارزش زندگی واقف شدید«

مرد نگهبان در حالی که اسلحه را روی سر زانکو گذاشت آرام ماشه را کشید
ســکوت دوچندان شد و حتی صدای قلنج ســقف ادراک گوش را تهدید می کرد، مرد 
نگهبــان شــلیک کرد و بالــش را از روی صــورت بی جان زانکو کنــار زد تا یقین پیدا کند 

درست به هدف زده.
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